
الهه فابریکی اورنگ

BTS, Squid Game, Samsung, 
Mukbang، Skincare…
بــا دیــدن این کلمات چه چیــزی به ذهنتان 
خطور می کند؟ غالبا این نام ها ما را به سمت نام 

کشورشان یعنی کره جنوبی می برد .
امــا چــه شــد که کــره جنوبــی توســعه یافته 

امروزی، به این جایگاه دست یافت؟
کره جنوبــی کــه زمانی)پــس از جنگ کره( یکــی از فقیرترین 
کشــورها در دهــه 1950 بــود، تقریباً بدون هیچ منبع طبیعی در 
دسترس، اقدام به بازسازی اقتصاد خود کرد. تنها دارایی که کره 
به آن تکیه کرد، مردمش بوده و هستند که به عنوان سنگ بنای 
رشد اقتصادی خارق العاده معروف به معجزه رودخانه هان عمل 
کرده انــد.  تمرکــز اصلی این کشــور، ارتقای ســطح آمــوزش بود و 
همین عاملی شــد که این کشــور، تنها در عرض 10 ســال پس از 

جنگ، نرخ بی سوادی را از 78 درصد به 4 درصد کاهش بدهد.
بــه مــوازات آن، ایــن کشــور تمــام تــاش خــود را بــرای بــه 
حداکثر رساندن قدرت صادراتی خود به کار گرفت و کار خود را با 
اقامی ساده مانند پوشاک، الیاف و کفش شروع کرد. به همین 
نسبت، دولت همگام با افزایش صادرات، بر ساخت محصولاتی 
پیچیده تــر و مبتنــی بــر ســخت افزار بــرای صنایع ســنگینی مانند 
خودرو، تلویزیون، فولاد، دستگاه های تلفن همراه و نیمه رساناها 
دســت به کار شــد.  در همان زمان، دولت روابط مشــترک خود را 
برای حمایت از تعدادی از پیشتازان در این صنایع تقویت کرد که 
منجر به ایجاد شرکت های بزرگ صنعتی چائبول شد. اگرچه این 
اقدامی بسیار موفق بود، اما عوارض جانبی همچون توزیع نابرابر 
ثروت و قدرت و ایجاد طبقات مختلف اجتماعی در بین مردم نیز 

به همراه داشت.
در دهه های اخیر، این کشور به یازدهمین اقتصاد بزرگ و 
پنجمین صادرکننده کالا و خدمات در سطح جهان، تبدیل شده 

است. 
برتریــن  بــه  کــره،  ال جــی  و  سامســونگ  شــرکت های 
تولیدکننــدگان نمایشــگرها در سراســر جهــان تبدیــل شــده اند و 
هیونــدای و کیــا نیــز، در مجمــوع رتبه بندی ســومین تولیدکننده 
خودروهای جهانی قرار دارند. در جولای 2021، کنفرانس تجارت 
و توســعه ســازمان ملل متحد )UNCTAD( وضع کشــور کره را به 

یک اقتصاد توسعه یافته ارتقا داد.
کــره جنوبــی کــه تاکنــون موفق شــده به یکــی از قطب های 
نیرومنــد اقتصــاد جهانی تبدیل شــود و با برتــری تکنولوژیکی در 
تولید و صنایع مبتنی بر سخت افزار که عمدتاً از سوی شرکت های 
بزرگ این کشور رهبری می شود، در قرن 21 از پیشروان مهم در 
تجارت های جهانی محســوب می شــود. در عصر انقاب صنعتی 
چهارم، که در آن رقابت های نوآورانه می توانستند مدیران قوی را 
سرنگون کنند، این کشور همواره در تاش بوده است تا تعادلی 

بین شرکت های صنعتی و استارت آپ ها برقرار کند.
این کشــور در ســال 2017، در جهت نظارت سیســتماتیک 
بــر طرح هــای مختلــف و حمایــت از اســتارت آپ ها، وزارت صنایع 

کوچــک و متوســط و اســتارت آپ ها را بــرای ادامه 
و شــتاب بخشــی به آنها تأسیس کرد. این اقدام 
کمک کرده تا سرمایه گذاری های مخاطره آمیز این 
کشــور نیز به ســمت اســتارت آپ ها سرازیر شده 
و تنها در ســال 2021 نســبت به سال قبل از آن، 
78 درصــد رشــد داشــته باشــد و رقم مالــی آن از 
7.7 تریلیون وون )6.4 میلیارد دلار( فراتر برود.  
همچنین، نتیجه این اقدامات، باعث شده تعداد 
مشــاغل جدید ایجاد شــده از سوی استارت آپ ها در سال 2021 
از تعداد مشاغل ایجاد شده از سوی چهار شرکت بزرگ معروف 

این کشور پیشی بگیرد.

نمــودار ســرمایه گذاری در اســتارتاپ هــا در کره جنوبی از 
سال 2017 تا 2021

استارت آپ  های کره ای، عاوه بر توانمندبودن در داخل این 
کشور، موفقیت های بسیاری نیز در سطح بین المللی داشته اند.  
پلتفرم هــای مختلــف وبتــون، برنــد آموزشــی و گروه موســیقایی 

معروف بی تی اس و... از آن جمله اند.
بــا موفقیتــی کــه ســرمایه گذاری در اســتارتاپ ها در ایــن 

کشــور داشــته اســت، اکنون، سرمایه های ریســک پذیر مجموعه 
شــرکتی CVC، نیــز بــه عنــوان یکــی از بازیگران اصلــی در صحنه 
ســرمایه گذاری ها ظاهر شــده اند. برخاف سرمایه های خطرپذیر 
به عنــوان وســیله ای مالــی عمــل می کننــد،  کــه عمدتــاً  ســنتی 
اســتارت آپ هایی اســت  مــورد عاقــه   CVC ســرمایه گذاری های
کــه مایلنــد شــرکت های بــزرگ را بــرای گســترش موفقیت آمیــز 

کسب وکارشان اهرم کنند. 
تغییر طرز فکر به ســمت پذیرش ریســک در جذب نیروی 
کار نیز نقش مهمی در این مسیر ایفا می کند. در یک نظرسنجی 
کــه اخیــرا با مطالعه در خصــوص کارآفرینان موفق انجام گرفته، 
نشان می دهد که نزدیک به یک سوم بنیانگذاران استارت آپها در 
این کشور، مشاغل ثابت خود را ترک کرده اند و برای شرکت هایی 
مانند سامسونگ، ال جی و هیوندای کار می کنند که البته، حجم 

بالای چنین تغییراتی بیشتر در نسل جوان دیده می شود.
در گذشته، پزشک یا وکیل شدن، کلید موفقیت شغلی و 
اقتصادی در این کشــور بود و فارغ التحصیان دانشــگاهی ســایر 
رشته ها نیز عمدتاً به دنبال مشاغلی در شرکت های بزرگ بودند. 
امــا اکنون مســیر انتخاب و آینده نگری در قشــر نوجــوان و جوان 
این کشور تغییر رویه داده و به سمت فعالیت ها و علوم نوآورانه 

محور، سوق یافته است.

برای ایجاد خلاقیت و انعطاف پذیری به تنوع 
بیشتری نیاز است

اگرچه تمام آنچه بیان شد موقعیتی عالی برای کره محسوب 
می شود، اما این کشور بر خاف همتایان خود همچون سنگاپور 
و... هنوز به جایگاهی در رده بالای اکوسیســتم اســتارت آپ های 

جهانی دست نیافته است.
 کشور کره تا حد زیادی کشوری همگن محسوب می شود و 
اغلب در پذیرش و جذب نیروی کار یا مهاجر خارجی مردد است.  
بــه ایــن ترتیــب، فاقد تنوع فرهنگی و فکــری بین المللی که یکی 
از انگیزه هــای شــناخته شــده در ایجاد خاقیــت و انعطاف پذیری 
اســت، می باشــد.   این کشور در همه گیری COVID-19، اقدامات 

ارزیابی ویزا را برای متقاضیان سخت تر از قبل کرده است. 
در طول سال ها نیز، ذهنیت ها، تفاوت های فرهنگی و زبان 
نیز موانعی بوده اند که ورود به بازار کار و اســتارتاپی این کشــور 
را بــرای خارجی هــا بــا ســختی مواجــه کرده اســت. با وجــود این، 
کره جنوبــی از نظــر جغرافیایی به عنوان یک مرکز عالی اقتصادی 
برای بازارهای شــمال آســیا محسوب شده، همچنین، با نزدیکی 
در روابط اقتصادی، به دلیل ارتباط مثبتی که با کشورهای آسیای 
جنوب شرقی دارد، امکان دسترسی آسان به بازارهای این منطقه 

را برای خود فراهم کرده است.
کــره جنوبــی، بــا ایجــاد انعطــاف بیشــتر در نگــرش و کمک 
بــه ایجــاد تنــوع در جــذب فرهنگ های مختلــف، می تواند به یک 
مرکز نوآوری پیشــرو در ســطح جهانی تبدیل شــود و آماده ارائه 
استارت آپ های پیشرو در دوران انقاب چهارم جهانی و دستیابی 

به معجزه بعدی و در سطحی بالاتر در رودخانه هان باشد.
برگرفته از گزارش: مجمع جهانی اقتصاد

تجربه توسعه به سبک کره ای ها

ترجمه: سلیم حیدری

نیویــورک )CNN Business(: تنهــا یــک مــاه پیــش، درصد 
قابــل توجهــی از ســرمایه گذاران فکر می کردند که فــدرال رزرو 
)بانک مرکزی ایالات متحده آمریکا( نیازی به افزایش نرخ بهره 

در ماه مارس )اسفند( نخواهد داشت.
بازارهای سهام و اوراق قرضه اکنون درگیر ترس از افزایش 

چندگانه نرخ بهره در سال جاری هستند.
نگرانی هــای مربــوط بــه تورم در چند هفته گذشــته بســیار 
شایع شده است - با انتشار گزارش قیمت مصرف کننده در روز 
پنج شــنبه که بیشــترین افزایش قیمت ســالانه را در نزدیک به 
40 سال گذشته نشان می دهد - اکنون بسیاری معتقدند فدرال 

رزرو باید چندین بار نرخ ها را به شدت افزایش دهد.
جیمز بولارد، یکی از اعضای برجسته فدرال رزرو که رئیس 
فــدرال رزرو ســنت لوئیــس نیــز هســت روز پنجشــنبه گفت که 
ممکن است لازم باشد تا ژوئیه نرخ ها به طور کامل یک درصد 

افزایش یابد.
جــو منچیــن، ســناتور بانفوذ دموکــرات روز 
پنجشنبه در بیانیه ای گفت که »زمان آن گذشته 
است که فدرال رزرو با این موضوع مقابله کند« 
و افــزود کــه »هرچــه مــا یــا فــدرال رزرو بیشــتر 
منتظــر بمانیــم و عمل نکنیــم، دردهای اقتصادی 

بیشتری ایجاد خواهد شد«.
آیــا واکنــش بــازار بیش از حــد خواهد بود؟ 
برخی از اعضای فدرال رزرو استدلال می کنند که 

ممکــن اســت ضرورتی بــرای افزایش نرخ بهره به این ســرعت و 
بیش از یک چهارم در هر جلسه وجود نداشته باشد.

روز  سانفرانسیســکو  رزرو  فــدرال  رئیــس  دالــی،  مــری 
پنجشنبه در مصاحبه ای گفت که افزایش نیم درصدی »ترجیح 
من نیست«. لورتا مستر، رئیس فدرال رزرو کلیولند اوایل این 
هفتــه بــه ریچــارد کوئســت از ســی ان ان گفــت که انتظــار دارد 

تــورم در اواخــر ســال جــاری کاهــش یابــد و ایــن 
بــدان معناســت که فدرال رزرو می تواند ســرعت 

افزایش نرخ بهره را کاهش دهد.
با در نظر گرفتن این موضوع، معامات آتی 
صندوق هــای فــدرال در CME، 64 درصد شــانس 
)اســفند(  مــارس  مــاه  در  را  دوم  یــک  افزایــش 
نشــان می دهــد، کــه از احتمــال 100درصــدی روز 
پنجشنبه برای به اصطاح افزایش 50 واحد پایه 
کمتــر اســت. بــا ایــن حــال، ســرمایه گذاران هنوز 
بــا احتمــال 30 درصــدی برای هفت افزایش نرخ در ســال جاری 

قیمت گذاری می کنند.

کتاب بازی فدرال رزرو با مداد نوشته شده 
است نه جوهر

ممکــن اســت زمــان آن باشــد کــه ســرمایه گذاران بتواننــد 

نفــس عمیقــی بکشــند و به یاد داشــته باشــند که فــدرال رزرو 
اطاعات بیشــتری برای بررســی قبل از نشســت 16 مارس خود 
دارد. قــرار نیســت امــروز فــدرال رزرو تنهــا بر اســاس نرخ تورم 

ژانویه )دی( تصمیمی در مورد نرخ ها بگیرد.
در  ســرمایه گذاری  ارشــد  مدیــر  ساپرســتین،  ریچــارد 
خزانه داری طی گزارشــی گفت: »حتی با افزایش ســطح تورم، 
مــا انتظــار داریــم که فدرال رزرو در ســال 2022 کمتر از انتظار 

بازار کاهش یابد«.
هــر  در  رزرو  فــدرال  کــه  نداریــم  انتظــار  مــا  افــزود:  وی 
جلســه افزایــش نــرخ بهــره را اعــام کنــد و چنیــن ســناریوهای 
سختگیرانه ای شدید نشان می دهد که ما در حال حاضر شاهد 

اوج شیدایی فدرال رزرو هستیم.
برخــی دیگر اســتدلال می کننــد که فــدرال رزرو تمایلی به 
افزایــش بیــش از حــد ســریع نــرخ بهــره نخواهــد داشــت؛ زیــرا 
ممکــن اســت بــازار چیــزی که اساســاً یک تناســب خوب اســت 
داشــته باشــد. ســهام ممکــن اســت ســقوط کنــد و بــازده اوراق 

قرضه حتی بیشتر شود.
فدرال رزرو همچنین اگر نرخ بهره را خیلی سریع افزایش 
دهــد، ممکن اســت مرتکب اشــتباه شــود. اقتصــاد می تواند به 
طور چشمگیری کند شود، به ویژه بازار مسکن بسیار حساس 

به نرخ بهره است.

خاطرات افزایش شدید نرخ بهره در 40 سال 
پیش هنوز هم کارشناسان را آزار می دهد

جروم پاول، رئیس فدرال رزرو نمی خواهد نســخه 2022 
پــل ولکــر فقید باشــد. پــل ولکر رئیس فــدرال رزرو در دهه 70 
و 80 بــود کــه بــه شــدت نرخ هــای بهــره را بــرای مبارزه بــا تورم 
افزایــش داد. حرکتــی کــه در نهایت منجر بــه دو رکود کوتاه اما 

عمیق شد.
دیوید کلی، استراتژیست ارشد جهانی در گزارشی با جی 
پــی مــورگان فاندز می گویــد: »اگر به دلیــل بی حوصلگی فدرال 
رزرو، نرخ بهره در سال آینده با سرعت بیشتری افزایش یابد، 
خطــر عــود مجدد )تــورم( در آینده وجــود دارد. زیرا فدرال رزرو 
تصمیــم تــازه یافتــه و متزلــزل خــود را بــرای مبارزه با تــورم کنار 

می گذارد«.
برخــی دیگــر خاطرنشــان می کننــد کــه فــدرال رزرو بــرای 
نظــارت بــر داده هــای بیشــتر و تعییــن برنامه تورمــی خود وقت 

دارد و نیازی به انجام هیچ حرکت عجولانه ای ندارد.
بــه خاطــر داشــته باشــید کــه فــدرال رزرو، برخــاف بانک 
انگلســتان، حتــی یــک بار هم به دلیــل نگرانی های تورمی، نرخ 
بهــره را افزایــش نداده اســت. آخرین افزایش نــرخ بهره فدرال 
رزرو در دسامبر 2018 بود. بنابراین به نظر می رسد که ریسک 
کردن روی چند بار افزایش نرخ بهره در سال جاری زود باشد.
اســتیو سوســنیک، استراتژیســت ارشد شــرکت اینترکتیو 
بروکــرز در گزارشــی طــی ایــن هفتــه گفــت: »در حــال حاضــر، 
فــدرال رزرو بــه رهبری پــاول همچنان در مــورد افزایش نرخ ها 
و کاهــش خریــد اوراق قرضــه صحبت می کنــد، اما افزایش نرخ 

تنها جنبه تئوری دارد«.
ایــن بــدان معناســت کــه ســرمایه گذاران بایــد ماننــد پاول 
و همکارانــش بــه داده هــا نــگاه کننــد. هــر چیــز دیگــری، حتــی 

سخنرانی اعضای فدرال رزرو، سروصدای بیهوده است.
منبع: سی ان ان

روزنامه بین المللی اقتصادی صبح ایران
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معاون وزیر صنعت: افزایش قیمت 
کالاهای اساسی ممنوع شد

ابراز خرسندی رهبر انقلاب 
از اقدام تولیدکنندگان نوشت افزار ایرانی
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هوالرزاق

 کره جنوبی که تاکنون موفق شده

 به یکی از قطب های نیرومند 

اقتصاد جهانی تبدیل شود و با برتری 
تکنولوژیکی در تولید و صنایع مبتنی 

بر سخت افزار که عمدتاً از سوی 
شرکت های بزرگ این کشور رهبری 
 می شود، در قرن ۲۱ از پیشروان مهم

در تجارت های جهانی محسوب می شود

جدایی تدریجی اقتصاد 
 ایرلند از انگلستان

در پی برگزیت
ترجمه: محمود نواب مطلق

اعمــال  دلیــل  بــه 
مقررات برگزیت و خارج 
شدن انگلســتان از بازار 
مشــترک اروپــا؛ اقتصــاد 
بــه  ایرلنــد و انگلســتان 
تدریــج از یکدیگــر جــدا 
شــده و منابع پشتیبانی 
و تدارکاتی این دو کشور 

متفاوت می شوند. 
» امِــون ارُلِــی« مدیــر بنــدر دوبلیــن پایتخــت ایرلنــد 
از پنجــره اتــاق خــود بیــرون را می نگــرد. منظــره بنــدر بــا 
چرثقیل هــا، کانتینرهــا و کشــتی های بزرگ نمایان اســت. 
درقسمت چپ یک سوله بزرگ به رنگ آبی دیده می شود. 
او می گوید:» این ســوله قبا محل انبارکردن کالاها بود و 
در حال حاضر محل استقرار گمرکات و مأموران آنست.« 
تــا پایــان ســال 2020)1398( کنتــرل بســیار کمــی بر 
کالاهــای وارداتــی بــه بنــدر دوبلیــن اعمــال می شــد. از یــک 
ونیــم میلیــون کانتینر و نیمه تریلری که هر ســال وارد این 
بنــدر می شــد فقط 200هزارعــدد از آنها مربوط بــه خارج از 
کشــورهایی بــه جــز اتحادیــه اروپــا بودنــد و بقیــه همگی از 
کشــورهای عضو اتحادیه اروپا به این بندر وارد می شــدند. 
از اول ژانویــه 2021) 11دی1399( کــه انگلســتان از اتحادیه 
اروپا خارج شد با برگزیت همه چیز زیرورو شد. بنا به گفته 
آقــای »ارُلِــی«:»در حــال حاضر باید اغلــب کالاها را کنترل 
کنیم.« گمرک همه جا مستقر شده است. به جز این سوله 
آبی بخش هایی دیگر من جمله کیوسک هایی برای کنترل 
مدارک کالاها و یا اسکنرهایی برای کنترل مدارک کامیون ها 
در این بندر مشغول عملیات کنترل و رصد کالاهای احتمالا 
تقلبــی هســتند. ایــن وضع از نظر مدیر بنــدر دوبلین وضع 

آشفته و بهم ریخته ایست و برگزیت عامل  آنست. 
بنــدر دوبلیــن نمونــه ای قابــل توجــه از یــک موقعیت 
بازســازی اقتصادیســت کــه در نتیجــه خــروج انگلســتان 
از اتحادیــه اروپــا بــر آن حاکــم شــده اســت. ظرف یکســال 
گذشــته میــزان کالاهــای وارداتــی بــه ایــن بنــدر بــا کاهش 
اندک 4درصدی تقریبا به اندازه قبل باقی مانده است. اما 
در عــوض مبــادی ورودی کالاها مانند قبل نیســت. قبل از 
برگزیت دوســوم کالاها از انگســتان و یک سوم از اتحادیه 
اروپــا می آمــد در حالیکه در حال حاضر نصف نصف شــده 
است. بسیاری از شرکت های تجاری در فرانسه، بلژیک و 
هلند ترجیح می دهند با دور زدن انگلستان کالاهای خود 

را مستقیما به ایرلند برسانند. 
آقای ارُلِی با حسرتی از گذشته یاد می کند و می گوید: 
»چقدر خوب بود با آغاز به کار بازار مشترک اروپا در سال 
1993)1371( همــه گمــرکات کنار رفتند. خود انگلســتان از 
جملــه کشــورهای طرفدار ایــن بازار واحد بــود.« همین امر 
باعــث شــد از انگلســتان بــه عنــوان یــک پــل بــزرگ زمینــی 
برای انتقال کالا اســتفاده شــود. کامیون های حامل کالا از 
شهر» پاد کاله« در فرانسه می رسیدند و بر کشتی ها سوار 
می شــدند و ســپس در شــهر»دوورسِ« فرانســه از کشــتی 

پائين می آمدند و وارد انگلستان می شدند. 
سراســر انگلســتان را زمینــی تــا بنــدر »لیورپــول« یا 
»هولی هید« در »ولز« طی می کردند و از آنجا مجددا بر 
کشــتی سوار می شــدند و به سمت »دوبلین یا بلفاست« 
حرکت می کردند. گردش کار بسیار عالی و سریع بود. اما 
در حال حاضر این مســیر بســیار پیچیده شــده اســت چرا 
کــه خــارج از مســیر بــازار مشــترک اروپاســت و بســیاری از 
شــرکت های تجاری به این نتیجه رســیده اند که این مسیر 
نامشــخص اســت. از اینرو زنجیره های تدارکاتی خود را در 
مسیر انگلستان و ایرلند جداسازی کرده اند. نمونه آشکار 
این امر، شرکت زنجیره ای »لیدالِ« آلمانیست. در گذشته 
همزمان به فروشگاه های انگلستان و ایرلند مایحتاجشان 
را ارسال می کرد اما در حال حاضر مبادی ورودی تدارکات و 

پشتبانی فروشگاه های ایرلند متفاوت است.
منبع: لوموند

خودروهای برقی دردسر 
جدید بازار خودرو

ن  ا ز ســا و ر د خو
بــا  چینــی  و  آمریکایــی 
تولیــد خودروهــای برقی 
بــه رقابت بــا ســازندگان 
ســنتی  خودروســازان 
درحالیکــه   پرداخته انــد. 
دسته اخیر نیز شدیدا با 
این امر مقابله می کنند. 
خودروسازان چینی 

و آمریکایی طی چند سال گذشته انواع مدل های گوناگون 
خودرو به شــکل های متنوع و عجیب را تولید کرده اند. نام 
آنها در شرق »نیو، چی پنگ، لی و اتُو« و در غرب »ریویان، 
لوســید موتورز، فیســکر و لوردســتون موتورز« اســت. این 
اســامی بــرای عمــوم مــردم هنــوز ناشــناخته هســتند و در 
انتظارند همانند تســا شــهرت خوبی کسب کنند و بتوانند 
بــرای ســهامداران خود منافع سرشــاری به ارمغــان بیاورند.  
وجه مشترک همه این خودروها برقی بودن کامل آنهاست. 
درست مانند آنچه در تسا 18 سال پیش اتفاق افتاد. این 
خــود مزیتــی بســیار مهم بــرای آنها محســوب می شــود. در 
حقیقت فناوری برقی کردن کامل خودروها در تمام جهان 
بــرای مبــارزه بــا گرمایش زمین و کاهش چمشــگیر انتشــار 

گازکربنیک رو به گسترش است. 
انــرژی  بین المللــی  آژانــس  پیش بینــی  اســاس  بــر 
فروش خودروهای برقی تازه تولید شده در جهان در سال 
2025)1403( باید سالانه به 15میلیون دستگاه و در سال 
2030)1408( به 25 میلیون دستگاه برسد. این به معنای 

15 درصد از کل فروش خودروست.
منبع: فیگارو

در سایت روزنامه بخوانید:
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در سایت روزنامه بخوانید:

در سایت روزنامه بخوانید:

مسدود شدن حساب ارزی 
6 بانک بابت طلب صندوق 

توسعه ملی
بــه دلیــل معوقــات  حســاب ارزی 6 بانــک ســال گذشــته 
تسهیلات ارزی به صندوق توسعه ملی مسدود شد که 70 درصد 

این مطالبات در بخش نیروگاه ها و نفت و گاز است.

مطالبات ارزی صندوق از بخش های مختلف
به گزارش خبرگزاری فارس، بر این اساس بیشترین مطالبات 
ارزی صنــدوق توســعه ملــی از بخــش نیروگاه هــا،  پالایشــگاه های 
نفت و گاز، پتروشــیمی های پایین دســتی )ســایر صنایــع(، مصالح 
ساختمانی، صنایع غذایی،  آهن و فولاد، دارو و تجهیزات پزشکی و 

پتروشیمی های پایین دستی صنایع نساجی هستند.

حساب ارزی 6 بانک مسدود شد
طبق اعام صندوق توســعه ملی در ســال 1399 حساب های 
ارزی 6 بانک بابت بدهی از محل قراردادهای عاملیت ارزی به نفع 
صندوق مســدود شــد، ضمنا مجموع وصولی های صندوق از محل 
مانــده مطالبــات قراردادهــای عاملیــت ارزی در دوره گزارش دهی، 
مبلــغ 1,228 میلیــون دلار بــوده که مبلغ 990 میلیــون دلار آن در 

سال 1399 وصول شده است.

2.5 میلیارد دلار از مطالبات وصول شد
رضــا محمــدی، مدیر قراردادهــا، پیگیری مطالبات و نظارت بر 
مصرف صندوق توسعه ملی در این باره می گوید: مطالبات از دولت 
ناچیــز بــوده و عمــده منابــع وصول شــده نیز مربوطه بــه طرح های 
بخش خصوصی است. او عنوان کرده است با وجود همه مشکات 
و مسائل پیش رو، این صندوق با جدیت بیشتری نسبت به وصول 
مطالبــات خــود اقدام کرده که این پیگیری هــا بیش از 2.5 میلیارد 

دلار از مطالبات ارزی صندوق از بخش خصوصی وصول شد.

70 درصد مطالبات صندوق در بخش نفت و 
گاز و نیروگاه

طبــق آمارهــا بیــش از 70 درصد مطالبات صنــدوق در بخش 
نفت و گاز و نیروگاه اســت، عمده مســائل صندوق در این مســیر 
در بخش طرح های ارزی تأمین مالی شده در حوزه انرژی به ویژه 
در بخش نفت و گاز و نیروگاه با وجود اخذ تضامین لازم از دولت 

مربوط به وزارت نیرو و شرکت ملی نفت ایران می شود.

محال است تسهیلات ارزی را ریالی پس بگیریم
صنــدوق  هیات عامــل  رئیــس  غضنفــری،  مهــدی  پیشــتر، 
توســعه ملی در نخســتین نشست خبری خود نسبت به پرداخت 
نکــردن مطالبــات ارزی صنــدوق هشــدار داده و گفتــه بــود باید به 
دریافت کنندگان تسهیات ارزی این پیام را بدهم که تصور نکنند، 
هیات عامل کوتاه آمده و می توانند تسهیات را به ریال بازپرداخت 
کرده و یا بر اساس ارز 4200 تومانی پس بدهند، محال است این 

اجازه را بدهیم.
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خودرو در بازار ارزان تر شد
بررســیقیمــتانــواعپرتیراژهــایخودروســازان
دربــازارنشــانمیدهــدبــاتوجــهبــهاینکهفروشــنده
دربــازاربســیاروخریــدارکماســت،همچنــاندلالان
هســتند مجبــور خــودرو( )دارنــدگان فروشــندگان و
پایینتــر قیمتهــای بــا را خــود یــد در خودروهــای
قیمتگــذاریکنند؛برایناســاسقیمــتخودروهادر
بازارروزگذشتهنسبتبهیکهفتهگذشتهباکاهش
یکتاهشتمیلیونتومانیروبروشدهاست؛قیمت
برخــیخودروهــاامــاتغییرنداشــتهومــواردیمحدود

افزایشدرحددومیلیونتومانیداشتهاند.
به گزارش ایسنا، با توجه به نوسانات کاهشی نرخ 
ارز در بازارهــای داخلــی، بازار خودرو نیز آرام و منطقی 
پیش می رود. طبیعتا با کاهش نرخ ارز افرادی که قصد 
خرید خودرو دارند، چنانچه قید فوریت نداشته باشند، 
برای خرید خودرو تا کاهش بیشتر قیمت ها دست نگه 
می دارند؛ بنابراین طبق روال در این شــرایط خریدار در 

بازار کم و فروشنده بیشتر می شود.
از ســوی دیگــر دارنــدگان خــودرو، از تــرس ریــزش 
دلالان  بعضــا  اینکــه  بــه  )باتوجــه  قیمت هــا  بیشــتر 
خودروهــا را بــا قیمت های بالاتر خریــداری کرده ( تمایل 
دارند، خودروهای در اختیار زودتر به فروش برســانند؛ 

بنابراین حاضرند با سود کمتر خودرو را عرضه کنند.
انــواع  قیمــت  مقایســه  و  بررســی  اســاس  برایــن 
بــازار  در  داخلــی  پرتقاضــای  و  پرتیــراژ  خودروهــای 
روزگذشــته نسبت به درســت یک هفته پیش )یکشنبه 
محصــولات  اکثریــت  کــه  می دهــد  نشــان  بهمــن(   ۱۷
ایران خودرو و ســایپا در بازار با افت یک تا پنج میلیون 
تومانــی و پــژو ۲۷ دنــده ای ایران خــودرو بــا افت هشــت 

میلیون تومانی روبرو شده اند. 
پــژو  برخــی خودروهــا همچــون  قیمــت  میــان  در 
پــارس، راناپــلاس، دناپلاس توربو دنده ای، ســمند LX و 
تیبــا تغییــر قیمتــی در ایــن یــک هفتــه نداشــته و ثبــات 

قیمتی خودرو را حفظ کرده اند.
در مقابــل اما تعــداد محدودی از خودروها با کمی 
افزایــش قیمــت روبــرو شــده اند؛ بطــور مثــال پــژو ۲۰۶ 
V8 یــا دنــا معمولی یک میلیون تومان نســبت به هفته 

گذشته گران تر قیمت گذاری شده است.

معاون بازرسی سازمان صمت 
البرز: اجناس را حداکثر ۲۹ درصد 

بالاتر از قیمت تولید بخرید
بــهگفتــهمعــاونبازرســیســازمانصمــتالبرز،
درطــرحدرجقیمــتتولیــدبــهجــایقیمــتمصــرف،
تولیدکننــدهبایــدقیمــتتولیــدرارویکالابــهعــاوه
ارزشافــزودهدرجکنــد.بعدازآنشــرکتهایپخش
همباید۱۰الی۱۴درصدسودبررویکالالحاظکنند
وخرده فــروشهــم۷الــی۱۰درصــدســودخــودرادر

نظربگیرد.
طــرح درج  اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  مــرادی  کــوروش 
قیمــت تولیدکننــده بــر روی کالاهــا از ۲۷ آذر به صورت 
مرحلــه  ای در حــال اجــرا اســت، اظهــار کــرد:  ایــن طــرح 
قانونــی  بهره منــدی  بــا هــدف شفاف ســازی قیمت هــا، 
و منطقــی هــر یــک از عوامــل زنجیــره تولیــد، توزیــع و 
عرضــه از ســودهای مصــوب قانونی، حذف واســطه های 
غیرضرور و کاهش قیمت تمام شــده کالا برای اصناف، 
روزآمدســازی شــیوه های نظــارت در بــازار، روان ســازی 
نظــام قیمت گذاری و همچنین کاهش بهای پرداختی از 

سوی مصرف کنندگان، اجرایی شده است.
وی ادامه داد: این طرح در مرحله یک تا سه برای 
۲۷ قلــم کالا در مرحلــه چهــار هــم بــرای ۱۵ قلــم کالای 

دیگری اجرایی شده است.
روی  تولیدکننــده  قیمــت  درج  داد:  توضیــح  وی 
کالاهــا دســت واســطه ها را کوتــاه کــرده و قیمت هــای 
کاذب را از میــان می بــرد و دیگــر کمتر شــاهد حراج های 
غیرواقعــی از ســوی برخــی فروشــگاه های زنجیــره ای و 
مراکــز فــروش خواهیم بود. این مســئول تاکید کرد: در 
ایــن طــرح تولیدکننــده باید قیمت تولیــد را روی کالا به 
عــلاوه ارزش افــزوده درج کنــد. بعــد از آن شــرکت های 
پخش هم باید ۱۰ الی ۱۴ درصد سود بر روی کالا لحاظ 
کننــد و خرده فــروش هــم ۷ الــی ۱۰ درصد ســود خود را 
در نظر بگیرد. مرادی ابراز کرد: در نهایت در این چرخه 
باید ۲۲ الی ۲۹ درصد سود لحاظ و به قیمت اولیه کالا 

که روی محصول درج شده اضافه شود.
معاون بازرســی سازمان صمت البرز گفت: بدیهی 
اســت احتســاب قیمتــی بالاتــر از ســود مشــخص شــده 
گران فروشــی اســت و درج نکــردن قیمــت هــم تخلــف 

دیگری محسوب می شود.
وی ادامــه داد: ایــن طرح به اتحادیه ها ابلاغ شــده 
تــا از طریــق آن کــم کــم بــه ســمت واقعی شــدن قیمت 

کالاها پیش برویم.

آغاز سفرهای نوروزی عتبات 
از ۲۴ اسفند

رئیــسســازمانحــجوزیــارت،ازآغــازســفرهای
نوروزیعتباتاز۲۴اسفند۱۴۰۰خبرداد.

بــه گــزارش مهــر، ســیدمحمدصادق حســینی، در 
مراســم تودیع و معارفه رؤســای ســابق و جدید سازمان 
حج و زیارت که روزگذشــته در تالار اجتماعات ســازمان 
حــج و زیــارت برگــزار شــد، بــه اهمیــت اعتماد مــردم به 
ســازمان حــج و زیــارت اشــاره کــرد و گفــت: مــا متولــی 
هستیم و سرمایه ما سرمایه اجتماعی است که باید از 
آن حمایت و صیانت کرد. گاهی شاید ما راضی نیستیم 
ناموس خود را با برادرمان به ســفر ۱۰ روزه بفرســتیم، 
اما مردم ناموس خود را یک ماه به کارگزاران ما در حج 
می سپارند. بنابراین، باید از این سرمایه صیانت کنیم.

هــم  زیــارت  فرهنــگ  ارتقــای  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
مهــم اســت، افــزود: ملت مــا، ملتی مذهبی اســت و در 
ســال های اخیر به خاطر تحریم های ظالمانه ارزش پول 
ملی بســیار کاهش یافته اســت، اما به محض برقراری 
ســفر عتبات بســیاری ثبت نام کردند. ایــن امر در حالی 
اســت که شــرط کربلا استطاعت نیســت و عشق است. 
یکــی طــلا و دیگــری فــرش زیــر پایــش را می فروشــد تــا 
بتوانــد بــه زیــارت عتبــات بــرود. مــا ســالانه بیــش از ۲ 
میلیــون زائــر عتبــات به غیــر از ایام اربعین داشــتیم که 
باید به آن توجه کنیم و در حفظ این سرمایه بکوشیم. 
ما هم وظیفه خود می دانیم که از این ســرمایه صیانت 

کرده و فرهنگ زیارت را توسعه دهیم.
رئیــس ســازمان حــج و زیارت با بیــان اینکه زیارت 
بخشــی از قدرت نرم به شــمار می رود، تصریح کرد: بر 
اســاس گزارش و آمارهــا، ناهنجاری اجتماعی در برخی 
اســتان ها کــه به معنویت توجه بیشــتری دارند، بســیار 
محدود است. بر همین اساس، اگر به فرهنگ زیارت و 
ارتقای معنویت کمک کنیم، از قدرت نرم و تأثیری ایران 

در داخل و خارج کشور هم صیانت کرده ایم .
وی بــا بیــان اینکــه ۳۰ بهمــن هــم ثبت نــام ســفر 
نــوروزی عتبــات آغــاز می شــود، گفــت: تــلاش می کنیــم 
تــا بــه بهتریــن نحــو ایــن ســفرها اجرایــی شــود تــا دیگر 
مشــتاقی نباشــد که نتواند به این ســفر معنوی مشــرف 
شــود. طبق برنامه ریزی ســفرهای نورزی از ۲۴ اســفند 
آغــاز می شــود و تــا ۱۵ فروردیــن ادامــه دارد کــه در حال 
بــه عتبــات و  اعزام حداکثــری  تــا  برنامه ریــزی هســتیم 

سوریه داشته باشیم.
رئیــس ســازمان حــج و زیــارت بــا اشــاره بــه ســفر 
حــج تمتــع تصریح کرد: ما در تلاش هســتیم تا با وجود 
اینکه طرف سعودی درباره وضع حج تمتع اطلاع رسانی 
نکرده اســت، ســناریوهای مختلف را بررســی و آمادگی 

لازم را برای این سفر معنوی کسب کنیم.

جلوگیری از تعطیلی بازار 
شب عید با ثبت نام در 

سامانه “ایران من”
کرونــا، بیمــاری شــیوع از ســال دو گذشــت بــا
اصنــافدرزمــرهاقشــاریبوده اندکهعــاوهبررکودو
آسیب هایجدیکسبوکارشاندربسیاریازموارد
بــاتعطیلی هــایاجبــاریازســویســتادملــیمدیریت
بیماریکرونامواجهشــدند.اینبارامااینســتادقرار
اســتبهشــرطتزریق۳دوزواکســنکروناوثبتنام
واحدهــایصنفــیدرســامانه“ایــرانمــن”ازتعطیلــی

مجددبازاربهویژهدرشبعیدنوروزاجتنابکند.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی اتاق اصناف ایران، 
طی دو ســال گذشــته و به لحاظ سیاســت های اتخاذی 
مبــارزه بــا شــیوع بیمــاری کرونــا، ســتاد ملــی مدیریــت 
بیمــاری کرونــا در چندین نوبت تصمیم به تعطیلی بازار 
گرفت که مهمترین آن مربوط به بازار اسفند سال های 
۱۳۹8 و ۱۳۹۹ بــود. آســیب های آن تعطیلــی بــر بــازار 
چنان بود که هیچ کدام از حمایت های دولت نتوانست 
ضــرر و زیان کســبه را جبــران کند. لذا بر تمامی فعالان 
صنفــی لازم و واجب اســت با رعایت دســتورالعمل های 
جدید نســبت به جلوگیری از شــیوع هرچه بیشتر موج 
ششــم کرونــا اقــدام کنند تا بــاری دیگر شــاهد تعطیلی 
بــازار شــب عید نباشــیم. بدیــن منظور، ضمــن تاکید بر 
تزریق ۳ دوز واکسن کرونا، لازم است تمامی واحدهای 
صنفــی در راســتای اجــرای مدیریــت هوشــمند بیمــاری 
کرونــا بــه فوریــت نســبت به ثبت نــام در ســامانه ایران 
مــن بــه نشــانی http://asnaf.moi.ir و اخــذ و نصــب 
QR-Code در واحــد صنفــی )در محلی قابل رویت برای 

همگان( اقدام کنند.
لازم بــه ذکر اســت علــی رغم مصوبات ســتاد ملی 
کرونــا کــه تمامی تصمیمات بر پایه ســامانه هوشــممند 
»ایــران مــن« اتخــاذ می شــود، در برخــی از شــهرها از 
جملــه مشــهد و اقلید، اســتانداران و فرمانــداران مجبور 

به تعطیلی گسترده واحدهای صنفی شده اند.

خبـــــــــــــــــراخبـــــــــــــــــار

میراثفرهنگــی، وزیــر عقیــده بــه
آشــیل پاشــنه صنایعدســتی، و گردشــگری
دولتها،سیستمناکارآمدوبازدارندهاداری
اســتکــهمثــلاختاپــوسرویکشــورافتاده
وامــکانتصمیمگیریهایجــدیراازمدیران

سلبکردهاست.
عمومــی  روابــط  کل  اداره  گــزارش  بــه 
اختیــار  »تفویــض  اطلاع رســانی، همایش  و 
مهنــدس  حضــور  بــا  اســتانی«  مدیــران  بــه 
ســیدعزت الله ضرغامــی وزیــر میراث فرهنگی، 
لطیفــی،  میثــم  صنایع دســتی،  و  گردشــگری 
معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان اداری 
و اســتخدامی، معاونــان و مدیران کل اســتانی 
آمفی تئاتــر  ســالن  در  روزگذشــته  ســتادی  و 

وزارتخانه برگزار شد.
بــا  ایــن نشســت  مهنــدس ضرغامــی در 
اشــاره بــه تجربــه چهــل ســال گذشــته، گفت: 
»پاشــنه  آشــیل دولت ها، سیســتم ناکارآمد و 
بازدارنــده  اداری اســت که مثــل اختاپوس روی 
کشــور افتاده و امــکان تصمیم گیری های جدی 

را از مدیران ســلب کرده است.«
فرهنگــی،  میــراث  »وزارت  گفــت:  او 
از  گردشــگری و صنایــع دســتی، بخش هایــی 
موانــع و ایســتگاه های اعطــای مجــوز را حــذف 
کــرده و صرفــاً اعــلام متقاضــی در ســامانه، به 
معنــی مجــوز قانونــی تلقــی می شــود. نظــارت 

وزارتخانه در این حوزه، »پسینی« است.«

آغازاقداماتعملیبرایتفویض
اختیارات

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  وزیــر 
صنایع دســتی افــزود: »اقدامــات عملــی بــرای 
تفویض اختیارات بخش هایی از مأموریت های 
ســتاد وزارتخانه به مدیران اســتانی آغاز شــده 

است.«

امــروز،  آموزشــی  کارگاه  »در  گفــت:  او 
را  تفویضــی  مــوارد  تخصصــی  معاونت هــای 
تشریح کردند و آموزش های لازم را به مدیران 

استانی دادند.«
مهنــدس ضرغامی تصریح کرد: »مدیران 
بــه نحــو  اعتمــاد وزارتخانــه،  از  بایــد  اســتانی 
مطلوبــی اســتفاده کننــد و بــا نظــارت دقیــق و 
در جهــت رضایــت حداکثری مردم و متقاضیان 
مأموریت های جدید را به خوبی انجام دهند.«
شــخصیت های  »همــه  کــرد:  تأکیــد  او 
حقیقــی و حقوقــی و آحــاد مــردم در سراســر 
بــا  و  هســتند  مــا  اجرایــی  ضابطــان  کشــور، 
مدیــران  می تواننــد  بموقــع  اطلاع رســانی 
وزارتخانه را در انجام وظایف شان یاری کنند.«
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  وزیــر 
نــوروزی  »ســتادهای  گفــت:  صنایع دســتی 
همــه ی  همــکاری  بــا  اســتان ها  در  وزارتخانــه 
تمــام  دارنــد،  وظیفــه  اســتانی  مســئولان 
ظرفیت هــای موجــود بــرای معرفــی جاذبه های 
اســتانی، ارائه ی تســهیلات گردشــگری و ایجاد 
خدمات و سرویس های لازم به مردم را بسیج 

و مدیریت کنند.«

معاونصنایعدستیوهنرهای
سنتی:۱۶۰رشتهنیازبهمجوز

ندارد
صنایع دســتی  معــاون  محمودیــان  پویــا 
میراث فرهنگــی،  ســنتی وزارت  هنرهــای  و 
گردشــگری و صنایع دستی نیز در این همایش  
گفــت: »به منظــور تمرکززدایی، تســهیل گری و 
ایجــاد فضایــی منعطــف ماموریت هایــی کــه با 
سیاســت های کلان ســتاد منافاتی نداشــت به 

ادارات کلی استانی تفویض شد.« 
معــاون صنایع دســتی و هنرهــای ســنتی 

افــزود: »ایجــاد، اصــلاح و تجهیــز بازارچه های 
موقــت و دائمــی صنایع دســتی، صــدور مجــوز 
برگــزاری  صنایع دســتی،  فروشــگاه های  بــرای 
مســابقات،  جشــنواره ها،  همایش هــا، 
نشســت های  و  ترویجــی  نمایشــگاه های 
شــاغلین،  و  عمومــی  آمــوزش  و  تخصصــی 
برگــزاری و مشــارکت در نمایشــگاه های خــارج 
از مــوارد تفویــض شــده به ادارات کل اســتانی 

هستند.« 

براساسدستوروزیر۱۶۰رشته
صنایعدستینیازبهمجوزندارند

محمودیــان در پایــان بــه این نکته اشــاره 
کرد که بر اساس دستور وزیر میراث فرهنگی، 
رشــته  صنایع دســتی ۱۶۰  و  گردشــگری 
زمینــه  در  فعــال  گــروه   ۱8 از  صنایع دســتی 
مشــاغل خانگــی نیــاز بــه کســب مجــوز ندارند 
کــه ایــن مهــم در راســتای رفــع موانــع تولیــد، 
بــرای  ویــژه  بــه  فرصت ســازی  و  تســهیل گری 

بانوان شاغل در منازل انجام شده است.

بازارچههاینوروزیبزرگترین
رخدادخردهفروشیصنایعدستی

هستند
محمودیان در بخش دیگری از سخنانش 
صنایع دســتی  نــوروزی  بازارچه هــای  دربــاره 
صنایع دســتی  نــوروزی  »بازارچه هــای  گفــت: 
بزرگ تریــن رخداد خرده فروشــی صنایع دســتی 
ســال  دو  در  می آینــد.  حســاب  بــه  ســال  در 
گذشــته بــه دلیــل شــرایط کرونا ایــن بازاچه ها 
رونــق و نشــاط چندانــی نداشــتند و امیــدوارم 
امســال بــا فراهــم شــدن شــرایط بازارچه هــای 
نوروزی را در شأن صنایع دستی برگزار کنیم.« 
»دســتورالعمل ها  کــرد:  تصریــح  او 

ابــلاغ شــود و در ارتبــاط بــا جزئیــات برگــزاری 
برگــزار  را  جلســاتی  نــوروزی  بازارچه هــای 

خواهیم کرد.« 

محاسبهتعرفهگازمشابهکسب
وخدمات

او همچنیــن بــه پیگیری هــا در ارتبــاط بــا 
مقولــه افزایــش تعرفه گاز اشــاره کرد و افزود: 
»محاســبه تعرفــه گاز از مهم ترین دغدغه های 
ذی نفعــان بــود که بــا پیگیری های انجام شــده 
از ســوی مهنــدس ضرغامــی، آقــای شــالبافیان 
و  گردشــگری  گاز  تعرفــه  واحــدی  دکتــر  و 
صنایع دســتی مشــابه کســب و خدمات صورت 
می گیــرد تــا یکــی از دغدغه هــای ایــن عزیــزان 
برطــرف شــود. همچنیــن در نامــه ای از ســوی 
مهنــدس ضرغامــی بــه وزیــر نفــت در تلاشــیم 
تعرفــه ترجیحــی در حوزه گاز بــرای کارگاه های 

تولیدی صنایع دستی در نظر گرفته شود.« 

هدفگذاریبرایبیمه۴هزار
هنرمند

معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی به 
دومیــن مرحلــه بیمــه هنرمندان صنایع دســتی 
از محــل  را  افــزود: »اعتبــارات  و  کــرد  اشــاره 
هدفمنــدی یارانه هــا بــرای بیمــه حــدود ۴هــزار 

هنرمند صنایع دستی دریافت کرده ایم.«

اطاعرسانیبهذینفعاندرارتباط
باتبصره۱۸

کــرد:  بیــان   ۱8 تبصــره  بــا  ارتبــاط  در  او 
»بســیاری از ذی نفعان از چنین تبصره ای خبر 
ندارنــد. در ایــن زمینه باید اطلاع رســانی شــود 
کــه از ایــن تبصــره به نفــع ذی نفعان اســتفاده 

شود و تسهیلات تخصیص پیدا کند.«

در خانگــی لــوازم بــازار حاضــر زمــان در
باتکلیفــیبهســرمیبــردوســازمانهاینظارتــی
هــمنتوانســتهاندحریــفتولیدکننــدگانمتخلف

شوند.
خانگــی  لــوازم  قیمــت  افزایــش  موضــوع 
بــا  تولیدکننــدگان  از  برخــی  کــه  امســال  مهــر  از 
ارســال نامــه ای بــه مقــام معظــم رهبری خواســتار 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی کره ای شــدند وارد 

مرحله جدیدی شد.
در آن مقطــع بعــد از ممنوعیــت واردات کالاهــای 
کــره ای لیســت جدیــد قیمــت لوازم خانگــی داخلی 
بــه بــازار عرضه شــد کــه بر اســاس آن قیمت اکثر 

کالاها رشــد ۵ تا ۱۲ درصدی را تجربه کرده بود.
البته این افزایش قیمت ها در شرایطی رخ داد 
که از ابتدای امسال تاکنون، کم وبیش خبرهای رشد 
قیمت محصولات لوازم خانگی در بازار منتشر شده 

بــود، به عنــوان نمونــه، ۱۲ اردیبهشــت، خبرهایــی از 
رشد ۲۵درصدی قیمت مصوب یکی از تولیدکنندگان 
بزرگ لوازم خانگی کشــور منتشــر شــد؛ یکم خرداد، 
رئیس انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری 
عــدد ۱۰ درصــد را بــرای افزایش قیمت لــوازم خانگی 
ایرانــی مطــرح کــرد، همچنیــن ۳۱ خــرداد، غزنــوی، 
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی از رشد 
به طور متوسط ۱۰درصدی قیمت ها در سال ۱۴۰۰ )تا 

آن تاریخ( نسبت به سال گذشته خبر داد.
عــلاوه بر این در آبان مــاه نیز اژه ای رئیس قوه 
قضائیــه بــه موضوع گرانــی بی ضابطه لــوازم خانگی 
دســتور  از صــدور  پــس  و  کــرد  پیــدا  ورود  داخلــی 
وی، مقامــات ایــن قــوه موضــوع را بــا وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت در میان گذاشتند. در نامه »سعید 
و  کشــور  دادســتان کل  قضائــی  معــاون  عمرانــی«، 
رئیــس دبیرخانــه پیگیــری اجرای سیاســت های کلی 

اقتصــاد مقاومتــی قــوه قضائیــه بــه وزیــر صنعــت، 
معــدن و تجــارت تأکیــد شــده بــود کــه بــا توجــه بــه 
دســتور اکیــد رئیــس قــوه قضائیه و مشــکلات مردم 
در ایــن خصــوص ضــروری اســت موضوع بــا فوریت 
از ســوی مســئولین اجرایــی مربوطــه مــورد پیگیــری 

قرارگیرد.
در زمــان حاضــر چنــد مــاه از افزایــش قیمــت 
چنــد  هــر  و  می گــذرد  خانگــی  لــوازم  غیرقانونــی 
ســازمان  و  صنعــت  وزارت  مســئولان  یک بــار  روز 
حمایــت از برخــورد بــا متخلفیــن مطالبــی را عنــوان 
می کننــد، حتــی در جدیدتریــن اظهارنظرهــا دیــروز 
۲۳ بهمن مــاه آخریــن فرصت بــرای اصلاح قیمت ها 
برای تولیدکنندگان در نظر گرفته شد اما متأسفانه 
به جــز تعــدادی از تولیدکنندگان مابقی همچنان در 
برابــر کاهــش قیمت هــا مقاومــت می کننــد و خبری 
از اصــلاح قیمت هــا در محصــولات ایــن واحدهــای 

تولیــدی نیســت. بررســی خبرنــگار تســنیم از بــازار 
لوازم خانگی نشان می دهد بازار با وجود شب عید 
در رکودی قابل توجه قرار دارد و خبری از مشــتری 

در بازار نیست.
یکــی از فروشــندگان لــوازم خانگــی در همیــن 
ارتبــاط بــه خبرنگار تســنیم می گوید: فروش بســیار 
کــم شــده اســت و مــردم اصــلاً تمایلــی بــه خریــد 
ندارنــد، البتــه اعــلام خبرهــای کاهش قیمــت لوازم 
خانگــی هــم در رکــود بــازار بی تأثیــر نبــوده اســت و 
مــردم به نوعــی منتظــر ارزانــی کالاهــا هســتند امــا 
در عمــل تولیدکننــدگان نســبت بــه ایــن موضــوع 
مقاومــت می کنند و همچنان فروش ها را براســاس 

قیمت های جدید انجام می دهند.
در  خانگــی  لــوازم  بــازار  حاضــر  زمــان  در 
بلاتکلیفی به ســر می برد و سازمان های نظارتی هم 
نتوانســته اند حریف تولیدکنندگان متخلف شــوند، 

از آن طــرف بــازار هــم با قهــر مصرف کننــده روبه رو 
است که همین امر کسب وکار فروشندگان را تحت 
تأثیر قرار داده اســت، البته در این شــرایط طبیعی 
اســت کــه مــردم به جــای خریــد محصــول ایرانــی بــا 
قیمــت بــالا به ســمت خریــد لــوازم خانگــی قاچــاق 
برونــد و همیــن امر صدمات زیادی را به بدنه تولید 

کشور وارد خواهد کرد.
بــا  لازم  برخــورد  بایــد  می رســد  به نظــر 
تولیدکننــدگان متخلــف صورت گیرد تــا آنها نتوانند 
به راحتی و ســلیقه ای تغییرات قیمتی را لحاظ کنند 
چراکــه اقدامــات این تعداد، صنعت لوازم خانگی را 

با انتقادات زیادی روبه رو کرده است.

رئیسســازمانحمایتمصرفکنندگان
پایــانســال تــا وتولیدکننــدگانگفــتکــه
اساســی کالاهــای بهویــژه کالاهــا قیمــت
افزایــشنخواهنــدداشــتوتأکیــددولتبر

ایناست.
عبــاس تابــش رئیــس ســازمان حمایــت 
اشــاره  بــا  تولیدکننــدگان  و  مصرف کننــدگان 
بــه اینکــه قوانیــن زیــادی بــرای شفاف ســازی 
شبکه های تأمین و توزیع کالا در کشور وجود 
دارد، اظهــار کــرد: واحدهــای صنفــی مکلــف 

هستند قیمت را روی کالا نصب کنند.
وی بــا بیــان اینکه فروشــنده باید فاکتور 
فروش به خریدار بدهد و این حق مسلم یک 
مشــتری است افزود: برای اینکه این ابهامات 
تولیدکننــدگان  قیمــت  درج  شــود  برطــرف 
از  و  گرفــت  قــرار  کار  دســتور  در  کالا  روی 
تولیدکننــدگان درخواســت کردیــم این عدد را 

روی کالا بزنند.
رئیس ســازمان حمایــت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان بــا اشــاره بــه اینکه ســازمان 
مالیاتــی نیــز مالیــات را بر اســاس همین عدد 
حســاب می کند گفت: در بررســی انجام شده 
8۴ هزار قلم کالا در کشور رشد قیمت توزیع 

تا ۱۲۰ درصد داشتند.
قیمــت  درج  بــا  اینکــه  اعــلام  بــا  وی 
قیمــت  دیگــر  کالا  روی  تولیدکننــدگان 
هیــچ  و  داشــت  نخواهــد  افزایــش  توزیــع 
سوءاســتفاده ای نخواهــد شــد ادامــه داد: در 
این صورت خود مردم هم مطالبه گر هستند.
تابش با ابراز اینکه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت دنبال این نیست که رقابت از دست 
بــرود اضافــه کــرد: هیــچ کالای مصرفــی نبایــد 
بالای ۳۰ درصد قیمت تولید به فروش برسد و 

خود مردم قیمت ها را کنترل می کنند.
وی بــا بیــان اینکــه کرایــه حمــل، انبــار، 
 ۳۰ دل  در  اینهــا  همــه  و  بــرق  آب،  کارگــر، 

درصد دیده شــده اســت و هیچ فروشــنده ای 
حــق نــدارد بیشــتر از آن بگیــرد عنوان کرد: ۳ 
هــزار و ۳ نــوع کالا مشــمول درج قیمــت کالا 
شــده اســت و خود مصرف کنندگان می توانند 

قیمت ها را کنترل کنند که گران تر نخرند.
رئیس ســازمان حمایــت مصرف کنندگان 
قیمــت  اینکــه  یــادآوری  بــا  تولیدکننــدگان  و 
درج شده با مالیات بر ارزش افزوده کالاست 
گفــت: یکــی از راه های نظارت، شــفاف کردن 
اطلاعــات اســت و این سیســتم مــردم را ناظر 

بر خرید خودشان می کند.
وی بــا اعــلام »ممکــن اســت در دو مــاه 
آینــده تفــاوت قیمت کالاها را داشــته باشــیم 
تــا کالاهــای گذشــته کامــلاً به فروش برســد« 

افزود: اما بعد از آن تمام کالاهای تولیدشده 
باید قیمت تولیدکنندگان روی آنها درج شده 

باشد.
تابش با تأکید به »در زمان حاضر هیچ 
ممنوعیتــی بــرای عرضــه کالاهایی کــه قبل از 
کالا  روی  مصرف کننــده  قیمــت  درج  قانــون 
وجــود دارد در بــازار نیســت و آن کالاهــا باید 
بــه فــروش برســد« گفــت: مــردم در صــورت 
مشــاهده هر گونه تخلف می توانند گزارشات 
خــود را بــه ســامانه وزارت صمــت و ســامانه 
ادارات صمــت در اســتان ها بــه شــماره ۱۲۴ 

گزارش کنند.
ایــن طــرح  بــه »اجــرای  بــا تصریــح  وی 
و  اســت  مصرف کننــدگان  و  مــردم  به نفــع 

امیدواریــم مــردم بــه مــا کمــک کننــد« ادامــه 
داد: بهتریــن ابزار نظارتــی در بازار خود مردم 
هســتند و بایــد به عنــوان یــک مصرف کننــده 
اجــازه ندهنــد حــق آنهــا تضییع شــود و مردم 
بــا کنتــرل قیمــت تولیدکننــده و مصرف کننده 
می تواننــد نتیجه گیــری کننــد که گرانفروشــی 

می شود یا خیر.
معــاون وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت 
با یادآوری »میوه شــب عید امســال به اندازه 
کافــی ذخیره ســازی شــده اســت و نگرانــی از 
این بابت نیســت« خاطرنشــان کــرد: تا پایان 
ســال هیــچ افزایــش قیمتی در کالاهــا به ویژه 
کالاهــای اساســی مــردم نخواهیــم داشــت و 

تأکید دولت بر این است.

سازمانهاینظارتیهمحریفگرانفروشانلوازمخانگینشدند

وزیرمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستی:سیستم
ناکارآمداداری،مثلاختاپوسرویکشورافتادهاست

معاونوزیرصنعت:افزایشقیمتکالاهای
اساسیممنوعشد
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 آسیب های افزایش قیمت
 و سهمیه بندی برق و گاز

بر عملکرد بنگاه های تولیدی
دو گــزارش تحلیلــی در حــوزه بهای بــرق و گاز که 
از ســوی معاونــت کســب وکار اتــاق بازرگانــی تهــران بــا 
کمــک پژوهشــگران و نظرســنجی از فعــالان اقتصــادی 
تولیدکننــدگان  می دهــد  نشــان  اســت،  شــده  انجــام 
بیــش از افزایــش قیمــت، نســبت به قطعی بــرق و گاز 
و از دســت رفتن مواد اولیه و وارد شــدن خســارت به 

دستگاه هایشان دغدغه دارند.
صنایــع،  بازرگانــی،  اتــاق  کســب و کار  معاونــت 
معــادن و کشــاورزی تهــران با تهیه دو گــزارش تحلیلی، 
جدی ترین مشکلات واحدهای تولیدی ناشی از افزایش 
نــرخ بهــای بــرق و گاز و همین طــور ســهمیه بندی آن را 
احصــا و نســخه ای از آن را در اختیــار دفتــر هماهنگــی 

امور اقتصادی استانداری تهران قرار داد.
ایــن دو گــزارش بر مبنای طرح پژوهشــی معاونت 
فعــال   500 از  نظرســنجی  و  تهــران  اتــاق  کســب و کار 
اقتصادی در شــهرک ها و نواحی صنعتی به دســت آمده 
و نتایــج آن نشــان می دهــد کــه 45درصــد از بنگاه هــای 
مورد بررسی در این تحقیق، روش جایگزین برای تامین 

برق در اختیار ندارند.
به گزارش روابط عمومی اتاق تهران، بر اساس این 
تحقیق، میزان تاثیر قیمت برق و گاز مصرفی در قیمت 
تمام شده تولیدات، 5 تا 10 درصد برآورد شده و این در 
حالــی اســت که درصد بالایــی از بنگاه های مورد تحقیق 
در این بررسی، اعلام کرده اند که افزایش قیمت برق و 
گاز تاثیــر اندکی در از دســت رفتــن بازارهای بین المللی 

این بنگاه ها خواهد داشت.
پرسش شــوندگان  از  عمــده ای  بخــش  همچنیــن، 
اعــلام کرده انــد کــه در صــورت قطعــی یــا ســهمیه بندی 
بــرق، بــه محصــولات تولیــدی و مــواد اولیه آنان آســیب 
وارد آمــده و دســتگاه ها و تجهیــزات ایــن واحدهــا دچار 
خســارت خواهــد شــد. بر این اســاس، بیشــتر صاحبان 
واحدهــای تولیــدی در این پژوهش، دریافت تســهیلات 
روش  تامیــن  بــرای  تشــویقی  معافیت هــای  و  مالــی 
جایگزیــن تولیــد بــرق در واحــد خود را راهــکار اصلی در 

شرایط قطعی یا سهمیه بندی برق اعلام کرده اند.
معاونــت  ســوی  از  گرفتــه  صــورت  پژوهــش  در 
جملــه  از  راهکارهایــی  تهــران،  اتــاق  کســب و کار 
اطلاع رسانی به موقع از زمان قطعی برق، امکان سنجی 
احداث نیروگاه برق در نزدیکی شهرک های تولیدی و نیز 
بررســی طــرح تعییــن نرخ افزایــش یا کاهــش بهای برق 
و گاز بــر مبنــای نــوع صنعــت و میزان مصــرف بنگاه های 
تولیــدی، بــه عنــوان روشــی بــرای جلوگیــری از آســیب 

بیشتر به واحدهای تولیدی، پیشنهاد شده است.

کاهش خرید ایران به 
صادرات برنج باسماتی هند 

ضربه زد
صــادرات برنــج باســماتی هنــد در ســال ۲۰۲۱ که 
ایــران خریــدش را کاهــش داد، یــک پنجــم نســبت بــه 
ســال پیــش از آن کاهش یافــت و به پایین ترین میزان 

در چهار سال گذشته رسید.
بــه گــزارش ایســنا، آمــار دولتی نشــان داد صــادرات 
برنــج باســماتی هنــد در ســال ۲0۲1 بــه میــزان ۲0 درصد 
نســبت بــه ســال پیــش از آن کاهــش یافــت و بــه چهــار 

میلیون تن رسید که پایینترین میزان از سال ۲01۷ بود.

برنــج  کــه بزرگتریــن خریــدار  ایــران  بــه  صــادرات 
باســماتی هند اســت، ۲۶درصد در ســال ۲0۲1 نســبت 
بــه ســال پیــش از آن کاهــش یافــت و بــه ۸۳4 هــزار و 

45۸ تن رسید.
یــک معامله گــر مقیم بمبئی گفــت: پس از این که 
موجودی روپیه ایران در بانکهای هندی ته کشید، ایران 

سال گذشته به مدت چند ماه در بازار فعال نبود.
ایــران تحــت مکانیســم پرداخــت بــه روپیــه، پیــش 
از ایــن توافقــی بــرای فــروش نفــت بــه هنــد داشــت و 
در قبــال آن کالاهــای مهمــی ماننــد کالاهــای کشــاورزی 
دریافــت می کــرد اما دهلــی نو خرید نفت ایــران را پس 
از اتمام مهلت معافیت از تحریم های آمریکا در ماه مه 
ســال ۲01۹ متوقــف کــرد. ایــران به خریــد کالا از هند با 
اســتفاده از موجــودی روپیه ادامــه داد اما بدون فروش 

نفت، این موجودی به پایان رسید.
ویجــی ســتیا، رئیس ســابق انجمــن صادرکنندگان 
برنج هند گفت: صادرات در اواسط سال ۲0۲1 آهسته 
شــد امــا در دو تــا ســه مــاه پایانی ســال، خرید از ســوی 
دیگــر  بــزرگ  خریــداران  و  ســعودی  عربســتان  ایــران، 

افزایش یافت.
هند که بزرگترین صادرکننده برنج باسماتی جهان 
اســت، برنــج غیرباســماتی را بــه کشــورهای آفریقایی و 

برنج باسماتی گرانتر را به خاورمیانه صادر می کند.
مجموع صادرات برنج هند در ســال ۲0۲1 نســبت 
بــه ســال پیــش از آن حــدود 4۶ درصــد رشــد کــرد و بــه 
رکــورد ۲1.4۲ میلیون تن رســید کــه تحت تاثیر افزایش 

خرید بنگلادش، چین و ویتنام بود.
بــر اســاس گــزارش رویتــرز، بــه گفته ســتیا، تولید 
برنــج باســماتی هنــد در ســال ۲0۲1 حــدود 15 درصــد 
نسبت به سال ۲0۲0 کاهش یافت که به دلیل کاشت 
در مناطق کمتر و بارندگی بی موقع در فصل برداشــت 
بــود. قیمــت صــادرات برنــج باســماتی بــه دلیــل تولیــد 
کمتــر به میــزان ۲0 درصد افزایش یافت اما تقاضا برای 

صادرات در فوریه و مارس قوی است.

اخبـــــــــــــــــار

 مرکز ملی فرش فعلا
در وزارت صمت می ماند

معــاون هماهنگــی و محیــط کســب و کار وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت می گویــد تــا ایجــاد ســاختار 
مناســب در وزارت میــراث فرهنگــی، مرکــز فــرش در 

وزارت صمت استقرار خواهد داشت.
تجــارت،  و  معــدن  صنعــت،  وزارت  گــزارش  بــه 
ســیدمهدی نیــازی در نشســتی کــه بــا فعــالان صنعــت 
فــرش دســتباف داشــت، گفــت: فــرش دســتباف ایــران 
از اهمیــت ویــژه ای برخــوردار بــوده و بازتابــی از تاریخ و 
میراث فرهنگی کشور و متأثر از فرهنگ اصیل ایرانی و 

اسلامی است و خاستگاه اصلی آن ایران است.
در  اساســی  اهمیــت  دســتباف  فــرش  افــزود:  او 
اقتصاد بخش قابل توجهی از خانوارهای کشــور داشــته 
و ســهم عمــده ای در بــازار جهانــی، صــادرات غیرنفتــی، 
حکمرانــی  رو  ایــن  از  دارد  کشــور  اشــتغال  و  ارزآوری 
مؤثــر و اثربخــش در ایــن رشــته فعالیــت دغدغــه همــه 

سیاست گذاران حوزه های اقتصادی است.
معاون هماهنگی و محیط کسب و کار تاکید کرد: 
زمانی ویژگی ها و مزیت های مورد اشاره فرش دستباف 
رشــد و توســعه می یابــد کــه ایــن هنــر صنعــت بــا ذوق، 
اســتعداد، ارزش، اصالت های فرهنگی، هنری، تاریخی 
و نیــز بــا خلاقیت هــای هنرمنــدان بومی و اصیــل ایرانی 

ارتباط مستمر و پیوند تنگاتنگ داشته باشد.
معــاون هماهنگــی و محیــط کســب و کار گفــت: 
اکنون فرش دستباف در زمره اصلی ترین صنایع دستی 
مهم کشور به حساب می آید و با ذوق هنری و خلاقیت 
فکــری و عناصــر بومــی از ســوی بافنــده تولیــد و تجلــی 
می یابد، لذا نقش بســیار مهمی در توســعه زیســت بوم 

صنایع دستی کشور دارد.
او گفــت: در کنار ضرورت توســعه زیرســاخت های 
مناسب برای تولید، بازاریابی و صادرات فرش دستباف، 
به این نکته نیز باید توجه داشت که برای برون رفت از 
وضــع فعلــی، این هنــر صنعت نیازمند یــک متولی ویژه 
با ســطح و اختیارات مناســب اســت تا علاوه بر پیگیری 
مطالبــات ذی نفعــان این حوزه، حکمرانی مناســب برای 

ارتقا این رشته فعالیت را در دستور کار قرار دهد.
معــاون هماهنگــی و محیــط کســب و کار افــزود: 
اکنــون بــا تشــکیل وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی و توسعه ساختارهای مورد نیاز برای رشد 
و توســعه صنایع دســتی در کشــور، طبق قانون تشکیل 
ایــن وزارت خانــه، خاســتگاه اصلــی ایــن هنــر صنعــت، 
وزارت مذکور اســت که باید ســاختار مناسب و در شأن 

فرش دستباف برای آن ایجاد شود.
نیازی در این جلسه تاکید کرد: به فعالان این هنر 
صنعت اعلام کرده ایم که تا زمانی که از فرایند استقرار 
بــه وزارت میــراث فرهنگــی،  فــرش  کامــل مرکــز ملــی 
گردشــگری و صنایــع دســتی کامــل نشــده و از ســاختار 
متناســب و مناســب این رشته فعالیت در وزارت مذکور 
اطمینــان حاصــل نشــود، موضوعــات مرتبــط بــا فــرش 
در وزارت صمــت و ســازمان های اســتانی ایــن وزارت بــا 

جدیت پیگیری و دنبال می شود.
معاون هماهنگی و محیط کسب و کار تاکید کرد: 
همــه ســازمان های صنعــت، معــدن و تجــارت اســتان ها 
بــدون  را  فــرش  بــا  مرتبــط  امــورات  هســتند  موظــف 

هیچ گونه اختلالی انجام دهند.
نیــازی در پایــان گفت: حتی در صورت انتقال امور 
فــرش دســتباف بــه وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایــع دســتی، همــواره نقــش پشــتیبانی از توســعه 
مــواد  تأمیــن  و  دســتباف  فــرش  بازاریابــی  صــادرات، 
اولیــه وارداتــی از ســوی وزارت صنعــت، معــدن وتجارت 
بــه عنــوان متولــی تجــارت خارجی کشــور دنبال شــده و 

همیشه از حمایت های ویژه برخوردار خواهد بود.
معــاون هماهنگــی و محیــط کســب و کار وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت گفت: تا زمان ایجاد ســاختار 
میراث فرهنگــی،  وزارت  در  مناســب  زیرســاخت های  و 
گردشگری و صنایع دستی برای پذیرش فرش دستباف، 
مرکز فرش در وزارت صنعت، معدن و تجارت اســتقرار 
دارد و موضوعــات مرتبــط بــا فــرش در وزارت صمــت بــا 

جدیت پیگیری و دنبال می شود.

کویت، واردات انواع پرندگان 
زنده از ایران و ۴ کشور دیگر 

را ممنوع کرد
زنــده،  پرنــدگان  انــواع  واردات  کویــت  دولــت 
بــرای  یــک روزه  جوجه هــای  و  جوجه کشــی  تخم هــای 
تخم گذاری و گوشتی را از ۵ کشور ممنوع اعلام کرد.

بــه گــزارش ایلنــا بــه نقــل از پایــگاه خبــری خلیــج 
آن لایــن، دولــت کویت روز شــنبه واردات انواع پرندگان 
زنــده، تخم های جوجه کشــی و جوجه های یک روزه برای 
تخمگذار و پرورش گوشتی از کشورهای فرانسه، ایران، 

بلژیک، پاکستان و بلغارستان را ممنوع اعلام کرد.
ایــن  کــه  کــرد  اعــلام  کویــت  روزنامــه »القبــس« 
تصمیــم بــه دلیل ظهور آنفلوانزای فــوق حاد پرندگان از 

نوع »اچ 5 ان 1« در این کشورها اتخاذ شده است.

پاریس در اواخر ماه نوامبر در پی شــیوع این نوع 
بیمــاری در بســیاری از کشــورهای اروپایی از شناســایی 
یــک کانــون بســیار خطرنــاک ویــروس خبــر داد. ایــن در 
حالــی بــود کــه میزان مــرگ و میر در میــان طیور در یک 
مزرعه فرانســوی به طور غیرطبیعی افزایش یافته بود. 
بیــش از ۲5 کشــور اروپایی شــیوع ویــروس آنفلوانزا را 
ثبــت کرده انــد که شــامل بیش از 400 کانــون در مزارع 
و ۶00 مــورد در حیــات وحــش اســت. کویت پیشــتر نیز 
واردات انواع پرندگان زنده و تخم های جوجه کشی را از 

هلند، ایتالیا و تایوان ممنوع کرده بود.

اخبـــــــــــــــــار

پیامــی  آیــت الله خامنــه ای در  حضــرت 
افتخارآفریــن  اقــدام  از  خرســندی  ابــراز  بــا 
تولیــد  ایرانــی،  نوشــت افزار  تولیدکننــدگان 
باکیفیــت ایــن محصــول را برای هر کشــوری 

مایه افتخار دانستند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ 
و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی سیدعلی 
خامنــه ای. متــن پیــام رهبــر انقــلاب کــه صبــح 
دیــروز در آیین پاسداشــت جریان نوشــت افزار 
ایرانی اسلامی منتشر شد به این شرح است:

 نوشــت افزار، در شــمار کالاهــای حیاتی 
بــرای امــروز و فــردای هر کشــور اســت. تولید 
باکیفیــت آن نیــز بــرای کشــور تولیدکننــده، 
مایــه  افتخــار اســت. از این کــه مجموعه هایی 
در کشــور ما بر این اقدام افتخارآفرین همت 
گماشته و گام های موفقیت آمیز برداشته اند، 
از  را  راه  ایــن  در  آنــان  پایــداری  و  خرســندم 
خداونــد متعــال مســألت میکنــم. توفیقاتتــان 

مستدام باد ان شاءالله.

 وزیر صمت: تمام قد از

 نوشت افزار ایرانی- اسلامی

حمایت می کنیم
و  معــدن  صنعــت،  وزارت  گــزارش  بــه 
آییــن  در  فاطمی امیــن  ســیدرضا  تجــارت، 
نوشــت افزار  جریــان  ســالگی   10 پاسداشــت 
ایرانــی -اســلامی گفت: صنایع خــلاق با ذهن، 
ایده و فکر مرتبط است و اگر در صنایع غذایی، 
لــوازم خانگــی و ســاختمان بــه پیشــرفت های 
خوبــی رســیدیم در حــوزه صنایــع فرهنگی نیز 

باید این پیشرفت ها را داشته باشیم.

 پیشبرد اهداف فرهنگی

با سازوکارهای اقتصادی
وزیر صنعت با تاکید بر اینکه به شــدت 
نگران حوزه فرهنگ هستم و فرهنگ دغدغه 
من است، تصریح  کرد: وقتی از صنایع خلاق 
نــام می بریم، یعنی اهداف فرهنگی را باید با 

ساز و کارهای اقتصادی جلو ببریم.

۲ برابر شدن تولید 
نوشت افزار ایرانی- اسلامی

وی 10 سالگی جریان نوشت افزار ایرانی 

موضــوع  ایــن  اهمیــت  نشــانگر  را  اســلامی 
دانســت و بیــان  کــرد: حرکتــی غیردولتــی از 
ســوی کســب و کارهای دغدغه مند این حوزه 
شــکل گرفته که قابل تقدیر اســت. 15درصد 
ایرانــی-  اکنــون  نوشــت افزار  کاراکترهــای 
اسلامی هستند، تولید نوشت افزار این حوزه 
۲ برابر شده و 100 کسب و کار وارد این فضا 
شدند که پنج هزار محصول تولید می کنند و 

این مسائل قابل افتخار است.

 راه اندازی ۲ دفتر مرتبط

با صنایع خلاق و نوشت افزار 
در ساختار جدید وزارت صمت

فاطمی امیــن بــا بیــان اینکــه بــه توســعه 
صنایع خلاق و نوشت افزار اهتمام ویژه دارم، 
اضافه کرد: در ساختار جدید وزارت صمت دو 
دفتــر مرتبــط بــا حــوزه صنایع خلاق و نوشــت 

افــزار راه انــدازی کردیــم کــه یکی دفتــر صنایع 
ســلولزی، چــاپ و نوشــت افزار و دیگری دفتر 

صنایع خلاق و ورزشی است.
وی ایــن اصــلاح ســاختار را دارای چنــد 
پیــام مهــم دانســت و گفت: یکــی از پیام های 
این اصلاح ســاختار اهمیت موضوعاتی است 
که در ساختار جدید به آنها پرداخته می شود 
و  شــدت  بــا  امــور  پیگیــری  دوم،  موضــوع  و 
مســوولیت بیشــتر در قالــب ایــن بازآفرینی و 

ساختار جدید است.
بــه  اشــاره  بــا  ادامــه  در  صمــت  وزیــر 
تاکیــدات رهبــر معظــم انقلاب در ایــن حوزه، 
گفت: ایشان از اقدامات انجام شده در حوزه 
نوشــت افزار ایرانی - اســلامی ابراز خرســندی 
کرده انــد که جای بســی امیــدواری برای تداوم 

فعالیت ها با قدرت بیشتر است.
فاطمی امیــن در پایــان تاکید کرد: ما نیز 
در مجموعــه وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 

همه توان خود را در تولید و صادرات شایسته 
ایــن حــوزه انجــام خواهیــم داد و تمام قــد در 

حمایت از این صنعت تلاش می کنیم.
جریــان  ســالگی   10 پاسداشــت  آییــن 
نوشــت افزار ایرانی- اسلامی با حضور محسن 
رئیس جمهــوری،  اقتصــادی  معــاون  رضایــی، 
وزیــر  و  دولــت  ســخنگوی  جهرمــی،  بهــادر 
 صمــت در کنــار فعــالان عرصــه نوشــت افزار

ایرانی - اســلامی در مجتمع فرهنگی شــهدای 
هفتم تیر)سرچشمه تهران( برگزار شد.

در این آیین از پیام رهبر معظم انقلاب 
 به فعالان صنعت نوشت افزار ایرانی- اسلامی

از ســوی وزیر صمت و همســر شــهید احمدی 
روشن رونمایی شد.

برتــر  فعــالان  از  نیــز  مراســم  پایــان  در 
ایــن حــوزه در بخش هــای مختلــف طراحــی، 
ایده پــردازی، ســاخت، تولیــد، چــاپ و غیــره 

تجلیل و تقدیر شد.

لــوازم  تولیدکننــدگان  انجمــن  دبیــر 
صوتــی و تصویری کشــور می گوید ۱۵ شــرکت 
ایــن  زیرمجموعــه  تلویزیــون  تولیدکننــده 
را  تولیدکننــده  قیمــت  درج  طــرح  انجمــن، 

اجرایی کردند.
بــا  گفت وگــو  در  شــهیدی  محمدرضــا 
خبرگــزاری ایرنــا افــزود: دولــت بــا اجــرای ایــن 
طرح به دنبال آن است تا مردم متوجه فاصله 
قیمتــی تولیدکننــده و مصرف کننــده باشــند و 

اجحافی در حق مصرف کنندگان نشود.
او بیــان کــرد: اگــر شــرایط تولیــد رقابتی 
در کشــور فراهــم شــود، بازاری هــا و عوامــل 

فــروش پایین تریــن قیمت هــای خــود را ارائــه 
خواهند کرد.

این مقام صنفی در عین حال خاطرنشان  
تولیــد  مــواردی همچــون  در  ایــن طــرح  کــرد: 
سفارشــی محصولات، یعنــی وقتی برخی تجار 
اقــدام بــه تامیــن مــواد اولیه و قطعــات کرده و 
محصــول نهایــی را در بعضــی شــرکت ها تولید 

می کنند، نیازمند تعیین  تکلیف است.
دبیــر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی 
و تصویــری کشــور بــا اشــاره بــه مرتبــط بودن 
همــه بازارهــا و تاثیر شــرایط اقتصــاد کلان بر 
تولیــد، ابــراز امیدواری کرد بــا اقدامات دولت 

حجــم  کاهــش  شــاهد  ادامــه  در  ســیزدهم 
نقدینگــی، ثبــات نــرخ ارز و کاهــش اضافــه 
غیــره  و  مرکــزی  بانــک  از  بانک هــا  برداشــت 
باشــیم کــه همه اینها جز عوامــل تاثیرگذار بر 

بازار و التهاب قیمت ها است.
پیشــتر وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت 
گفت: ســه هزار قلم کالا تاکنون مشــمول درج 
قیمت تولیدکننده شده که با اجرای این طرح، 
قیمت یک هزار و 500 کالا کاهش یافته است.
لــوازم  تولیدکننــدگان  انجمــن  دبیــر 
صوتــی و تصویــری کشــور در ادامــه دربــاره 
میــزان تولیــد تلویزیــون در 10 ماهه امســال، 

گفت: آمارها حاکی اســت با وجود مشکلات 
به وجود آمده به ویژه در تامین میکروچیپ ها 
که در ماه های گذشته به یک معضل جهانی 
تبدیل شــده بــود، تامین قطعــات هرچند به 
ســختی در حــال انجــام اســت و تولیــدات بــا 
ماه هــای  عقب ماندگــی  سرگذاشــتن  پشــت 
گذشــته، تا پایان دی  با مدت مشــابه پارسال 

برابر شده است.
شــهیدی تصریح کرد:  به طور قطع در ایام 
باقیمانــده تا پایان ســال 1400، رشــد تولید در 
هم ســنجی بــا ســال گذشــته در بخــش تولیــد 

تلویزیون را شاهد خواهیم بود.

عضــو کمیســیون تلفیــق لایحــه بودجــه 
مجلــس در واکنــش به اظهــارات رئیس اتاق 
ایــران دربــاره واریــز ســهم ۳ در هــزار درآمد 
 ۱۴۰۱ ســال  در  بازرگانــی  کارت  صاحبــان 
بــه حســاب خزانــه، عنــوان کــرد کــه مصوبــه 
کمیســیون تلفیق بــرای شفاف ســازی بودجه 

اتاق بازرگانی است.
جعفــر قــادری در گفت وگو بــا خبرگزاری 
ایرنا، با اشاره به انتشار کلیپی مربوط به یک 
ســال پیــش در برخــی ســایت ها، اظهــار کرد: 
ایــن کلیپ مربوط به گذشــته اســت و مطلب 
جدیدی نیســت که با هدف ایجاد تنش میان 
مجلس و اتاق ایران دست به دست می شود.
او بــا تاکیــد بــر اینکــه هیچــگاه موضــوع 
اعضــای اتــاق بازرگانــی را بــه ایــن کلیــپ گــره 
اشــخاص  اتــاق،  موضــوع  افــزود:  نمی زنیــم، 
است و باید با تلاش هایی که از قبل داشتیم، 
بتوانیــم قانــون اتاق را اصــلاح و عملکرد اعضا 
را شــفاف کنیــم کــه این به نفع خــود اتاق نیز 
اســت تا تصمیمات در مســیر روشــن و فضای 

آرام پیش برود.
این نماینده مردم در  مجلس ادامه داد: 
درســت اســت که دوســتان تا حدودی نسبت 
به این کلیپ حســاس شــدند، امــا باید توجه 
داشــت که مانند کمیســیون اقتصــادی که در 
یــک فضــای آرام امور را پیــش می برد، اعضای 
اتــاق نیز با آرامش و دقت بیشــتری مصوبات 
مجلــس را مــرور کننــد؛ چراکــه واقعــا از آقای 

شــافعی کــه فــرد بســیار باتجربــه ای اســت، 
انتظار نداشتیم که یک فضای آرام را متشنج 
و از این رهگذر مشــکلاتی در مســیر همکاری 

مجلس و اتاق ایجاد کند.
او در توضیــح مصوبــه کمیســیون تلفیق، 
گفــت: دوم بهمــن جــاری کمیســیون تلفیق در 
جریــان بررســی لایحه بودجــه 1401، مقرر کرد 
کــه ســهم ۳ در هــزار درآمــد صاحبــان کارت 
بازرگانی در ســال 1401 از بودجه اتاق بازرگانی 
خارج و به خزانه دولت واریز شــود. این منابع 
بودجــه ای کــه در ســال آینده از هــزار تا 10هزار 
میلیــارد تومــان برآورد شــده  و بخش مهمی از 
بودجه اتاق بازرگانی را تشکیل داده و در عین 
حال غیرشــفاف هزینه می شــود که با واریز به 
خزانه با شفافیت بیشتری همراه خواهد شد.

قــادری یــادآور شــد: قــرار بود در جلســه 
کمیســیون تلفیق درباره شیوه هزینه کرد این 
منابع جمع بندی شــود، اما نمایندگان نســبت 
دســتگاه های  بــه  آن  تخصیــص  کیفیــت  بــه 
دولتی اعم از وزارت اقتصاد، ســازمان توسعه 
ریاســت جمهوری  علمــی  معاونــت  و  تجــارت 
کــه  آنجــا  از  نرســیدند.  لازم  جمع بنــدی  بــه 
کمیســیون بــر شــفافیت ایــن منابــع درآمــدی 
تاکید داشــت، مقرر شــد در سال آینده سهم 
۳ در هــزار درآمــد صاحبــان کارت بازرگانــی 

ابتدا به خزانه واریز شود.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه ما 
در مجلــس شــورای اســلامی هیچــگاه خود را 

درگیــر نظرات شــخصی نمی کنیــم، بیان کرد: 
در مصوبــات مجلس همــواره همه جوانب در 
نظر گرفته می شــود و بر پایه نظرات شخصی 
نیســت. بــا ایــن حــال، اظهارنظرهایــی درباره 
مجلــس شــد کــه نه تنهــا خوشــایند نبــود کــه 

بسیار دور از انتظار بود.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه گفت: 
اکنــون بــه دلایلــی دوبــاره ایــن کلیپ منتشــر 
شــده امــا نماینــدگان نســبت بــه آن واکنــش 
نشــان نمی دهنــد. بهتــر اســت رســانه ها نیــز 
حســاس نشــده موضــوع در یــک فضــای آرام 
دنبال شود و به حاشیه کشیده نشود. اینکه 
موضــوع ۳ در هــزارم مالیــات در بودجه بیاید 
و به حساب خزانه واریز شود، خیلی موضوع 

خاصی نیست.
غلامحســین  از  کلیــپ  یــک  انتشــار  بــا 
شــافعی، رئیس اتاق ایران، سوء تفاهمی بین 
مجلــس و اتــاق بازرگانــی ایجاد شــد. پیش از 
ایــن، شــرکت ها و واحدهــای عضو اتــاق ۳ در 
هــزارم ســود قبــل از مالیــات خــود را بــه اتــاق 
تخصیــص می دادنــد، امــا مجلــس در بودجــه 
1401 تصمیــم گرفــت کــه ســهم قطــع و مانند 
سازمان توسعه تجارت اختصاص داده شود.

رئیــس  نایــب  جبالبــارزی،  عبــاس 
کمیســیون صنایــع اتــاق بازرگانــی ایــران نیــز 
اظهــار کــرد: نــه ایــن ۳ در 1000 بلکــه رقــم 
بیشتری هم باعث کارآمدتر شدن این نهادها 
نمی شــود. اتــاق بازرگانــی طبق قانون مشــاور 

سه قوه است و به نوعی مجلس مشاور خود 
را تضعیــف می کنــد. وظایف زیــادی در قانون 
بــرای اتــاق بازرگانــی تعریــف شــده، تکلیــف 
این وظایف چه می شــود. به نظر می رســد که 

مجلس باید در این مورد تجدیدنظر کند.
کمیســیون تلفیــق مجلــس دوم بهمــن 
جــاری مقــرر کــرد؛ ســهم ۳ در هــزار درآمــد 
صاحبــان کارت بازرگانــی در ســال آینــده کــه 
بــرآورد  تــا 10هــزار میلیــارد تومــان  از هــزار  
شــده اســت، از بودجــه اتــاق بازرگانــی خــارج 
و بــه خزانــه دولــت واریــز شــود امــا در نهایت 
نماینــدگان کمیســیون در خصــوص کیفیــت 

تخصیص این منابع به جمع بندی نرسیدند.
کارت  دارنــدگان  درآمــد  هــزار  در   ۳
عملکــرد  بــه  کمــک  هــدف  بــا  کــه  بازرگانــی 
شرکت های صادراتی از درآمدهای آن ها کسر 

و به اتاق بازرگانی اختصاص یافته است.
تامیــن  »نحــوه  قانــون  اســاس  بــر 
هزینه هــای اتــاق بازرگانــی« مصــوب 1۳۷۲، 
قــرار بــود از ایــن منابــع ابتدا بــه خزانه دولت 
واریز شود، سپس به اتاق بازرگانی اختصاص 
پیــدا کنــد، اما از ســال 1۳۷۷ این منابع بدون 
نظــارت دولــت و بــه طــور مســتقیم بــه اتــاق 
بازرگانــی اختصــاص یافــت و هیــچ نظارتی بر 
آن صــورت نگرفــت. از ایــن رو رســانه ها نیــز 
حــذف ایــن منابــع از بودجه اتــاق بازرگانی در 
شــرایط فعلــی را  اقدامــی در راســتای منافــع 

ملی ارزیابی می کنند.

قادری، عضو کمیسیون تلفیق بودجه: بودجه اتاق بازرگانی غیرشفاف 
هزینه می شود

شهیدی: همه تولیدکنندگان تلویزیون کشور، طرح درج قیمت 
تولیدکننده را اجرایی کردند

ابراز خرسندی رهبر انقلاب از اقدام 
افتخارآفرین تولیدکنندگان نوشت افزار ایرانی
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اعلام جزئیات سفرهای 
خارجی دریایی

سرپرســتمعاونتاموردریاییســازمانبنادرو
دریانــوردیجزئیاتســفرهایخارجــیدریاییرااعلام
کــردویــادآورشــدکــهدرحــالحاضــرخطکشــتیرانی
بنــدرباهنــر–شــارجهراهانــدازیشــدهاســتواگــر
هزینههــایبســیاربــالایســفرهایدریایــیکــهحــدود
۴۰درصدآنبهسوختشناورهابرمیگردد،کاهش
پیــداکنــدقطعامیتــوانامیــدواربودتعدادســفرهای

دریاییخارجیافزایشیابد.
حســین عباس نــژاد در گفت وگــو بــا ایســنا اظهــار 
کــرد: مشــکلی کــه در زمینــه ســفرهای دریایــی بــه ویژه 
ســفرهای خارجــی وجــود دارد، ایــن اســت که با شــرایط 
فعلــی هزینــه  کشــتی های مســافری بالاســت. بنابرایــن 
حتــی اگر شــناورها به صــورت کامل مســافرگیری کنند، 

این سفرها صرفه اقتصادی ندارد.
وی ادامــه داد: قبــل از شــیوع ویــروس کرونــا و بــا 
توجــه بــه در پیــش بــودن مســابقات جام جهانــی قطر، 
در  دوحــه  کشــتیرانی  خــط  راه انــدازی  بــرای  مذاکــرات 
دســتور کار قرار گرفت و حتی ترمینال مســافری را این 

بندر از سوی قطر نوسازی شد.
عباس نــژاد اظهــار کــرد: ترمینال مســافری چابهار، 
بوشــهر، آبــادان، باهنــر و بندر لنگه بازســازی شــده اند، 
بنابرایــن اگــر هزینــه  ســفرهای دریایــی کــه سرســام آور 
و ســنگین اســت، مدیریــت شــود، فرصتــی بــه بخــش 
مســافری، گردشــگری و دریایــی داده خواهــد شــد تــا 
ســفرهای دریایــی چابهار-مســقط، بوشــهر-قطر،  لنگــه-
بــا  اخیــرا  و  شــده  ســرگیری  از  عمــان  قشــم-  دوبــی،  
مذاکــرات صــورت گرفته ســفر دریایی چابهــار به کراچی 

راه اندازی شود.

 توسعه روابط اقتصادی 
ایران و آذربایجان در زمینه 

حمل و نقل
وزیرراهوشهرسازیدرجلسهمشترکبامعاون
نخســتوزیــرجمهــوریآذربایجــان،بــراجراییشــدن
توافقــاتدوجانبــهمیــانتهــرانوباکــودرحوزههــای

مختلفاقتصادیتأکیدکرد.
رســتم  شهرســازی،  و  راه  وزارت  گــزارش  بــه 
 ۲۳ شــنبه  امــروز  شهرســازی  و  راه  وزیــر  قاســمی، 
بهمن مــاه در جلســه ای که به صــورت ویدئو کنفرانس 
بــا هیئــت آذربایجانــی برگــزار شــد، ضمــن تشــکر از 
»شــاهین مصطفــی یــف«، معــاون نخســت وزیــر این 
کشــور برای ارســال پیام تبریک به مناســبت ســالگرد 
پیروزی انقلاب و مهمان نوازی آذربایجانی ها در سفر 
اخیــر خــود بــه باکــو، بــه مــرور برنامه هــای کمیســیون 
مشــترک ایــران و آذربایجــان پرداخــت و بــر عملیاتــی 
شــدن هرچه ســریع تر توافقات مطرح شــده در ســفر 

خود به آذربایجان تاکید کرد.
وزیــر راه و شهرســازی گفــت: باتوجــه بــه اراده ای 
کــه میان مســئولین ایران و آذربایجــان وجود دارد، باید 
روابــط ویــژه جدیــدی در حوزه هــای اقتصــادی، انــرژی،  
صنعــت و ســایر موضوعاتــی که در ســفر بــه آذربایجان 
مطــرح شــد،  شــکل گیــرد و در کمیســیون مشــترک دو 

کشور نهایی شود.

 افزایش ارسال یک میلیارد 
لیتری سوخت به نیروگاه ها؛ 

در سال جاری
معــاونوزیــرنفتگفتکهماامســالتوانســتیم
اززمســتانســختامســالعبورکنیمودرمقایســهبا
پارســالیکمیلیاردلیترســوختبیشتربهنیروگاهها

ارسالکردیم.
بــه گزارش ایلنا، جلیل ســالاری در مراســم انعقاد 
نــاوگان سوخت رســان  تقویــت  و  نوســازی  تفاهم نامــه 
جاده ای با اعلام اینکه ما امســال توانســتیم از زمســتان 
ســخت امســال عبور کنیم و در مقایســه با پارســال یک 
میلیارد لیتر سوخت بیشتر به نیروگاه ها ارسال کردیم، 
اظهار داشــت: خوشــبختانه مشــکل و چالشی در زمینه 

تأمین سوخت نیروگاهی نداشتیم.
بخــش  در  سیاســت گذاری  حــوزه  در  افــزود:  وی 
بهینه ســازی مصــرف انرژی، در طــرح جامع حمل و نقل 
مسئولیت هایی به عهده ما گذاشته شده است که یکی 
از مهمتریــن ایــن مــوارد، ترکیــب ســبد ســوخت حمل و 
نقــل اســت کــه خوشــبختانه اقدام هــای خوبــی در ایــن 

زمینه انجام شد.
پخــش  و  پالایــش  ملــی  شــرکت  عامــل  مدیــر 
فراورده های نفتی با اشاره به موضوع ال پی جی گفت: با 
توجه به قیمت های کنونی در بازارهای جهانی و شرایط 
عرضه ما در بورس و فروش صادراتی و همچنین اتکای 
زیــاد بــه ســوخت های مایــع در زمینــه تولیــد محصولات 
و جذابیــت قیمتــی بــرای بخــش خصوصی ، سیاســت ما 
این اســت که بتوانیم بخشــی از این ســوخت را در سبد 
زنجیــره ارزش و تولیــد محصولات پلیمــری قرار دهیم و 

در این بخش روی تکمیل زنجیره ارزش تمرکز کنیم.
وی بــا یــادآوری اینکــه در زمینــه نوســازی نــاوگان 
نیــز مــا از اعطــای تســهیلات اســتفاده کردیــم، گفــت: 
بــر اســاس سیاســت های اصــل ۴۴ بــرای توســعه ایــن 
بخــش بایــد از الگوهــای دیگــری نظیر الگوی ســاخت و 
خودگردانــی، الگــوی ســاخت و تحویــل، الگوی ســاخت 
و اجــاره، الگــوی ســاخت و مالکیــت و الگوهایــی ماننــد 
ســاخت و انحصــار مــدت دار به منظــور تجهیــز نــاوگان 

حمل و نقل استفاده کنیم.

اخبـــــــــــــــــار

رســیدگیبهپروندهتخلفاتشــرکتکروز
دردادگاهویــژهمفاســداقتصــادیدرحالــیاز
روزهــاینخســتبهمــنماهآغازشــدهکهابعاد
از بــرایحمایــت مبالغــی پرداخــت از جدیــدی

برخیچهرههادرانتخاباترانشانمیدهد.
پرونــده  بــه  رســیدگی  ایرنــا،  گــزارش  بــه 
تخلفات شرکت قطعه سازی کروز به عنوان یکی 
از بزرگتریــن پرونده هــای فســاد اقتصادی کشــور 
در شــعبه ۴ دادگاه ویــژه مفاســد اقتصــادی در 
روزهــای نخســت بهمــن مــاه امســال به ریاســت 
قاضی صلواتی آغاز شــد و همچنان ادامه داد به 
طــوری کــه تا کنون ۹ جلســه دادگاه برگزار شــده 

است.
متهمــان  کــه  دارد  متهــم   ۱۸ پرونــده  ایــن 
ردیــف اول و دوم تابعیت هــای ایرانــی- آمریکایی 
و ایرانی- کانادایی دارند که یکی از آن ها متواری 
اســت. ایــن دو نفــر بــه مشــارکت عمــده در نظام 
اقتصــادی کشــور از طریــق سردســتگی و رهبــری 
و  حرفــه ای  قاچــاق  زمینــه  در  مجرمانــه  گــروه 
ســازمان یافته قطعات خــودرو به میزان ۳۳ هزار 
و ۹۶۱ میلیــارد و ۶۸۶ میلیــون و ۴۱۹ هــزار و ۱۰۰ 
تومــان در فاصلــه ســال های ۹۲ تــا ۹۹ از مجرای 
مشــارکت در پرداخــت رشــوه به کارکنــان گمرک، 

متهم هستند.
بــه  رســیدگی  دادگاه  در نخســتین جلســه 
پرونده شرکت کروز، استفاده حسین فریدون از 
حســاب های مســعود احمدی زاده جهت دریافت 
رشــوه و حــق حســاب از رســول دانیــال زاده تأیید 

شد.
بــه  همچنیــن  دوم  و  اول  ردیــف  متهــم 
مشــارکت در اخــلال در توزیــع مایحتــاج عمومــی 
از طریــق گران فروشــی قطعات خــودرو به عنوان 
نیازمندی هــای عمومــی و تحصیــل مــال از طریــق 
نامشــروع بــه میــزان ۲۲۰ میلیــون و ۴۴۳ هــزار 
و ۷۸ دلار از شــرکت های خودروســازی ســایپا و 
ایران خــودرو در حدفاصــل ســال های ۹۵ تــا ۹۸ 

متهم هستند.
شرکت قطعه سازی کروز در طول سال های 
۹۲ تا ۹۸ بیش از یک میلیارد و ۳۸۰ میلیون دلار 
ارز دولتــی دریافــت کرد کــه بنابر کیفرخواســت، 
بیشترین ارز پرداختی در بین قطعه سازان کشور 

محسوب می شود.
ایــن  اول  ردیــف  متهــم  کشــاورز،  حمیــد 
پرونــده،، دارای تابعیت ایرانی-آمریکایی و محمد 
علیپــور فطرتی، متهم ردیــف دوم، دارای تابعیت 

ایرانی کانادایی است.
متهمــان ردیف ســوم تا یازدهــم، مدیرعامل 
و کارکنان وقت شــرکت کروز بودند که با اســناد 

یافتــه  ســازمان  قاچــاق  بــرای  را  شــرایط  جعلــی 
قطعــات خودرو تســهیل کردند. آن ها با همکاری 
متهمــان دوازدهــم تا هجدهم کــه کارکنان گمرک 
هســتند، فرم هــای جعلی با مهر جعلــی تنظیم و 
قطعــات خــودرو از کشــورهای خارجی بــا عناوین 

دیگری وارد کشور می کردند.
ســرمایه ثبتــی شــرکت کــروز در ســال ۸۳ 
مبلــغ چهــار و نیــم میلیارد تومان بوده و از ســال 
۸۹ خرید ســهام شرکت های خودروسازی را آغاز 
کــرده اســت. ایــن شــرکت در ابتــدا ســهام ایــران 
خودو را از طریق شرکت تدبیر سرمایه خریداری 
کرده و از همان ابتدا قصد به عضویت در آوردن 
یکــی از افراد وابســته به خــود را در هیئت مدیره 
ایــران خــودرو داشــت کــه شــورای رقابــت بــا ایــن 

اقدام غیر قانونی کروز مخالفت می کند.
شــرکت کــروز یــک شــرکت صــوری بــه نــام 
شرکت پیشگامان گلیار تشکیل می دهد و سهام 
خریداری شده از ایران خودرو )۲۶.۹۲ درصد( را 
در اختیــار ایــن شــرکت قرار می دهــد. با عضویت 
شرکت کروز در هیئت مدیره ایران خودرو زمینه 
فــروش گــران قطعــات خــودرو بــه ایــن شــرکت 
فراهــم شــده اســت و اســناد نشــان می دهد این 
شــرکت میــزان ارز کالاهای ترخیصــی به گمرکات 
را بیشــتر از ارز پرداختــی اعــلام می کــرد و حــدود 

۲۲۰ میلیــون دلار گــران فروشــی شــرکت کــروز 
بــه شــرکت های خودروســاز در طــول ســال های 
۹۵ تا ۹۸ مشــخص شــده اســت که شــرکت های 
خــودرو  شــده  تمــام  قیمــت  در  خودروســازی 
محاســبه و از مــردم دریافــت کرده انــد، در نتیجه 
۲۲۰ میلیون دلار از جیب مردم خارج شده است 
که این موضوع موجب افزایش قیمت خودرو در 

طول سال های گذشته شده است.
حســب گــزارش معاونــت حقوقــی ســازمان 
اطلاعــات ســپاه در ســال ۹۴، مبلــغ ۱۶ میلیــارد 
و ۲۰۰ میلیــون ریــال طــی ۳۸ تراکنــش بانکــی 
از حســاب محمــد علــی پــور فطرتــی بــه حســاب 
آقــای مســعود احمــدی زاده در بانــک صــادرات از 

مرتبطین حسین فریدون واریز شده است.
از حســاب های  اســتفاده حســین فریــدون 
مســعود احمــدی زاده بــرای دریافت رشــوه و حق 
حســاب از رسول دانیال زاده تایید شده و موجب 
محکومیــت مســعود احمدی زاده بــه اتهام فراهم 
کــردن بــزه ارتشــاء از طریــق دراختیــار قــراردادن 
حســاب بانکــی بــه حســین فریــدون به ۱۵ ســال 

حبس تعزیری شده است.
طبق گزارش اطلاعات ســپاه، پرداخت مبلغ 
۶ میلیــارد ریــال در ۲ فقــره، ۱۱ میلیــارد ریــال در 
یــک فقــره و یــک فقــره یــک میلیــارد ریالــی بابت 

انتخابات مجلس نهم توســط شرکت کروز انجام 
شــده و بــه تاییــد حمید کشــاورز توچایی رســیده 
اســت. طبــق ردیابی هــا مبالــغ مذکــور بــه منظور 
او  مرتبطیــن  و  فریــدون  حســین  بــه  انتخابــات 

پرداخت شده است.
همچنیــن متهمــان این پرونده بیش از ســه 
میلیــارد تومــان رشــوه به حســین فریــدون، برادر 

حسن روحانی، پرداخت کرده اند.
قاضی صلواتی در نهمین جلســه رســیدگی 
بــه متهمــان پرونده کروز، با اشــاره بــه ادعاهای 
متهم مبنی بر اینکه با هیچ یک از افراد سیاسی 
ارتباطی نداشــته اســت، گفت: اســناد و مدارک 
ردیابــی اموال شــما نشــان می دهد کــه در تاریخ 
۱ آذر ســال ۹۴ مبلــغ ۶۰۰ میلیــون تومــان بــه 
حســاب ابراهیــم علیپــور بــرای انتخابــات واریــز 

کرده اید.
وی ادامــه داد: در تاریــخ یکــم آذر ســال ۹۴ 
مبلغ یک میلیارد و ۱۱۰ میلیون تومان به ابراهیم 
علیپــور، در تاریــخ ۲ آذر ۹۴ مبلــغ ۲۹۰ میلیــون 
تومــان بــه کاووســی برای انتخابــات و در تاریخ ۴ 
آذر ۹۴ مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان به آقای کشاورز 

پرداخت کرده اید.
قاضی صلواتی افزود: چک ها همگی موجود 
اســت کــه نشــان می دهــد بــه حســاب مســعود 

احمدی زاده در بانک صادرات واریز شــده اســت. 
احمــدی زاده در دادگاه کیفــری ۲ تهــران به اتهام 
فراهم کردن موجبات تحقق بزه ارتشاء از طریق 
حســین  بــه  خویــش  حســاب  دادن  اختیــار  در 
فریــدون بــه ۱۵ مــاه حبس محکوم شــده اســت. 
این موضوع در دادســرا در حال بررســی اســت و 
در صــورت صــدور جلــب بــه دادرســی پرونــده به 

همین پرونده موجود ضم خواهد شد.
قاضی پرونده فســاد کروز، خطاب به متهم 
گفت: شــما گفته بودید که سیاســی نیستید و با 
سیاســیون ارتباطــی نداریــد، اما ایــن پول ها برای 

انتخابات خرج شده است.
براســاس گــزارش نماینــده دادســتان، ایــن 
شــرکت بیش از هزار ســکه تمام، نیم سکه و ربع 
ســکه، صدهــا میلیــون وجــه نقــد در قالــب کارت 
هدیــه، قطعــات خــودرو، خودروهایــی بــه قیمت 
کارخانــه و همچنیــن خودروهــای امانــی از ســوی 

شرکت کروز به افراد داده شده است.
بــه گفتــه نماینده دادســتان، آقای کشــاورز 
اظهار کرده است که در هیچ یک از پرداخت های 
کــه  لیســتی  در  امــا  نداشــته،  نقشــی  رشــوه ای 
از بازرســی شــرکت کــروز بــه دســت آمده نشــان 
می دهــد حمید کشــاورز پایین تمام لیســت هایی 

که درباره رشوه بوده، امضا کرده است.
پرداخــت  خصــوص  در  دادســتان  نماینــده 
رشــوه ها بــه نــام هدیــه و عیــدی، اظهــار کــرد: در 
اظهــارات تعــداد زیــادی از متهمــان گفتــه شــده 
هدف از پرداخت رشوه ها نمکگیر کردن اشخاص 
متعدد بوده تا آن ها مغایرت در اســناد مخدوش 

را نادیده بگیرند.
براســاس گــزارش دادســتان متهمــان در متهمــان 
شــرکت کــروز بــرای نفوذ بــه مراکــز تصمیم گیری 
بــا پــول کثیــف در ســال های ۹۴ و ۹۶ اقــدام بــه 
پــول پاشــی در ایــام انتخابات کردند که در ســال 
۹۴ بــه آقــای کشــاورز بــرای انتخابــات مجلــس 
مبلــغ ۱۰۰ میلیــون تومــان پرداخــت شــده اســت. 
همچنین به آقای ابراهیم علیپور برای حضور در 
انتخابــات مبلــغ ۶۰۰ میلیون تومــان در یک فقره 
و  در مجمــوع یــک میلیــارد و ۱۱۰ میلیــون تومــان 
در همان پرداخت شــد یا اینکه به آقای کاووســی 
بــرای حضــور در انتخابــات در ســال ۹۴ مجلــس، 

۲۹۰ میلیون تومان پرداخت شده است.
این پرداخت این ارقام در سال ۹۴ بوده که 
هنــوز جهش رشــد نرخ تــورم رخ نداده بود و این 
ارقام در ان زمان، مبالغ بسیار بالایی بوده است. 
متهمــان پرونــده همچنیــن در انتخابــات ریاســت 
جمهــوری ســال ۹۶ بــه برادر رئیــس جمهوری نیز 

مبالغ هنگفتی رشوه پرداخت کردند.

مشــاوررئیسجمهوریودبیرشورایعالی
مناطــقآزادتجــاری-صنعتــیوویــژهاقتصــادی
گفــت:ابــلاغقانــونمالیاتبــرارزشافزوده۱۳
دیماهابهاماتزیادیراجعبهمناطقآزاددارد
بــهنحویکهامــروزدرمناطقآزاد۲بارمالیات
برارزشافزودهازمودیانمالیاتیکممیشــود

واینپذیرفتنینیست.
به گزارش ایرنا، ســعید محمد روز یکشــنبه 
آزاد  منطقــه  اجرایــی  مدیــر  معرفــی  در حاشــیه 
مجلــس  افــزود:   خبرنــگاران  جمــع  در  بوشــهر 
شــورای اســلامی در تلاش است مالیات بر ارزش 
افزوده را در بودجه سال ۱۴۰۱ لحاظ کند که این 
کار درســت نیســت زیــرا ابــلاغ قانــون ۱۳ دی ماه  
موجــب اخلال در امــور اقتصادی و فعالیت تولید 

کنندگان می شود.
وارد  برایــن خدشــه  عــلاوه  داد:  ادامــه  وی 
شــدن به برخی معافیت ها و مشــوق های مناطق 
آزاد از طــرف برخــی همزمــان بــا تصویــب لایحــه 
کشــور  از  ســرمایه  کــوچ  موجــب   ۱۴۰۱ بودجــه 
می شــود زیرا معافیت های موجود قابل مقایســه 
و رقابــت بــا معافیت ها و مشــوق های قابل توجه 

کشورهای منطقه نیست.
محمــد تاکیــد کــرد: بــا توجــه بــه رایزنی ها و 
پیگیری انجام شده تلاش می شود این اتفاق رخ 
ندهد چون سرمایه گذاری مستلزم این مشوق ها 

است.
وی گفــت: بــا توجــه بــه ســایر موضوع هایی 
که در کمیســیون تلفیق مجلس شــورای اسلامی 

در دســت بررســی اســت انتظــار مــی رود بــا دیــد 
کارشناســانه تــری ایــن مســائل بررســی شــود تــا 
آســیب کمتــری بــه فعالیــت ۲هــزار و ۵۰۰ واحــد 
تولیــدی و صنعتــی در مناطــق آزاد و ویــژه وارد 

شود.
محمد گفت: هشــت منطقه آزاد از گذشــته 
و هفت منطقه آزاد جدید نیز  از ابتدای امســال 
از ســوی مجمع تشــخیص مصلحت نظام مصوب 
و ابلاغ شــده  که منطقه آزاد بوشــهر یکی از این 

مناطق است.
وی یــادآور شــد: بوشــهر از قبــل یک منطقه 
ویــژه اقتصــادی فعــال بــا حــدود ۵۰ تــا ۶۰ واحــد 
صنعتــی مشــغول بــه فعالیــت بوده و بــا تصویب 
منطقــه آزاد بــه صــورت طبیعــی ایــن منطقــه از 
یکســری  مشــوق ها و معافیت هــای برخــوردار و 
باعث جذب سرمایه و این سرمایه گذاری تولید، 
اشــتغال، صــادرات و ارزآوری را بــرای کشــور بــه 

دنبال دارد.
محمــد بــا بیان اینکه بوشــهر ظرفیت بالایی 
دارد و بــه عنوان هــاب انــرژی در کشــور معرفــی 
می شــود گفــت: ایــن اســتان همچنــان در صنایع 
پاییــن دســتی عقــب اســت ایــن درحالــی اســت 
کــه توســعه ایــن بخــش نقشــی مهــم در افزایش 
اشــتغال زایی اســتان دارد بــه همیــن دلیل تلاش 
می شــود بــا جانمایــی ایــن صنایع در حــوزه نفت، 

گاز و پتروشیمی توجه بیشتری صورت گیرد.
انــدک در  وی ادامــه داد:بــا ســرمایه گذاری 
حــوزه صنایــع پاییــن دســتی امــکان اشــتغال زایی 

و میــزان جــی دی پــی )تولیــد ناخالــص داخلــی( 
افزایش و از خام فروشــی جلوگیری می شــود که 

این امر به تقویت ثروت ملی کمک می کند.
محمد اضافه کرد: همچنین تلاش می شــود 
در صنایــع شــیلات، کشــاورزی، باغــداری، صنایع 
بــا  کــه  موضوهایــی  ســایر  و  خرمــا  بــه  وابســته 
معیشــت مردم اســتان گره خورده صنایع تبدیلی 

ایجاد و موجب ارتقای ارزش افزوده شود.
وی گفت: تلاش می شود واحدهای صنعتی 
درمنطقــه آزاد بوشــهر آرایــش و جانمایــی شــود 
و ایــن منطقــه کمــک شــایانی بــه رشــد و توســعه 

اقتصادی کشور و استان بوشهر داشته باشد.
 مشــاور رئیس جمهوری و دبیرشورای عالی 
مناطــق آزاد تجــاری - صنعتــی و ویــژه اقتصــادی 
بــرای  جامعــی  طــرح  می شــود  تــلاش  گفــت: 
منطقــه آزاد بوشــهر طراحــی شــود و قــرار اســت 
قبــل از شــروع کار راجــع بــه همــه موضوع هایــی 

برنامه ریزی لازم صورت گیرد.
وی بــا تاکیــد بــر توجــه به پیوســت فرهنگی 
در کنــار توســعه اقتصــادی افــزود: بــا توجــه بــه 
عــوارض زیــادی کــه از محل توســعه اقتصادی به 
مناطق آزاد وارد شــده تلاش می شــود در منطقه 
آزاد بوشــهر در کنــار توســعه اقتصــادی پیوســت 

فرهنگی مورد توجه قرار گیرد.
محمــد اضافــه کرد: رشــد اقتصــادی در کنار 
پیوســت فرهنگی تنها راه رســیدن به یک توسعه 
متــوازن اســت کــه تــلاش می شــود ایــن امــر در 

منطقه آزاد بوشهر مورد توجه قرار گیرد.

قوانیندستوپاگیرباعثکوچ
سرمایهگذاریازمناطقآزاد

شدهاست
همچنیــن  دبیــر شــورای عالــی مناطــق آزاد 
تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی در آیین معارفه 
مدیــر اجرایــی منطقــه آزاد تجــاری بوشــهر گفت: 
ســرمایه  کــوچ  باعــث  پاگیــر،  و  دســت  قوانیــن 
گذاری از مناطق آزاد کشــور به ســمت کشورهای 

همسایه شده است.
سعید محمد  افزود: موضوع مهم در مناطق 
آزاد، مشــوقات و معافیت هــای گمرکی و مالیاتی 
است که اکنون در هر دو حوزه خدشه وارد شده 
و ایــن امــر موجب خواهد شــد جاذبه های مناطق 
آزاد از بیــن بــرود. محمد بیان کرد: متاســفانه به 
دلیــل عملکردهــای گذشــته، در حــال حاضــر دید 
درســتی نســبت بــه مناطــق آزاد در کشــور وجود 

ندارد و باید این روند اصلاح شود.
مشــاور رئیس جمهوری و دبیر شورای عالی 
مناطــق آزاد تجــاری- صنعتــی و ویــژه اقتصــادی 
اظهــار داشــت: مــا بــه دنبــال رونــق مناطــق آزاد 
هســتیم امــا عــده ای قوانینــی وضــع مــی کند که 
نقــض غــرض می شــود، لــذا هماهنگــی مجلس، 
وزارت اقتصاد، امور مالیاتی و گمرک برای اصلاح 

این روند ضروری است.
بــا  اســتانی  بوشــهر  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
گاز،  نفــت،  بخش هــای  در  مهــم  ظرفیت هــای 

پتروشــیمی اســت افــزود: قطب انرژی کشــور در 
مناطــق پــارس جنوبــی و شــمالی در ایــن اســتان  
متــر  میلیــون  روزانــه ۷۰۰  اکنــون  هــم  و  اســت 
مکعــب گاز شــیرین در ایــن منطقــه اســتحصال 

می شود.
 محمد  اضافه کرد: توسعه صنایع شیلات، 
جملــه  از  معدنــی  مــواد  فــراوری  و  کشــاورزی 
ظرفیت های مهم برای منطقه آزاد بوشــهر اســت 
و این منطقه برای تحقق برنامه های خود وظیفه 
دارد بــا یــک طــرح جامــع، دقیق و خــوب صنایعی 
که به معیشــت مردم و صادرات مربوط اســت را 
شناســایی و واحدهــای صنعتــی مرتبــط بــا آن در 

منطقه آزاد استقرار یابند.
مشــاور رئیس جمهوری و دبیر شورای عالی 
مناطــق آزاد تجــاری- صنعتــی و ویــژه اقتصــادی 
گفــت: بایــد بــرای تحقــق برنامه هــای منطقه آزاد 
بوشــهر، ســرمایه گذاران را با یک برنامه جامع و 

دقیق در خدمت خود بگیریم.
بــا معرفــی مدیــر اجرایــی منطقــه آزاد  وی 
مدیــر  انتصــاب  از  پــس  گفــت:  بوشــهر  تجــاری 
جدید منطقه آزاد بوشــهر، تصویب اساسنامه در 
نخســتین جلســه شــورای مناطــق آزاد و تشــکیل 

هیات مدیره در دستور کار قرار خواهد گرفت.
مشــاور رئیس جمهوری و دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی بیان 
کرد: منطقه آزاد بوشــهر نســبت به ســایر مناطق 
آزادی که اخیرا به تصویب رسیده اند از ویژگی ها 

و ظرفیت های مطلوبی برای آغاز به کار دارد.

آمــاردفتــراطلاعاتودادههایآبکشــور
نشانمیدهد،باسپریشدن۱۴۳روزازسال
آبــی،تــا۲۳بهمنمــاه)ســالآبــی۱۴۰۰-۱۴۰۱(
مجمــوعحجــمذخایــرآبدرمخــازنســدهای
کشوربهحدود۲۱.۶میلیاردمترمکعبرسیده
کــهنســبتبــهمــدتمشــابهســالآبیگذشــته

بیانگر۱۹درصدکاهشاست.
بــه گزارش ایســنا، بررســی وضعیت ورودی 
ســدهای کشــور نشــان می دهــد، میــزان حجــم 
ورودی هــای ســال آبی جاری کاهشــی معادل ۱۵ 
درصد نســبت به مدت مشــابه ســال آبی گذشته 
دارد، امــا بــا توجــه بــه اینکــه ذخایــر برفــی ســال 
جــاری تاکنــون نســبت بــه ســال قبل بیــش از دو 
برابــر اســت، ذوب بــرف در ماه هــای آتــی باعــث 

رشد ورودی  به سدها خواهد شد.
 میــزان پرشــدگی ســد زاینده رود در اســتان 
اصفهان، ســدهای استان تهران، سدهای حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه و سدهای استان خوزستان 
در شــرایط فعلــی بــه ترتیب حــدود ۱۰ درصد، ۱۷ 
درصــد، ۳۳ درصــد و ۴۸ درصــد بــوده و بــا توجه 
بــه بارش هــای مناســب جنــوب کشــور در ســال 
جاری، سدهای استان هرمزگان تقریبا در شرایط 

پرشدگی کامل قرار دارند.
چنــدان  ســدها  اوضــاع  نیــز  پایتخــت  در 
مناســب نیســت، احمــد علــی قربانیــان - معــاون 
منطقــه ای  آب  شــرکت  بهره بــرداری  و  حفاظــت 
تهــران از کاهــش ۲۴۳ میلیون متر مکعبی حجم 
آب ســدهای پنــج گانــه نســبت بــه مدت مشــابه 

ســال گذشــته خبــر داده و اعــلام کــرده که حجم 
آب ســدهای تامین کننده آب شرب استان تهران 
در حال حاضر ۳۱۳ میلیون مترمکعب اســت که 
در مقایسه با ذخیره ۵۵۶ میلیون مترمکعبی در 
روز مشــابه ســال گذشــته، حــدود ۲۴۳ میلیــون 

مترمکعب کاهش را نشان می دهد.
وی بــا بیــان اینکه میزان ورودی آب ســدهای 
پنج گانه استان، از ابتدای سال آبی جاری تاکنون، 
حدود ۲۰۵ میلیون مترمکعب است که این مقدار 
در مدت مشــابه ســال آبی گذشــته  بیش از ۲۹۶ 
میلیون متر مکعب بوده، گفت: میزان ورودی آب 
به این سدها نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۳۱ درصد کاهش یافته است.
وی ادامــه داد: از ابتــدای ســال آبــی )ابتدای 

میلی متــر   ۹۰ از  بیــش  تاکنــون  امســال(  مهــر 
بارندگــی در حــوزه عملکــردی اســتان تهــران ثبت 
شــده که این مقدار نســبت به مدت مشابه سال 

قبل، کاهش ۴۶ درصدی را نشان می دهد.
قربانیــان بــا بیــان اینکه مشــکل کــم آبی در 
اســتان تهــران همچنــان ادامــه دارد، گفت: حجم 
آب ســد امیرکبیــر تــا روز ۲۲ بهمن ماه حدود ۳۷ 
میلیــون مترمکعــب اعلام شــده، در حالی که این 
میــزان در روز مشــابه ســال گذشــته ۹۲ میلیــون 
مترمکعــب بــوده اســت. حجــم آب ســد طالقــان 
از ۲۵۹ میلیــون مترمکعــب در ســال گذشــته بــه 
۱۷۸ میلیون مترمکعب و حجم آب ســد لتیان از 
۲۲ میلیــون مترمکعــب بــه ۱۷ میلیون مترمکعب 

رسیده است.

ســد  آب  حجــم  همچنیــن  داد:  ادامــه  وی 
لار ۱۲ میلیــون مترمکعــب بــوده کــه در مقایســه 
بــا موجــودی ۳۴ میلیون مترمکعبی پارســال، ۲۲ 
میلیــون مترمکعــب کاهــش را نشــان می دهــد. 
حجم آب سد ماملو نیز از ۱۴۹ میلیون مترمکعب 
ســال گذشــته، به ۶۹ میلیون مترمکعب رســیده 

است.
معــاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت آب 
منطقــه ای تهران در پایــان تاکید کرد: با همراهی 
صرفه جویــی  و  مصــرف  مدیریــت  شــهروندان، 
خواهیم توانســت وضعیت کم آبی را پشــت ســر 
گذاشــته و کم ترین چالش را در حوزه تامین آب 
شــرب پایدار به ویژه در روزهای پیک مصرف آب 

داشته باشیم.

جولانبیآبیدرسدهایکشور

محمد:قانونمالیاتبرارزشافزوده۱۳دیابهاماتزیادیدرباره
مناطقآزاددارد

جزئیاتپولپاشیانتخاباتیشرکتکروز
دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی از ورود پول های کثیف در انتخابات مجلس 94 و ریاست جمهوری 96 پرده برداشت



بـــــــــــازارها و خدمــــــــــات مالی
 . دوشنبه 25 بهمن 1400 .  سال هجدهم . شماره 4859 .  

کوتاه از بانک و بیمهکوتاه از بانک و بیمه

صدور10 میلیون دلار حواله 
ارزی از شعبه سمنان بانک 

توسعه صادرات
رئیس شعبه سمنان بانک توسعه صادرات گفت 
که مجموع حواله های صادره و وارده در این شــعبه از 
بانک در استان سمنان از آغاز سال 1400 تا پایان دی 

بیش از ده میلیون دلار بوده است.
بــه گــزارش روابط عمومــی بانک توســعه صــادرات، 
عبــاس زاهــدی اظهارکــرد: تســهیلات اعطایــی صادراتــی 
ده ماهــه امســال بانــک 
توســعه صادرات استان 
ارزش  بــه  ســمنان 
377میلیــارد  و  2هــزار 
ریــال به بخــش صنعت 
و  ســیم  تولیــد  از  اعــم 
کابــل، کولــر و بخــاری، 
 ، م سیلیســیو و فر
مصــرف،  یکبــار  ظــروف 
انــواع رنــگ، چســب، روغــن موتــور و فــرش تخصیــص 
داده شــده اســت. او بــا اعــلام صــدور 27میلیــارد ریــال 
ضمانتنامــه از شــعبه ســمنان طــی ده ماهــه اول ســال 
جــاری، گفــت: تلاش داریم به عنوان یک بانک دولتی و 
تخصصــی حامــی صادرات، با رویکــرد اقتصاد مقاومتی، 
اشــتغال زایی و جهش تولید، بســته کاملی از تسهیلات 
و خدمات نوین مالی و غیرمالی نوآورانه را به مشتریان 
ارائه کنیم. زاهدی یادآور شد: بانک توسعه صادرات در 
حوزه شــرکت های دانش بنیان، تا سقف20میلیارد ریال 
تسهیلات، بدون اخذ صورت های مالی حسابرسی شده 
بــا نــرخ ســود مناســب و برخــورداری از تخفیــف کارمــزد 

خدمات ریالی اعطا می کند.

پرداخت 101 میلیارد ریال 
 تسهیلات قرض الحسنه

 به مددجویان بهزیستی

در بانک کشاورزی گیلان
شــعب بانک کشــاورزی در اســتان گیــان تا نیمه 
بهمــن ســال جــاری بیــش از101میلیارد ریال تســهیات 
قرض الحسنه به مددجویان بهزیستی پرداخت كردند.
به گزارش روابط عمومی 
بانــك  مدیریــت شــعب 
اســتان  در  کشــاورزی 
میــزان  ایــن  گیــلان، 
بــه 152نفــر  تســهیلات 
راســتای  در  مددجــو 
ایجاد اشــتغال پرداخت 
ایــن  براســاس  شــد. 
تســهیلات  گــزارش 
پرداختــی بــا نــرخ کارمــزد 4درصــد وبــه ازای هــر مددجو 

حداکثر مبلغ 200میلیون ریال است.

 D1 کسب نشان بلورین
جایزه ملی مدیریت منابع 
انسانی از سوی بیمه »ما«

شرکت سهامی بیمه »ما« موفق به کسب نشان 
بلوریــن D1در ششــمین جایــزه ملــی مدیریــت منابــع 

انسانی شد.
به گزارش روابط عمومی 
ششــمین  مــا،  بیمــه 
مدیریــت  کنفرانــس 
منابع انسانی به عنوان 
بزرگتریــن رویــداد حوزه 
کشــور  انســانی  منابــع 
و پنجمیــن دوره جایــزه 
بصــورت   34000 مــدل 
برخــط و بــا مشــارکت بیــش از 1000مدیــر و کارشــناس 
حــوزه منابــع انســانی، روزهــای 19و 20بهمــن 1400 در 
محــل دانشــکده مدیریــت دانشــگاه تهران برگزار شــد و 
بیمــه مــا در میــان 207شــرکت کننده موفق بــه دریافت 
جایــزه ملــی مدیریــت منابــع انســانی شــد. بــر اســاس 
ایــن گــزارش، آئیــن اختتامیــه ایــن رویــداد، همزمــان بــا 
اعطــای جایــزه ملــی 34000مدیریــت منابــع انســانی به 
ســازمان های رهســپار تعالــی اهدا شــد که 207شــرکت 
و ســازمان برتر دولتی و خصوصی در این جایزه شــرکت 
کردند و 44شــرکت موفق به کســب تندیس متناسب با 

سطح بلوغ منابع انسانی در آن شدند.

طرح یلدای بانک مسکن 
تمدید شد

افتتاح حساب سپرده سرمایه گذاری ممتاز »طرح 
یلدا« تا پایان اسفند سال جاری تمدید شد.

هیبنــا،  گــزارش  بــه 
ســپرده  افتتــاح  طــرح 
سرمایه گذاری کوتاه مدت 
ویــژه 6ماهــه ممتاز بانک 
مســکن موســوم به طرح 
اســفند  پایــان  تــا  یلــدا 
ســال جــاری تمدید شــد. 
در ایــن ســپرده عــلاوه بر 
ســود پرداختــی 15درصد 
بــر اســاس موجــودی مشــتریان، ماننــد ســایر ســپرده های 
ممتــاز هــر مــاه اوراق ممتاز پرداخت می شــود. تمدید طرح 
یلــدا همزمــان با تمدید طرح های ممتاز دیگر بانک مســکن 
در راســتای صدور اوراق ممتاز بیشــتر از گذشــته و تعدیل 

قیمت آن صورت پذیرفته است.

پرداخت ۹۳00 فقره 
 تسهیلات بدون ضامن

در بانک مهر
به گفته مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر، این 
بانــک در راســتای اجــرای بخشــنامه وزارت اقتصاد، در 
یــک مــاه گذشــته ۹۳00فقــره تســهیات بــدون ضامــن 

بــه ارزش ۲۳۳میلیــارد 
مشــتریان  بــه  تومــان 

خود پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومی 
قرض الحســنه  بانــک 
مهــر ایــران، سیدســعید 
اعــلام  شمســی نژاد، 
کــه  29دی  از  کــرد: 
نیــاز  »عــدم  بخشــنامه 

بــه ضامــن در پرداخــت تســهیلات خــرد بــرای کارکنــان، 
دولتــی،  بخش هــای  مســتمری بگیران  و  بازنشســتگان 
عمومی و خصوصی« از ســوی وزارت اقتصاد ابلاغ شــد 
تــا روز جمعــه 22بهمن، 9300فقره تســهیلات از ســوی 
بانــک قرض الحســنه مهر بــه ارزش 233میلیــارد تومان 

به متقاضیان پرداخت شده است.

 راه اندازی سامانه »پل«

در بانک ملی ایران
بــا راه انــدازی ســامانه پرداخــت لحظــه ای )پل( در 
بانــک ملــی، انتقال وجه بین بانکی به صورت لحظه ای 

و از طریق حساب بانکی برای مشتریان فراهم شد.
بــه گــزارش روابط عمومــی بانــک ملــی، بــا هــدف 

و  ســهولت  افزایــش 
اســتفاده  در  امنیــت 
انتقــال  خدمــات  از 
وجــه آنــی بیــن بانکــی، 
ایــن  در  پــل  ســامانه 
بانــک راه انــدازی شــد تا 
تســویه  ترتیــب  بدیــن 
لحظــه ای  پرداخت هــای 
بــا حجــم انبــوه و مبالــغ 

خـُـرد در هــر ســاعتی از شــبانه روز بــر اســاس شــماره 
حساب و شبا برای مشتریان امکان پذیر شود.

در  وجــه  انتقــال  کارت،  بــه  کارت  ســرویس  خــلاف  بــر 
سامانه پل بر اساس شماره حساب مبدأ و شماره شبای 
حساب مقصد صورت می گیرد که این امر ضریب امنیت 
تراکنش هــا را افزایــش می دهــد و همچنیــن مبلغ کارمزد 
نیز بســیار کمتر اســت. مشــتریان بانک ملی از این پس 
می توانند برای انتقال آنی مبالغ 100میلیون ریال یا کمتر 
بــه مقصــد بانک هــای عضــو ســامانه پــل، بــا اســتفاده از 
همراه بانک ملی و ســامانه بام، به صورت آنی به انتقال 

وجه به حساب افراد در سایر بانک ها اقدام کنند.

راه اندازی نسخه جدید 
سامانه موبایل بانک مبتنی 

بر وب )PWA( بانک رفاه
بانک رفاه در راســتای پاســخگویی و رفع نیازهای 
بانکــداری  بــا هــدف توســعه محصــولات  مشــتریان و 
الکترونیکی، نســخه 1.۳.0 ســامانه موبایل بانک مبتنی 

بر وب)PWA( خود را راه اندازی کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک رفاه، امکان ذخیره، حذف و 

ویرایش مخاطبان، ایجاد 
امکان فعال ســازی و غیر 
فعال ســازی کارت، ایجاد 
ذخیره ســازی  امــکان 
کارت،  انقضــاء  تاریــخ 
تجــاری  نشــان  نمایــش 
در  مختلــف  بانک هــای 
تراکنــش کارت بــه کارت 
ازجملــه  پــلاس  رفــاه  و 

ویژگی های مهم نسخه 1.3.0 سامانه موبایل بانک مبتنی 
بــر وب)PWA( بانــک رفــاه اســت. بر اســاس ایــن گزارش، 
 )PWA(نســخه 1.3.0 ســامانه موبایل بانک مبتنی بر وب
بانــک رفــاه بــا قابلیــت ارائــه خدمــات قبــل از  Login)رفاه 

پلاس(، برای مشتریان هدف راه اندازی شده است.

پیشتازی بانك صنعت 
و معدن در پرداخت 
تسهیلات تبصره 18

عضو هیات عامل بانک صنعت و معدن با اعام اینکه 
ایــن بانــک در بیــن بانک های عامل پرداخت تســهیات 
تبصره 18قانون بودجه با پذیرش و پرداخت به 6۲طرح 

رتبه برتر را دارد، گفت 
کــه در ایــن طــرح چهار 
بانــک عاملیت پرداخت 
را  تســهیات  اینگونــه 

برعهده دارند.
به گزارش روابط عمومی 
بانــک صنعــت و معدن، 
ولی الهــی  عبدالرضــا 
افــزود: تاکنــون 63طرح 

مشــمول پرداخــت تســهیلات بوده انــد کــه از ایــن تعداد 
62طــرح از ســوی بانــک صنعــت و معــدن پذیرش شــده 
و در مرحلــه پرداخــت تســهیلات قرار دارند. عضو هیات 
عامل بانک صنعت و معدن خاطرنشــان کرد: این بانک 
تاکنــون بــرای واحدهــای تولیــدی واجــد شــرایط مبلــغ 
10736میلیــارد ریــال تســهیلات را مصــوب، کــه مبلــغ 
3331میلیــارد ریــال آن پرداخــت شــده و بقیــه نیــز در 

هفته های آینده پرداخت خواهد شد.

پیشــنهاد  بــا  اعتبــار  و  پــول  شــورای 
بانــک مرکــزی مبنی بــر افزایش ســقف دوره 
بازپرداخت تســهیات قرض الحسنه ضروری 

از ۳6ماه به 60ماه موافقت کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، شورای 
پول و اعتبار در جلســه مورخ  19بهمن 1400 
قرض الحســنه  تســهیلات  بازپرداخــت  دوره 

ضروری را تا پنج سال افزایش داد. 
پیــش از ایــن شــورای پــول و اعتبــار در 
مرداد سال جاری با افزایش سقف تسهیلات 
و  بانک هــا  عــادی  و  ضــروری  قرض الحســنه 
بانک های قرض الحسنه تا مبلغ پانصد )500( 

میلیون ریال موافقت کرده بود.
پرداخت تســهیلات خرد بــدون ضامن از 
نهــم بهمــن 1400 از ســوی وزارت اقتصــاد بــه 
شبکه بانکی ابلاغ شده است تا روش اعطای 

وام به آحاد جامعه تسهیل شود.
شــاغلان،  ابلاغیــه  ایــن  براســاس 
اجرایــی  بگیــران  مســتمری  و  بازنشســتگان 
ســازمان های  وزارتخانه هــا،  همچــون  دولتــی 
نهادهــای  و  دولتــی  شــرکت های  دولتــی، 
معتبــر  شــرکت های  و  دولتــی  غیــر  عمومــی 
بخــش خصوصی، کارکنان ســایر شــرکت های 

بخــش خصوصــی، همچنیــن کارکنــان ســایر 
شــرکت های بخــش خصوصــی مشــمول ایــن 

طرح می شوند.
تجــارت،  ملــت،  بانک هــای  همچنیــن 
صــادرات، ملــی، ســپه، مســکن، کشــاورزی، 
صنعــت و معــدن، توســعه صــادرات، پســت 
بانــک، رفــاه کارگــران، توســعه تعــاون و بانک 
قرض الحســنه مهــر ایران از جملــه بانک هایی 
هســتند کــه بخشــنامه تســهیلات آســان بــه 
آنها ابلاغ شــده اســت. افرادی که حقوقشــان 
بانک هــا در سراســر کشــور  ایــن  بــه شــعب 
واریــز می شــود می تواننــد از مزایــای این طرح 

استفاده کنند.
براســاس اعــلام بانــک  مرکــزی تــا پایــان 
امسال بسته تسهیلات خرد با تضامین سهل تر 

تهیه و به شبکه بانکی ابلاغ خواهد شد.

افزایش ۵۹.4 درصدی 
 تسهیات پرداختی بانک ها

به بخش های اقتصادی
مرکــزی،  بانــک  اعــلام  بنابــر  همچنیــن 
تســهیلات پرداختی بانک ها در 10ماهه ســال 

و  22هــزار  اقتصــادی  بخش هــای  بــه   1400
964هزار میلیارد ریال اســت که در مقایســه 
و  هشــت هزار  قبــل  ســال  مشــابه  دوره  بــا 
552هــزار میلیــارد ریال، معــادل 59.4درصد 

افزایش نشان می دهد.
بــه گــزارش روابط عمومی بانــک مرکزی، 
ســهم تســهیلات پرداختــی در قالــب ســرمایه 
درگــردش در تمــام بخش هــای اقتصــادی طی 
ده ماهــه ابتــدای ســال جــاری مبلــغ 15هــزار 
)15205.7هــزار  ریــال  میلیــارد  205هــزار  و 
کل  66.3درصــد  معــادل  ریــال(  میلیــارد 
تســهیلات پرداختــی اســت. ســهم تســهیلات 
درگــردش  ســرمایه  تأمیــن  بابــت  پرداختــی 
بخــش صنعــت و معــدن در ده ماهــه ابتــدای 
ســال جــاری معــادل پنــج هــزار و 502هــزار 
میلیــارد ریــال )5502.0هــزار میلیــارد ریــال( 
بــوده کــه حاکــی از تخصیــص 36.2درصــد از 
منابــع تخصیــص یافتــه بــه ســرمایه درگردش 
تمــام بخش هــای اقتصــادی )مبلــغ 15هــزار و 
205هزار میلیارد ریال( )مبلغ 15205.7هزار 

میلیارد ریال( است.
و  هــزار  شــش  از  می شــود  ملاحظــه 
934هزار میلیارد ریال )6934.9هزارمیلیارد 

ریال( تســهیلات پرداختی در بخش صنعت و 
معدن معادل 79.3درصد آن )مبلغ پنج هزار 
و 502هــزار میلیــارد ریال( )مبلــغ 5502هزار 
میلیــارد ریــال( در تأمیــن ســرمایه درگــردش 
و  توجــه  بیانگــر  کــه  اســت  شــده  پرداخــت 
اولویت دهــی بــه تأمین منابع برای این بخش 

از سوی بانک ها در سال جاری است.
بانــک مرکزی در گزارش خود تاکید دارد 
کــه همچنــان بایــد در تــداوم مســیر جــاری، 
ملاحظــات مربــوط بــه کنتــرل تــورم را نیــز در 
نظــر گرفــت و همــواره مراقــب قــدرت گرفتــن 
پتانســیل تورمی ناشــی از فشــار تقاضای کل 
در اقتصــاد نیــز بــود. بــر ایــن اســاس ضروری 
اســت به افزایش توان مالی بانک ها از طریق 
ســرمایه  کفایــت  بهبــود  و  ســرمایه  افزایــش 
و  غیرجــاری  تســهیلات  کاهــش  بانک هــا، 
بازگردانــدن آنها به مســیر صحیح اعتباردهی 
بانک هــا، افزایش بهــره وری بانک ها در تامین 
سرمایه درگردش تولیدی، پرهیز از فشارهای 
ترغیــب  و  بانک هــا  دارایــی  بــر  مضاعــف 
بنگاه هــای تولیدی به ســمت بازار ســرمایه به 
عنوان یک ابزار مهم در تامین مالی طرح های 

اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

به گفته رئیس ســازمان خصوصی ســازی، 
۵ درصــد از ســهام ایران خــودرو و 1۷درصــد از 
سهام سایپا به دولت تعلق دارد، ولی همه این 
ســهام وثیقه اســت و امکان فروش آن از سوی 
ســازمان خصوصی سازی وجود ندارد پس ابتدا 
بایــد ایــن ســهام از وثیقه خارج شــود تــا امکان 

واگذاری و شیوه آن مشخص شود.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، 
با اینکه چند سالی است که خصوصی سازی دو 
خودروساز بزرگ کشور از زبان مقامات مسئول 
مطــرح اســت، امــا تاکنون این اتفــاق روی نداده 
اســت. در ابتدا قرار بود خودروسازی ها تا پایان 
ســال 99 واگــذار شــوند کــه انجــام نشــد. وزیــر 
صمــت نیــز در جلســه رای اعتمــاد خــود وعــده 
خصوصی ســازی خودروســازی ها را داد کــه بایــد 
دیــد چــه زمــان اتفــاق می افتــد. بــا ایــن حــال بــا 
واگــذاری خودروســازی ها شــاهد رقابتــی شــدن 

تولید خودرو و بهبود کیفیت آن خواهیم بود.
ســازمان  رئیــس  قربانــزاده،  حســین 
خصوصــی ســازی گفــت: نظر مــا به عنــوان نظر 

هــم  کــه  اســت  ایــن  کارشناســی  و  تخصصــی 
بلــوک دولــت و هم بلوکی کــه نهادهای عمومی 
کــه  بازنشســتگی  صنــدوق  مثــل  غیردولتــی  و 
حــدود ۸درصــد از ســهام ایــران خــودرو را دارنــد 
یــا نهادهــای دیگــر و هــم ســهام ایــن 2شــرکت 
خودروســاز )ســایپا بیــش از 30درصــد و ایــران 
خــودرو بیــش از 20درصــد ســهام تودلــی( دارند 
می توانند در قالب بلوک 40درصدی و با ترکیب 
ســهام مستقیم دولت و سهام نهادهای عمومی 
نهادهــای  بــه ســهام  کــه می تواننــد  غیردولتــی 
دولــت خود را برســانند، ایــن قابلیت را دارند در 
مزایــده شــرکت کنند و شــرکت و یــا مجموعه ای 
کــه تخصــص ایــن کار )خودروســازی( دارد کــه 

بلوک ها را خریداری کند.

راه حل خروج صنعت خودروسازی 
از بحران چیست؟

افــزود: خصوصی ســازی  ســازمان   رئیــس 

راه حــل خــروج صنعــت خودروســازی از بحــران 
کنونــی کــه بــا آن درگیــر اســت حتمــا واگــذاری 

آن  در  کــه  نحــو شایســته ای  بــه  البتــه  اســت. 
ملاحظاتــی مثــل حــذف قیمت گذاری دســتوری، 
حــذف اجبــاری کارگران مازادی که وجود دارند و 
مناســبات دیگری که اختلال در بازار تلقی شود 
باید مورد بررســی قرار بگیرد. او اضافه کرد: اما 
نظر کارشناسی این است که تا زمانی که سهام 
ایران خــودرو و ســایپا وثیقــه اســت نمی توان در 

مورد واگذاری آن ها نظر داد.

هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
آماده واگذاری

مربــوط  مباحــث  از  بعــد  گفــت:  قربانــزاده 
اســتقلال  باشــگاه های  خصوصی ســازی  بــه 
مــورد  در  مــا  بعــدی  دســتور  پرســپولیس  و 
خصوصی سازی هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 

بود که به کمیسیون تخصصی واگذار شد.
در  دولــت  ســهام  از  15درصــد  افــزود:  او 
پتروشــیمی خلیج فارس که قرار است در قالب 
مزایده با پریمیوم 57درصد عرضه شود موکول 
شــد بــه جلســه کمیســیون تخصصــی تا جلســه 

آینده در هیات واگذاری مطرح شود.

 آخرین وضع واگذاری شرکت
لوله گستر اسفراین

گفــت:  خصوصی ســازی  ســازمان  رئیــس 
قالــب  در  هــم  اســفراین  گســتر  لولــه  شــرکت 
مصوبــه هیــات دولــت به صنــدوق بازنشســتگی 
و ســازمان تامیــن اجتماعــی قیمــت آن تصویــب 
شــد که 40درصد به ســازمان تامین اجتماعی و 
40درصــد هم به صندوق بازنشســتگی در قالب 
انتقال سهام به این 2مجموعه انتقال پیدا کند.
مــا  کــه  ایــن  علیرغــم  افــزود:  قربانــزاده 
معتقدیــم موضــوع رد دیــون جزو مواردی اســت 
کــه بایــد اصــلاح شــود و بــه دلیــل ایــن کــه از 
مصوبات دوره گذشــته اســت، اساســاَ از مقوله 
واگذاری ها کنار رود، اما مجبوریم این مصوبات 
دوره گذشته را تا پایان سال ا جرا کنیم تا سال 
آینــده بتوانیــم در قالــب فــروش ســهام بطــور 
مستقیم در بازار سرمایه شرکت ها را به فروش 

برسانیم.

در حالی که نزدیک به 100هزار میلیارد 
اختیــار  در  بانکــی  ســپرده های  از  تومــان 
شــرکت های بزرگی تولیدی کشــور قرار دارد، 
بــا وصول مالیات از ســود ســپرده بانکی این 
شــرکت ها،  عمــا زمینه بــرای جهت دهی این 
بــه ســمت بازارهــای مولــد از جملــه  منابــع 

بورس فراهم می شود.
داود  تســنیم،  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
منظــور، رئیس ســازمان مالیاتی کشــور اخیرا 
از حذف معافیت مالیات بر ســود سپرده های 
بانکی اشخاص حقوقی هم خبر داد که منبع 

جدیــدی خواهــد بــود و عنــوان کرد: بــه علاوه 
از ســال آینده دو درصد مالیات علی الحساب 
بــرای ارائــه خدمــات نیــز منظــور خواهد شــد، 
زیــرا اکنــون بخــش بزرگــی از حــوزه خدمــات 
مالیــات نمی دهنــد و پیش بینــی می شــود از 
این محل هفت تا هشت هزار میلیارد تومان 

درآمد حاصل شود.
92هــزار میلیــارد تومــان از ســپرده های 
و  کالا  تولیــد  63شــرکت  اختیــار  در  بانکــی 
خدمات قرار دارد. طبق برآوردها در یک سال 
اخیــر ایــن شــرکت ها حــدود 15هــزار میلیــارد 

تومان سود از این سپرده ها دریافت کرده اند.
برآورد می شــود این مقدار ســود معادل 
ایــن شرکت هاســت کــه  15درصــد کل ســود 
از محــل ســود ســپرده های بانکــی بــه دســت 
می آورنــد. بــه عبــارت دیگر، این شــرکت ها به 
جای ســرمایه گذاری در راســتای تولید بیشــتر 
و افزایش ظرفیت های صادراتی، برای کســب 
ســودآوری بیشــتر، صنایع شــان را به بانک ها 
ســپرده اند. این موضوع نشــان می دهد، سود 
بانکــی از ســرمایه گذاری مولــد در بخش هــای 

واقعی اقتصاد جذاب تر است!

بر این اســاس، به نظر می رســد تصویب 
مالیات بر ســود ســپرده های این شرکت ها در 
صحــن علنــی مجلــس، کــه در لایحــه بودجــه 
1401 نیز آمده اســت، بســیار ضروری اســت. 
میلیــارد  100هــزار  بــه  نزدیــک  وقتــی  چراکــه 
اختیــار  در  بانکــی  ســپرده های  از  تومــان 
شــرکت های بزرگی تولیدی کشــور قــرار دارد، 
بــا وصــول مالیــات از ســود ســپرده بانکی این 
شــرکت ها،  عمــلا زمینــه بــرای جهت دهی این 
منابع به سمت بازارهای مولد از جمله بورس 

فراهم می شود.

بــه اعتقــاد کارشناســان کــم کاری برخی 
بــه  خودپردازهایشــان  اتصــال  در  بانک هــا 
افزایــش  موجــب  می توانــد  صیــاد  ســامانه 
شــکایات تحــت عنــوان چــک ثبــت نشــده در 

قوه قضائیه شود.
بــه گزارش مهــر، با تصویب قانون جدید 
چــک در ســال 1397، بانک هــا دو ســال زمان 
داشــتند تــا تمامــی زیرســاخت های لازم بــرای 
اجــرای قانــون جدیــد چــک را مهیــا کننــد و از 
ابتــدای ســال 1400 نیــز قانــون جدیــد چک به 
صورت رســمی در کشــور اجرایی شــد. این در 
حالــی اســت که تــا قبل از ســال 1400، برخی 
تکالیــف قانــون جدید چــک از جمله ثبت غیر 
قابل پرداخت بودن چک در ســامانه یکپارچه 
دســته  صــدور  از  جلوگیــری  مرکــزی،  بانــک 
چــک بــرای افــراد معســر و دارای چــک رفــع 
سوءاثرنشــده، دریافــت کــد رهگیــری و درج 
آن در گواهینامه از ســوی بانک ها و پرداخت 
مبلــغ موجــود در حســاب و صــدور گواهینامه 
عدم پرداخت برای کسری مبلغ اجرایی شد.

همچنیــن تــا قبــل از ســال 1400، برخی 
از تکالیف قانون جدید چک به صورت ناقص 
اجرایــی شــد؛ از جملــه ایــن تکالیــف می تــوان 
بــه اعمــال محدودیت هــا و محرومیت ها برای 
صادرکنندگان چک های برگشــتی رفع ســو اثر 

نشده اشاره کرد.

تسهیل ثبت چک با اتصال 
خودپرداز به سامانه صیاد

بانکــی،  شــبکه  وظایــف  از  دیگــر  یکــی 
تســهیل دسترســی بــه ســامانه صیــاد بانــک 

افــراد  بــه گونــه ای کــه همــه  مرکــزی اســت، 
امــکان ثبــت و تائیــد چــک در ســامانه صیــاد 
بانک مرکزی را داشــته باشــند. با وجود اینکه 
اکنــون امــکان ثبــت و تائیــد چــک در ســامانه 
صیــاد بانــک مرکزی از طریق موبایل بانک ها و 
اپلیکیشن های تجاری فراهم است، اما برخی 
از افــراد بــه خصــوص کســانی کــه در مناطــق 
محروم صاحب کســب و کاری هســتند، چون 
بــه گوشــی هوشــمند یــا اینترنــت دسترســی 
ندارند در ثبت چک با مشکل مواجه هستند.
به گفته کارشناســان، شبکه بانکی برای 
حل این مشــکل باید دســتگاه های خودپرداز، 
کارتخــوان و ســامانه های پیامکی را برای ثبت 
و تائیــد چــک بــه ســامانه صیــاد بانــک مرکزی 

متصل کنند.

کم کاری برخی بانک ها موجب 
افزایش شکایت ها می شود

بــا وجــود اینکــه قــرار بــود تــا پایــان دی 
تمامــی بانک هــا امــکان ثبــت و تائیــد چک در 
ســامانه صیــاد را مهیــا کننــد، اما تاکنــون تنها 

چند بانک این امکان را فراهم کرده اند.
در ایــن رابطــه یاســر مــرادی کارشــناس 
حــوزه بانکــی، گفــت: چــون همــه مــردم بــه 
تجــاری  اپلیکیشــن های  یــا  موبایل بانک هــا 
دسترســی ندارنــد و برخــی از کســبه نیــز بــه 
صورت سنتی عمل می کنند، بنابراین با توجه 
بــه اهمیــت ثبــت و تائیــد اطلاعــات چــک در 
ســامانه صیاد، بانک مرکزی در ابتدا شــیوه ای 
را در نظر گرفت تا افراد با مراجعه به شــعب 
بانکــی بتواننــد ثبــت و تائیــد چــک را انجــام 

بدهنــد. بنابرایــن چون بانک مرکــزی مراجعه 
حضــوری بــه شــعب را راه اندازی کرده اســت، 
یــا دســتگاه  بــرای اتصــال پیامــک  ایــن رو  از 
خودپرداز به سامانه صیاد جهت ثبت و تائید 

چک، به کندی عمل می کند.
مرادی در ادامه افزود: برای اجرای کامل 
قانــون جدیــد چــک، چنــد مرحلــه از اقدامــات 
از  یــک مرحلــه  باقــی مانــده اســت.  اجرایــی 
اجرا، آســان کردن شــیوه ثبت و تأیید چک به 
وسیله ابزارهایی است که دسترسی مردم به 
آنها راحت تر اســت؛ چرا که بر اســاس تبصره 
1 مــاده 21 مکــرر قانــون جدیــد چــک مصــوب 
در  کــه  چک هایــی  کارســازی   ،1397 ســال 
ســامانه های بانک مرکزی ثبت نشــده باشــد، 

صورت نخواهد گرفت.
از  اقــدام  ایــن  انجــام  اهمیــت  دربــاره  او 
ســوی بانــک مرکــزی گفــت: اگــر بانــک مرکــزی 
اتصــال پیامک یا دســتگاه خودپرداز به ســامانه 
صیــاد بــرای ثبــت و تأییــد چــک را مهیــا نکنــد، 
ممکن اســت تعداد چک های جدید بنفش رنگ 
کــه صادرکننــده، چــک را در ســامانه صیاد ثبت 
نکــرده افزایــش یابــد و چون از نظــر قانونی نیز 
این برگه ها چک حساب نمی شوند، در نتیجه از 
مزایای قانون جدید چک نیز بهره مند نخواهند 
شــد و شــکایت های تحــت ایــن عنــوان در قــوه 
قضائیه زیاد می شود. بنابراین بانک مرکزی باید 

به قید فوریت این امکان را مهیا کند.

مجلس پیگیر اتصال خودپرداز 
به سامانه صیاد توسط تمامی 

بانک ها شود

مــردم  نماینــده  ابوترابــی،  ابوالفضــل 
نجــف آبــاد، تیران و کرون در مجلس شــورای 
اســلامی، در گفت وگــو بــا مهــر بــا بیــان اینکه 
ایــده اتصــال دســتگاه خودپــرداز بــه ســامانه 
صیــاد، بــرای حــل مشــکل ثبــت و تائیــد چــک 
بــرای افــرادی که در مناطق روســتایی صاحب 
کســب و کاری هســتند یــا بــه هــر دلیــل بــه 
گوشــی هوشــمند دسترســی ندارنــد، تــدارک 
دیــده شــده اســت، افــزود: بــه همیــن خاطــر 
خیلــی مهــم اســت کــه بانک هایی مثــل بانک 
روســتایی شــعب  مناطــق  در  کــه  کشــاورزی 
زیــادی دارد یــا بانک ملی که بیشــترین تعداد 
دســتگاه خودپــرداز را در ســطح کشــور دارد، 
ایــن امــکان را مهیا کرده و مشــکل مردمی که 
صرفــاً از طریــق مراجعــه حضوری بــه بانک به 
ثبت و دریافت چک های جدید اقدام می کنند 

را حل کنند.
او پیش تــر نیز گفته بود: علی رغم اینکه 
بایســتی همه این موارد از ابتدای ســال 1400 
اجرایی می شــد اما اکنون، بانک مرکزی وعده 
داده کــه تــا پایــان دی، خودپردازهــای تمامــی 
بانک ها به ســامانه صیاد وصل خواهند شــد. 
ایــن مهــم  نیــز پیگیــر اجرایی شــدن  مجلــس 
خواهــد بــود تــا تمامــی بانک هــا بــه موقــع بــه 

وعده خود عمل کنند.
بــا توجــه بــه اینکــه موعــد زمانــی ایجــاد 
امــکان ثبــت و تائید چک در ســامانه صیاد به 
پایــان رســیده و همچنــان همــه بانک هــا ایــن 
خدمت را ارائه نکرده اند، از این رو لازم است 
تا نمایندگان مجلس از بانک مرکزی و شبکه 
بانکی اجرایی شدن این مورد را پیگیری کنند.

کم کاری برخی بانک ها در اتصال خودپرداز به سامانه صیاد

دریافت مالیات از سود سپرده  شرکت های تولیدی و اشخاص حقوقی 
چه اثراتی بر بورس دارد

چرا دولت سهام خود در خودروسازی  ها را نمی فروشد

شورای پول و اعتبار تصویب کرد: افزایش سقف دوره 
بازپرداخت تسهیات قرض الحسنه ضروری به ۵ سال
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علی عسکری: داخلی سازی 
انجام شده در پتروشیمی 

اروند قابل تقدیر است

مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
در  شــده  انجــام  خــوب  داخلی ســازی  از  تقدیــر  بــا 
پتروشیمی اروند، چابکی شرکت و تولید محصولات 
و گریدهــای جدیــد توســط ایــن مجتمــع را کاری مهم 

عنوان کرد.
به گزارش روابط عمومی گروه صنایع پتروشیمی 
خلیــج فــارس، عبدالعلــی علی عســکری در بازدیــد از 
پتروشیمی اروند با تبریک ایام الله دهه فجر، با اشاره 
بــه داخلــی ســازی های صــورت گرفتــه در پتروشــیمی 
ارونــد، تاکیــد کرد: ایــن داخلی ســازی ها بخصوص در 
کاتالیســت ها و اعتمــاد بــه جوانان ایرانــی کاری قابل 

تقدیر و تشکر است و باید به آن اهمیت داد.
در  ارونــد  دســتاوردهای  دربــاره  همچنیــن  او 
ســال های اخیــر گفــت: پرداخــت بدهی هــای شــرکت 
پتروشــیمی اروند در این ســال ها اقدام بســیار مهمی 
بــوده و اینکــه شــما بــه ســمت تولیــد محصــولات و 
گریدهای جدید حرکت کردید کاری ارزشمند است. 

مدیرعامل گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس 
همچنیــن در پایــان بــا اشــاره بــه اهمیــت محصــولات 
پتروشیمی اروند و تاثیری که بر زندگی مردم می گذارد، 
خاطرنشان کرد:دولت آقای رئیسی تلاش های فراوان و 
قابل تقدیری برای کنترل گرانی ها و کاهش قیمت ها 
کرده انــد و مــا نیز به نوبه خود با عرضه مناســب و به 
موقــع محصولات خود بــه بورس کالا، تلاش کنیم در 

این مسیر دولت را همراهی کنیم.
مدیرعامــل پتروشــیمی ارونــد نیز در ایــن بازدید 
اظهار کرد: مجتمع پتروشیمی اروند یکی از بزرگترین 
زنجیره هــای کلــر دنیاســت که همزمان بــا واگذاری به 
بخش خصوصی، پروژه  آن به درازا انجامید و مشکلات 

بسیاری در آستانه راه اندازی به وجود آورد.
حسن نشان زاده مقدم افزود: از سال ۹۷ که به 
این شــرکت آمدیم، مشــکلات زیادی وجود داشــت و 
البتــه به همت کارکنــان پرتلاش، موفق به رفع موانع 
شدیم و اکنون به سمت تعریف پروژه  های توسعه ای و 
مشارکت در پروژه  پتروشیمی الماس گام برداشته ایم.
او در ادامه با توجه به برنامه تولید شرکت گفت: 
امســال برنامه تولید را در مقایســه با سال گذشته ۱۱ 
درصــد بالاتــر بســته ایم که تا پایان ســال این هدف را 

محقق خواهیم کرد.
مدیرعامل پتروشیمی اروند با اشاره به وضعیت 
فــروش شــرکت افــزود: پتروشــیمی ارونــد از معــدود 
مجتمــع های پتروشــیمی اســت که عمــده محصولات 
آن در صنایع پائین دست مصرف و ارزش افزوده آن 
صادر می شــود و برای کشــور ارزش آفرینی بالاتری را 

خلق می کند.
امســال  ده ماهــه  در  کــرد:  تصریــح  نشــان زاده 
بالاتریــن میــزان صادرات شــرکت را ثبت کردیم و طی 
ایــن مــدت با صــادرات ۱۶۳ تن محصــول، معادل ۱۴۱ 

میلیون دلار برای کشور ارزآوری داشتم.
او افزود: طی همین مدت، ۷۴۴ هزارتن محصول 
در بازار داخل عرضه کردیم که معادل ۱۱۰ هزار میلیارد 

تومان بوده است.
نایب رئیس هیات مدیره پتروشیمی اروند خطاب 
بــه مدیرعامــل گــروه صنایــع پتروشــیمی خلیج فارس 
افزود: در همین مدت ۷ درصد تولیدات ما در مقیسه 
با مدت مشــابه ســال قبل افزایش داشــته اســت و بر 
اســاس گــزارش صورت های مالی، ســود ۹۵۰ میلیارد 
تومانــی ســال ۱۳۹۷ را در ســال ۹۸ بــه ۱۲۰۰ میلیارد 
تومــان و امســال در ۱۰ ماهــه پس از کســر مالیات به 

۷۱۰۰ میلیارد تومان رسانده ایم .
نشــان زاده تصریح کرد: در مهر ســال ۱۳۹۸ نیز 
بدهــی ۲۲۰ میلیــون یورویی دوران پروژه را به صورت 
ریالــی پرداخــت کردیــم و اکنون هیچ بدهی انباشــتی 

نداریم.
او در پایان توضیحات خود از وضع شرکت به داخلی 
ســازی تجهیزات و نیازهای شــرکت اشــاره کرد و گفت: از 
۴۰ کاتالیســت و مــواد شــیمیایی  مــورد نیــاز مجتمــع، ۳۶ 
مــورد را داخلــی ســازی کردیم و با حمایت از شــرکت های 
داخلــی امیدواریــم طــی ۳ تــا ۵ ســال آینــده بتوانیــم در 

بخش کاتد و آمد هم صاحب تکنولوژی شویم.
مدیـــــر تــــولید و زنــجیــره تـــــامین شــرکت صـنایع 
پتروشــیمی خلیــج فــارس در ادامــه ایــن نشســت بــا 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در شرکت پتروشیمی 
ارونــد گفــت: در شــرکت های زیــر مجموعــه هلدینــگ 
چنــد شــرکت به  گل نشســته داشــتیم که بــا اقدامات 
صورت گرفته در ســال های گذشــته، پتروشیمی اروند 
توانســت خــود را از ایــن وضــع جــدا کنــد و هــر ســال 
افزایــش تولیــد داشــته باشــد و مطمئنم ایــن افزایش 
تولیــد ادامــه دار خواهــد بــود و با افزایــش تولید کلر، 
حداقل ۵ شرکت پتروشیمی وابسته به آن توانستند 

تولیدات خود را افزایش دهند.
حمیدرضا سلیمان زاده پتروشیمی اروند را شرکت 
مهم و استراتژیک برای کشور معرفی و اذعان کرد: این 
شــرکت در تصمیمــات خــود و داخلی ســازی فداکارانه 
اقدام کرد و کارهای بسیار بزرگی در این شرکت انجام 
شــد و سال گذشته پتروشیمی اروند در داخلی سازی 

رتبه اول را کسب کرد.
او با اشاره به تداوم افزایش ظرفیت پتروشیمی 
ارونــد کــه منجــر بــه افزایــش تولیــد دیگــر شــرکت ها 
شــد، خاطرنشــان کرد: از دیگر کارهای ارزشــمند این 
ســال ها، توســعه محصولات شرکت پتروشیمی اروند 

بود.

 قرعه کشی ۵ محصول

 طرح فروش فوق العاده 
محصولات سایپا

قرعه کشی فروش فوق العاده ۵ محصول سایپا در 
هفته چهارم بهمن ۱۴۰۰ انجام شد و اسامی منتخبان 
پس از تایید نهایی از سوی نهادهای نظارتی ساعت ۲۰ 
دیشب در سایت رسمی این گروه خودروسازی منتشر 

شد.
بــه گــزارش ســايپانيوز،  قرعه کشــی طــرح فــروش 
فوق العاده ۵ محصول ســایپا شــامل کويیك.آر، تیبا۲ با 
رینــگ فولادی، ســایپا ۱۵۱، ســاینا بــا گیربکس معمولی 
و رینــگ فــولادی و تیبــا اس. ایکــس با حضــور نهادهای 

نظارتی و مسئولان این گروه خودروسازی برگزار شد.
در این طرح فروش فوق العاده سايپا، ۷۱۸ هزار و 
۸۵۲ نفر شركت كردند كه ۶۵۸ هزار و ۵۴۷ نفر واجد 

شرايط شناخته شدند.
ظرفيت محصولات عرضه شــده گروه خودروسازي 
ســايپا در این طرح فروش ۵ هزار خودرو اســت و براي 
آنكــه حقــي از متقاضيان خريد خودرو ضایع نشــود، ۱۰ 

هزار نفر هم به عنوان رزرو در نظر گرفته شده اند.
در این طرح ۵۰۰ دستگاه خودرو تیبا اس. ایکس 
عرضه می شود. علاوه بر این ۵۰۰ دستگاه کوییک.آر، ۲ 
هزار دستگاه تیبا۲ با رینگ فولادی، هزار دستگاه سایپا 
۱۵۱ و  هزار دستگاه ساینا با گیربکس معمولی و رینگ 

فولادی عرضه می شود.
منتخبین از ســاعت ۸ صبح دوشــنبه به مدت ۷۲ 

ساعت فرصت واریز وجه خواهند داشت.

زینب غضنفری
مدیرعامل شرکت طلاکلینیک فارس عنوان 
کرد که هدف از ایجاد و ارائه سامانه اعلام نرخ 

طلا اطمینان مشتریان هنگام خرید طلا است.
ســعیدرضا چپری هــا در گفت وگــو بــا عصــر 
اقتصــاد تصریــح کــرد: اپلیکیشــنی اختصاصــی و 
یــک تابلــو را بــرای مغازه هــا و واحدهــای صنفــی 
طلافروشی درست کردیم که در لحظه بتوانند، از 
نرخ طلا باخبر شــوند و معاملاتشــان را به شــکل 
صحیح انجام بدهند. ما به صورت اختصاصی این 
کار انجام می دهیم که در واحدهای صنفی دستگاه 
اندرویــد باکــس نصــب می شــود و طلافروشــان 

قیمت ها را به لحظه می بینند.
او در مــورد حمایــت از حقــوق مصرف کننــده 
بــا وجــود ایــن ســامانه اظهــار کــرد: مــا در اســتان 
فارس این سامانه را به صورت یکپارچه به کمک 
اتحادیــه صنــف طلا و جواهر شــیراز و کمیســیون 
نظــارت ســازمان صمــت اســتان ایــن ســامانه رو 
مصــوب کردیــم و نصــب ایــن ســامانه در تمــام 

واحدهای صنفی الزامی است .
مدیرعامل شــرکت طلا کلینیک فارس ادامه 
داد: اپلیکیشن دیگری نیز برای عموم مردم طراحی 
کردیم که اگر آن ها دنبال قیمت طلا هســتند؛ با 
اطمینان داخل این اپلیکیشن ها قیمت ها را رصد 
کننــد. اکنــون  ایــن دومیــن نســخه ای اســت کــه 
راهی بازار شــده اســت. با اینکه ما شــبکه آنلاین 
اختصاصی هستیم و بحث امنیت خیلی برایمان 
مهــم اســت هــر لحظــه در حــال بــه روزرســانی 
سیستم ها هستیم که روز به روز به تکنولوژی روز 

دنیا نزدیک تر شویم.
چپری ها با بیان اینکه هیچ نهاد خصوصی و 
دولتی شرکت طلاکلینیک فارس را برای ارائه این 
سامانه به بازار حمایت نکرده است، افزود: تمامی 
مجوزهــا اعــم از مجــوز ای  نمــاد را با وجــود موانع 
مختلفــی که ســر راهمان بــود، گرفتیم. همچنین 
مجوز پروانه کسب اتحادیه کسب وکارهای مجازی، 
تاییدیه فنی نرم افزار را از سازمان فناوری اطلاعات 

و گواهی ثبت نرم افزاری مان را از وزارت فرهنگ و 
ارشاد تحت عنوان رسانه های دیجیتال گرفتیم و 
با وجود اینکه تمام این مجوزها را داریم به عنوان 
شــرکت خــلاق زیــر نظــر معاونــت علمــی فنــاوری 
ریاســت جمهوری مشــغول بــه فعالیــت هســتیم.
او درباره اطلاع رســانی و کشــف قیمت ها تصریح 
کرد: در جلسه ای که با رئیس اتحادیه طلای تهران 
داشــتیم، اعلام کردیم که هیچ مرجعی برای نرخ 
طلا در کشور وجود ندارد و نرخ طلا را از کف بازار 
دلال تعیین می کند و در بحث اطلاع رســانی نرخ 
دچار مشکل هستیم و مثل صرافی ها نیستیم که 
مثلا صرافی ملی نرخ دلار صرافی را اعلام می کند.
مدیرعامل شرکت طلاکلینیک فارس با تاکید 

بر اینکه نداشتن مرجع معضل خیلی بزرگی است، 
اظهار کرد:این نوســاناتی که اتفاق می افتد، فقط 
به دلیل ســفته بازی ها و کاغذبازی های دلال های 
بازار است. البته اتحادیه نامه زده است و مراجع 
ذی صــلاح درحال انجام کارهای آن هســتند؛ ولی 
هنوز ما مرجع رسمی نداریم و قرار بر این شد که 
اتحادیه جلساتی را با  شرکت هایی که در این حوزه 

فعالیت می کنند بگذارد.
بــه گفته چپری ها، اگر مرجع اطلاع رســانی 
نــرخ طلای کل کشــور اتحادیه تهــران را به عنوان 
مرکــز اعلام کنــد، ایــن شــرکت نیز این نــرخ را به 
مشترکان اعلام می کند.او درباره بارگذاری سامانه 
عمومی این شرکت در اپلیکیشن مایکت تصریح 

کرد: در این اپلیکیشن از درگاه زرین پال استفاده 
می کنیم و مشتری می تواند اشتراکی که میخواهد 
به صورت ســه ماهه، شــش ماهه یا یک ساله به 

صورت آنلاین خریداری کند.
مدیرعامل شرکت طلاکلینیک فارس با بیان 
اینکه تنها به دنبال چتر حمایتی دولت هســتند، 
گفت:اکنــون بــه مــا گفتنــد، نــرخ دلار را اعــلام 
نکنیــم؛ چراکــه در دســتور کانــون صرافــان وجود 
دارد، در صورتــی کــه قیمــت اصلــی طــلا را دلار 
مشــخص می کنــد . وقتــی دلار نباشــد، ما قیمت 
طلا را از چه طریقی کشــف کنیم! قیمت دلار به 
طــلا و اونــس جهانــی وابســته اســت؛ ولــی بــه ما 
می گوینــد کــه اجــازه نداریــد، دلار را قیمت گذاری 

کنیــد، وقتــی ایــن محدودیــت را بــرای مــا کــه در 
ایــن حوزه بــه صورت تخصصــی فعالیت می کنیم 
و بــه قیمــت دلار نیــاز داریــم ، اعمــال می کنیــد، 
چگونه قیمــت طــلا را اعلام کنیم. به تازگی اعلام 
کردنــد که فقــط صرافی های مجاز می توانند، نرخ 
دلار را اعــلام کننــد و مــا قیمــت دلار را در تابلوی 
خودمــان صفــر بارگــذاری کرده ایــم کــه بــرای مــا 
معضلــی شــده اســت و در آینــده می آینــد و  ما را 
به عنوان اخلالگر بازار دلار می گیرند و می گویند، 

شما با اعلام قیمت باعث  تشنج بازار شدید.
هشداردهنده امنیتی طلاکلینیک فارس

چپری ها خاطرنشان کرد: در بحث پیشگیری 
از سرقت و اطلاع رسانی این سامانه را به شکلی 
طراحــی کردیــم کــه پلیــس و مراجــع قضایــی و 
انتظامــی به صــورت مجــازی در واحدهای صنفی 
طلافروش حضور داشــته باشــند.او با بیان اینکه 
برای اینگونه اطلاع رسانی ها  معضلی وجود دارد 
که اداره  آگاهی هر استان و اتحادیه ای با آن دست 
و پنجه نرم می کند، عنوان کرد: برای مثال از منزل 
شــما ســرقت می شــود، عکس طلاها و فاکتور را 
داریــد و می خواهیــد کــه اطلاع رســانی کنیــد، بــه 
اتحادیه مراجعه می کنید و آن ها باید در یک بستر 
امــن و اختصاصــی این ها را اعلام کنند که تصویر 
این سارق به صورت اختصاصی برای طلافروشان 
صنفــی نمایــش داده شــود و آن هــا بتواننــد او را 

شناسایی کنند.
طلاکلینیــک  شــرکت  مدیرعامــل  پایــان  در 
فــارس عنــوان کرد: ما با نیــروی انتظامی صحبت 
می کنیــم، می گویند باید دادســتان دســتور دهد، 
ولــی دادســتان همــکاری نمی کنــد و از آن هــا کــه 
می پرسیم، این دوربین های مداربسته ای که اجبار 
کردیــد در واحدهــای صنفــی نصب شــود بالاخره 
باید یک زمانی فایده ای داشــته باشــد و با گرفتن 
عکس آن سارق ما را حداقل در رسانه  اختصاصی 
خودمان و یا اپلیکیشن هایمان کمک کند تا اعلام 
کنیم که طلافروش ها با خرید طلاهای مســروقه 

دچار مشکل نشوند.

نایب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل گروه 
کشــتیرانی جمهــوری اســلامی ایــران تاکیــد کــرد 
که اولویت تمامی قراردادهای ســاخت و توسعه 
ناوگان در کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران با 

صنعت ساخت کشتی در داخل است.
به گــزارش خبرنگار مانــا، محمدرضا مدرس 
خیابانــی کــه در مراســم امضــای قــرار داد ســاخت 
شــناور چنــد منظــوره بیــن کشــتیرانی جمهــوری 
اســلامی ایــران و کشتی ســازی صــدرا نــکا ســخن 
می گفــت، بــا بیــان اینکــه دریای خزر برای کشــور 
بسیار مهم و استراتژیک به شمار می رود، به برنامه 
کشتیرانی دریای خزر به عنوان یکی از شرکت های 
عضــو گــروه کشــتیرانی جمهــوری اســلامی ایــران 
برای توســعه خطوط حمل ونقل دریایی در دریای 
خزر طی برنامه ای میان مدت اشاره و خاطرنشان 
کرد: برنامه ما در کشتیرانی دریای خزر توسعه و 

افزایش ظرفیت ناوگان است.
او ادامــه داد: در همیــن راســتا قصــد مــا در 
گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، استفاده 
از ظرفیت هــای موجــود ســاخت داخــل اســت که 
خوشــبختانه همــت مجموعه کشتی ســازی صدرا 
ســبب شــد قرارداد اولین کشتی که قرار است به 

مجموعــه کشــتیرانی دریای خزر افزوده شــود، با 
مجموعه کشتی سازی صدرا نکا منعقد شود.

نایــب رئیس هیات مدیــره و مدیرعامل گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران یکی از مهم ترین 
اولویت های گروه کشتیرانی را ساخت کشتی های 
نــاوگان  توســعه  بــه منظــور  کانتینــری  و  رو  رو- 
کشتیرانی دریای خزر دانست و افزود: امیدواریم 
همراه ساخت اولین کشتی در صدرا نکا، ساخت 

این نوع از کشتی ها را نیز اجرایی کنیم.
مدرس خیابانــی بــا اشــاره مجدد به قــرارداد 
ساخت شناور چند منظوره با شرکت کشتی سازی 
صدرا نکا، خاطرنشــان کرد: داشــتن کنترل پروژه 
قوی در صدرا و گروه کشــتیرانی در به ســرانجام 
رســیدن به موقع ســاخت این کشتی بسیار حائز 

اهمیت است.
او بــا بیــان اینکــه ذهنیــت امــکان نداشــتن 
ســاخت کشــتی در داخل در مجموعه کشــتیرانی 
جمهــوری اســلامی ایــران وجــود نــدارد، گفت: به 
همت بخش فنی گروه کشتیرانی، اولویت در کلیه 
قراردادهــای ســاخت و توســعه نــاوگان با صنعت 

ساخت کشتی در داخل است.
مدیرعامــل  و  هیات مدیــره  رئیــس  نایــب 

کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران افزود: در مرحله 
نخســت، قرارداد ســاخت یک فروند شــناور چند 
منظوره را منعقد کرده ایم اما با توجه به نیازی که 
در کشــتیرانی دریــای خزر وجــود دارد، تعداد این 

شناورها افزایش خواهد یافت.
مدرس خیابانــی در ارتباط با ســاخت شــناور 
از ســوی صنایــع کشتی ســازی داخلــی در جنــوب 
وجــود  بــه  توجــه  بــا  کــرد:  تصریــح  نیــز  کشــور 
مذاکراتــی  ایزوایکــو،  و  صــدرا  کشتی ســازی های 
بــرای ســاخت شــناور بــا ایــن شــرکت ها صــورت 
گرفته است که امیدواریم بتوانیم قرارداد ساخت 
کشــتی های بیشــتری را بــا همــکاری و همراهــی 
شــرکت هایی کــه از توان بالقوه ســاخت این نوع 

شناورها برخوردار هستند منعقد کنیم.
او در پایان اظهار امیدواری کرد: شرکت های 
کشتی ســازی داخلــی بــا افزایــش توان مهندســی 
و کنتــرل پــروژه بتوانند به موقــع به اهداف پروژه 

دست یابند.
در ادامه این مراسم مدیرعامل کشتی سازی 
صدرا با اشــاره به قرارداد یادشــده ابراز امیدواری 
بــرای  قــرارداد شــروع خوبــی  ایــن  انعقــاد  کــرد: 
همکاری هــای میــان گــروه کشــتیرانی جمهــوری 

اسلامی ایران و کشتی سازی صدرا باشد.
علــی زارعــی بــا اشــاره بــه فرمایشــات رهبــر 
معظــم انقــلاب و تأکیــد ایشــان بر توســعه تولید 
داخــل و توســعه اقتصــاد دریامحــور تصریح کرد: 
انعقــاد قرارداد ســاخت کشــتی چندمنظــوره بین 
کشتی سازی صدرا نکا و گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران گامی در راستای اجرای فرمایشات 
مقام معظم رهبری اســت و مجموعه صدرا تمام 
تــلاش خــود را به کار خواهد بســت تا به بهترین 

نحو این کار را به سرانجام برساند.
او بــا بیــان اینکــه آن مجموعــه بــا ســاخت 
پیمــا در ســالیان گذشــته  اقیانــوس  شــناورهای 
توانمندی هــای خــود را بــه اثبــات رســانده اســت، 
گفــت: قطعــاً بــا همت و تلاشــی کــه در مجموعه 
صدرا وجود دارد، به تعهدات خود عمل می کنیم و 
توسعه گروه کشتیرانی و توسعه کشتی سازی های 
داخلــی بــا همکاری هــای میــان بــه شــکل توأمــان 

محقق خواهد شد.
مدیرعامــل صدرا افزود: تلاش ما این اســت 
که در برابر اعتمادی که گروه کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران به کشتی سازی صدرا داشته است 
به تعهدات خود عمل کنیم و در واقع هدف ما این 

است که در بازه زمانی مقرر و حتی زودتر، شناور 
را تحویل بهره بردار دهیم.

دریــای  کشــتیرانی  مدیرعامــل  ادامــه  در 
خزر که قرار اســت کشــتی چند منظوره ســاخت 
کشتی ســازی صــدرا نــکا پس از اتمام ســاخت در 
مجموعه تحت مدیریت وی عملیاتی شود، گفت: 
از حدود یک سال پیش تیم فنی گروه کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران و کشتیرانی دریای خزر و 
همچنین تیم فنی صدرا در خصوص جزئیات این 
قرارداد تبادل نظر کرده اند که امیدواریم بر اساس 
قــرارداد، صــدرا در مدت مشــخص شــده ســاخت 
کشــتی را به اتمام رســانده اســت و کشــتی را در 
اختیار کشتیرانی دریای خزر به عنوان بهره بردار 

قرار دهد.
کاپیتــان تفتــی در پایــان این مراســم حضور 
ناوگان کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در دریای 
خــزر را دارای اهمیــت راهبــردی دانســت و گفت: 
هر اندازه که ناوگان با پرچم ایران در دریای خزر 
حضور داشــته باشد نشــان دهنده قدرت و سهم 
بیشتر ایران در این دریا  است و این موضوع پای 
بند بودن سازنده را به تعهدات خود بیش از پیش 

مهم می سازد.

مدیرعامل شــرکت مهندســی و توســعه گاز 
ایــران، جزئیــات پــروژه بیــد بلنــد – اهــواز کــه به 
مناسبت ایام الله دهه فجر از سوی رئیس جمهور 
افتتاح شــد را تشــریح کرد و راه اندازی این پروژه  
را سبب افزایش پایداری شبکه گاز غرب کشور، 
تقویت شــبکه گاز اســتان خوزســتان، تامین گاز 
مشــترکین شــهری و روســتایی و صنایــع در ایــن 

استان دانست.
به گزارش روایط عمومی شرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران، رضا نوشادی درباره پروژه احداث 
خــط لولــه گاز ۵۶ اینچ »بیدبلنــد – اهواز« گفت: 
اجــرای خط ۵۶ اینچ بیدبلنــد – اهواز از ملزومات 
مهم شــرکت ملی گاز ایران به شــمار می آید و بنا 
بــه  اهمیــت راه اندازی این خــط، همکاران طرح با 
گذر از انبوه مشکلات فرارو به ویژه موانع طبیعی 
و سیل های غیرمنتظره، توانستند پروژه را مدیریت 

کنند و به سرانجام برسانند.
اجرای پروژه »بید بلند – اهواز« به موازات 

خط لوله استراتژیک ششم سراسری گاز
و  مهندســی  شــرکت  مدیرعامــل  ادامــه  در 
توسعه گاز ایران خاطرنشان کرد: پروژه بید بلند  - 
اهواز به طول ۹۹ کیلومتر و قطر ۵۶ اینچ به عنوان 
بخشــی از خــط لولــه نهم سراســری گاز به منظور  
تکمیل رینگ گازی کشور و صادرات گاز و همچنین 
اکنــون بــا توجه به اوضاع کشــور به منظور تامین 
مصارف داخلی از جمله تقویت شــبکه گاز استان 
خوزستان و تامین گاز مشترکان شهری و روستایی 

و صنایع در این استان به بهره برداری رسید.
نوشادی تغذیه واحدهای صنعتی را یکی دیگر 
از کاربردهــای ایــن خط لوله گاز برشــمرد و افزود: 
بخشــی از ۳۱ کیلومتــر ابتدایــی ایــن خــط لوله به 
عنوان فاز اضطراری جهت اتصال به خط لوله ۳۰  
اینچ ماهشهر – شادگان و تامین کسری گاز صنایع 
پتروشیمی واقع در منطقه ماهشهر  در خرداد ۹۹ 

مورد بهره برداری قرار گرفت.  
او در تشــریح ضرورت های اجرای پروژه خط 
لولــه گاز »بیــد بلند – اهواز« گفت: همانطور که 
خبــر داریــد، یــک خط لولــه گاز، گاهــی اوقات می 
تواند به عنوان یک مخزن ذخیره گاز به کار گرفته 
شود و در برخی مواقع بنا به اقتضای وضع شبکه 
و صلاحدید مدیریت دیسپچینگ، می توانیم ذخیره 
گاز را در ایــن خطــوط داشــته باشــیم بنابرایــن از 

آنجا که خط لوله »بیدبلند – اهواز« به خط لوله 
صادراتی و استراتژیک ششم سراسری گاز متصل 
شــده اســت از این قابلیت برخوردار اســت که در 
صورت کمبود گاز در خط ششم، به عنوان ذخیره 
اســتراتژیک عمــل کنــد و گاز مورد نیــاز را  به ویژه 
در روزهای سرد سال و پیک مصرف به این مسیر 
انتقــال دهــد که این مهم، تاثیر بزرگی در پایداری 

شبکه گاز در منطقه غرب کشور دارد. 
مدیرعامــل شــرکت مهندســی و توســعه گاز 
ایران با بیان اینکه، خط لوله »بیدبلند – اهواز« در 
مجاورت خط لوله ششم سراسری گاز  اجرا شده و 
بخش زیادی از آن به صورت موازی با خط ششــم 
پیش رفته اســت، خاطرنشــان کرد:  این خط لوله 
از ایســتگاه لانچر تلخاب آغاز شــده و به ایســتگاه 
ریســیور اهواز)کریت کمپ( ختم می شــود و دارای 

یک ایستگاه لانچر، یک ایستگاه ریسیور، ۴ ایستگاه 
شیر بین راهی و ۲ ایستگاه حفاظت کاتدیک است. 
نوشــادی بــا تاکید بر اهمیــت و تاثیر احداث 
پروژه خط ۵۶ اینچ »بیدبلند – اهواز« در پایداری 
گاز مناطــق غربــی کشــور بــه تشــریح بــروز موانع 
طبیعی در مسیر اجرای این پروژه پرداخت و توضیح 
داد: این پروژه در حســاس ترین مراحل پیشــرفت 
خود با وقوع سیل های غیرقابل پیش بینی، مواجه 
شــد و وقــوع ســیل در منطقــه اهواز کــه به لحاظ 
توپولــوژی، منطقــه ای صــاف و مســطح محســوب 
می شود و سبب شد، جریان آب ها از هر سو و از 
ارتفاعات به سوی سایت پروژه سرازیر شده  و در 
آن منطقه جمع شود، به نحوی که آب، کل مسیر 
خط را فراگرفت و ســایت پروژه تبدیل به دریاچه 

شد.

 امضـــای قــرارداد ساخــت شنــاور بیـن کشتیــرانی جمهــوری اسلامــی ایــران 

و صـدرا نــکـــا

تضمین افزایش پایداری شبکه گاز غرب کشور 

سامــانـه اطـلاع رسـانی نرخ طــلا و سکـــه؛ خدمتی از ســوی 
طلاکلینیک فارس
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شـماره  رای  و   1400/11/18 مـورخ   140060330004000092 شـماره  اصلاحـی  رای   -1
140060330004000091 مورخ 1400/11/18 مربوط به کلاسه 1399114430004000018 
بنـام آقـای غلامعلـی بهروزیـان فـرد فرزنـد الـه یـار بـه کـد ملـی 2000546374 تمامـی 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 3448/49 مترمربع 
در قسـمتی از پـلاک شـماره 118 اصلـی واقـع در بخـش پنـج حـوزه ثبتـی کهـک کـه برابـر 
مبایعه نامه عادی از حسین حاج محمدحسینی و حسین منتظر و ابوالفضل فرخی و 
محمود حق بین و وراث مرحوم رقیه نجفی و حسن رسولی فر خریداری نموده است. 
کـه مـورد تاییـد قـرار گرفتـه و از آنجائـی کـه مقـرر گردیـده پـس از نشـر آگهـی و انقضـای 
مهلـت مقـرر، سـند مالکیـت رسـمی صـادر گـردد بـا توجـه بـه عـدم دسترسـی بـه مالکیـن 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضـی داشـته باشـند ظـرف مـدت 2 مـاه از تاریـخ انتشـار آگهـی نوبـت اول اعتـراض 
خود را به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان کهک تسلیم نموده و رسید آن را اخذ و 
ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خـود را بـه مرجـع قضایـی تقدیـم و گواهـی آن را بـه ایـن اداره تحویـل نماینـد لازم بـه 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهـد بـود. )گویـه و عصراقتصاد(
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/11/25 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/11 

سعید عبدالهی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کهک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شـرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
1ـ رأی شـماره 140060330002015636 مربـوط بـه پرونـده کلاسـه 1400114430002001277 آقـای حسـین سـاجدی فرزنـد بیرامعلـی در قسـمتی از ششـدانگ قطعـه زمیـن کـه در آن احـداث بنـا شـده 
بمسـاحت 81/70 مترمربـع پـلاک شـماره 1 فرعـی از 2282  اصلـی واقـع در بخـش دو ثبـت قـم مبایعـه نامـه عـادی و خریـداری مـع الواسـطه از جـواد احسـانی طـی انتقـال قطعـی شـماره 21402 مـورخ 

1356/10/8 دفترخانـه 20 قـم.)م الـف 12885( 
2ـ رأی شـماره 140060330002011161 مربـوط بـه پرونـده کلاسـه 1399114430002000262 آقـای مرتضـی کردلـو  فرزنـد حسـین در قسـمتی از سـه دانـگ مشـاع از ششـدانگ قطعـه زمیـن کـه در آن 
احـداث بنـا شـده بمسـاحت 93/10 مترمربـع پـلاک شـماره فرعـی از 1964 اصلـی واقـع در بخـش دو ثبـت قـم مبایعـه نامـه عـادی و خریـداری مـع الواسـطه از رضـا فلاح حسـین آبادی صفحـه 40 دفتر 23.

) م الف 12886( 
 3- رأی شـماره 140060330002011164 مربـوط بـه پرونـده کلاسـه 1399114430002000343 آقـای حسـین کردلـو  فرزنـد احمـد  در قسـمتی از سـه دانـگ مشـاع از ششـدانگ قطعـه زمیـن کـه در آن 

احـداث بنـا شـده بمسـاحت 93/10 مترمربـع پـلاک شـماره فرعـی از 1964 اصلـی واقـع در بخـش دو ثبـت قـم مبایعـه نامـه عـادی و خریـداری مـع الواسـطه از رضـا فلاح حسـین آبادی صفحـه 40 دفتر 23.
) م الف 12887(

4- رأی شـماره 140060330002015695 مربوط به پرونده کلاسـه 1400114430002000811 خانم شـهربانو باقری حسـین آبادی  فرزند قربانعلی در قسـمتی از ششـدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده بمساحت 51/55 مترمربع  پلاک شماره فرعی از 2731 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدعلی زندیه و عبدالعلی زندیه و بتول زندیه وراث 

مرحوم عذری زندیه و میرزاحسین زندیه صفحه 572 و 575 دفتر 24.) م الف 12888( 
5- رأی شماره 140060330002014024 مربوط به پرونده کلاسه 1399114430002001538 آقای حسن قهرمانی  فرزند علی  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 

105/12مترمربع پلا ک شماره فرعی از 2379 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اکرم برقعی ورثه مرحوم هما هدائی.) م الف 12889( 
6- رأی شـماره 140060330002015174 مربوط به پرونده کلاسـه 1399114430002001932 آقای مردعلی باباخان  فرزند محمد علی در قسـمتی از ششـدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شـده 
بمساحت 133/23مترمربع پلاک شماره فرعی از2682/38/73 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مردعلی باباخان صفحه 266 دفتر 605.) م الف 12890(  
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده اسـت پس از نشـر آگهی و انقضاء موعد مقرر سـند مالکیت رسـمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسـی به مالکین مشـاعی مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند 

بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. )گویه و عصراقتصاد(
عباس پور حسنی حجت آبادی ـ رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قمتاریخ انتشارنوبت اول:  1400/11/25 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1400/12/11

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابـر رای شـماره 140060329012009644 – 1400/11/21 هیـات اول/دوم  موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت 
ملـک گرمسـار تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای حسـن بهدانـه  بـه شـماره شناسـنامه 
227 صـادره بـا کـد ملـی 4609396963  فرزنـد علـی در ششـدانگ یـک بـاب دامـداری به مسـاحت 
834/43 متر مربع از پلاک 1 فرعی از 6 اصلی واقع در فسکان حوزه ثبت ملک گرمسار خریداری 
از آقـای احمـد خالـدی مالـک اولیـه محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن اگهی به مدت دومـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/11/25 - تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/12/11- شناسه : 1276339 
رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار- علی اکبر شاه حسینی

 استاندار خراسان جنوبی: سوخت صادراتی
به افغانستان با استانداردهای ویژه تولید می شود

اســتاندار خراســان جنوبــی بــا تاکیــد بر 
اینکه عزم ما برای توسعه مراودات با کشور 
همســایه افغانســتان، بســیار جــدی اســت، 
عنــوان کرد که ســوختی کــه از مرزهای ایران 
بــه افغانســتان صــادر می شــود، در بهتریــن 
ویــژه  اســتانداردهای  طبــق  و  پالایشــگاه ها 

تولید می شود.
جابــر  دیــدار  جلســه  در  قناعــت  جــواد 
انصــار، سرکنســول افغانســتان در مشــهد و 
شــیر احمــد عمــار، مســئول نمایندگــی وزارت 
شــد:  متذکــر  هــرات  در  افغانســتان  خارجــه 
اســتاندارد  و  کیفیــت  درخصــوص  صحبــت 
هــر  و  دارد  نیــاز  کارشناســی  نظــر  ســوخت، 
کسی نمی تواند در این زمینه اظهار نظر کند.
بهتریــن  مــا  کــه  ایــن  بــر  تأکیــد  بــا  او 
ســطح  در  را  آزمایشــگاه ها  و  پالایشــگاه ها 
کشــور داریــم، اظهــار کــرد: همان طــور که در 
دیدار با والی فراه عنوان شد، این امکان برای 
کارشناسان و مهندسان شما فراهم است که 
از امکانات پالایشگاهی و آزمایشگاهی ما در 
سطح کشور بازدید کنند و از استاندارد بودن 

سوخت تولید ایران مطمئن شوند.
بــه گفتــه اســتاندار، ســوخت تولیدی در 
کشــور، به وســیله خود مردم و در حمل ونقل 
اســتفاده می شود و نظرات غیرکارشناسی در 
مورد بی کیفیتی سوخت، شیطنت هایی برای 

کمرنگ کردن روابط است.
و  افغانســتان  اینکــه  بیــان  بــا  قناعــت 
ایران دو کشــور همســایه با اشــتراکات دینی، 
قومــی و زبانــی فراوانــی هســتند، ادامــه داد: 
مــا سال هاســت در کنــار هم در عیــن صلح و 
صفا زندگی می کنیم؛ لذا لازم است مراودات 

و ارتباطات دو طرفه دو کشور بیشتر شود.
او  از نشست دوجانبه با والی فراه گفت 

و تصریــح کــرد: اســتانداران اســتان های مرزی 
ایران درخصوص تصمیم گیری برای مراودات با 
همسایه های مرزی، از طرف وزارت های کشور 
و امــور خارجــه، اختیــار تام دارنــد و این انتظار 
هــم مــی رود که والی فراه هم این اختیار را در 

تصمیمم گیری ها داشته باشد.
دیــدار،  آن  بــرای  شــد:  متذکــر  قناعــت 
تفاهم نامــه ای آمــاده شــده بــود و مــا آمادگی 
امــا والــی  بــرای امضــای آن را داشــتیم  لازم 
فــراه، امضــای تفاهم نامه را به جلب موافقت 

بزرگان کابل موکول کرد.
او تأکیــد کــرد: از تاریخ دیــدار ما ۱۷ روز 
می گــذرد و هنــوز اقدامــی از ناحیــه والی فراه 
صورت نگرفته و این به معنای از دست دادن  

زمان است که به ضرر دو طرف است.
بــه گفتــه اســتاندار، یکــی از مصوبــات 
آن دیــدار معرفــی نماینــدگان تام الاختیــار دو 
طرف بود که بتوانند طی نشســت های مکرر، 
درخصوص حل و فصل مسائل رایزنی کنند..
زیرســاخت های  بــه  اشــاره  بــا  قناعــت 
 ۱۷ گفــت:  اســتان  در  موجــود  درمانــی 
خــوب  امکانــات  و  تجهیــزات  بــا  بیمارســتان 
داریــم کــه فرصــت مناســبی بــرای پذیــرش و 
درمــان بیمــاران افغانســتانی اســت. او ادامــه 
داد: در نشست با والی فراه هم این موضوع 
عنــوان شــد کــه نماینــدگان شــما می توانند با 
سفر به استان، این زیرساخت های درمانی را 

از نزدیک ببینند و اعلام نظر کنند.
اســتاندار تصریح کرد: برای هر دو شکل 
ترانشــیپ و ترانزیــت کالا از مرزهــای اســتان، 
عــزم و اراده مــا جدی اســت و آمادگــی لازم را 
هم داریم؛ هر کدام از این دو حالت ترانزیت 
و ترانشیپ، اصول و مقدماتی نیاز دارد و باید 

طبق چارچوب های خاص خود اعمال شود.

استاندار قزوین: تسهیل سرمایه گذاری خارجی 
و فراهم  کردن مقدمات تولید از اولویت های 

استانداری است
طی دیدار استاندار قزوین با مدیرعامل 
جدید شــرکت یونیلیور در جمهوری اســامی 
ایــران کــه با حضــور رئیس ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت و معاون اقتصادی استانداری 
قزویــن برگــزار شــد، دو طــرف بــه تبادل  نظــر 
درباره دغدغه های واحدهای تولیدی اســتان 
و راهــکاری موجــود در راســتای ارائه خدمات 

بهتر به جامعه ایرانی پرداختند.
محمدمهدی اعلایی، استاندار قزوین، در 
این دیدار با ارزشــمند دانستن سرمایه گذاری 
قزویــن  اســتان  در  بین المللــی  شــرکت  ایــن 
راســتای  در  بخــش خصوصــی  مشــارکت  بــر 
گســترش اعتمــاد جامعــه بــه تولیــدات داخل 
و فراهــم کــردن زمینــه رشــد و ارتقــای صنایع 
اولویــت  ادامــه  در  وی  کــرد.  تاکیــد  کشــور 
استانداری را  فراهم کردن مقدمات تولید در 
اســتان دانســت و ازایــن رو، حرکت در مســیر 
تســهیل سرمایه گذاری خارجی در استان را از 

جمله  وظایف این نهاد معرفی کرد. 
مدیرعامــل  چویــک،  بیلگهــان  رمضــان 
یونیلیــور ایــران نیــز در این بــاره بــا تاکیــد بــر 
اهمیــت ســرمایه گذاری صحیــح و تمرکــز بــر 
نیــروی جــوان در کشــور اظهار داشــت:» طی 
۱۸ ســال حضــور خــود در جمهــوری اســلامی 
ایــران، همــواره متعهــد بــر گســترش اعتمــاد 
بــه تولیــدات داخــل، از طریق توســعه کمی و 

کیفی محصولات، مشارکت در رفع چالش ها 
و بسترســازی هدفمنــد بــرای خودکفایــی در 
تولیــد بوده ایــم. ازایــن رو، مایــه خرســندی و 
افتخار اســت که با انتقال هدفمند دانش به 
روز و مشــارکت  موثر شــرکای تجاری داخلی، 
به ویژه زنجیره تامین کنندگان، موفق شده ایم 

گام هایی موثر در این خصوص برداریم.«
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
در  نیــز  افضلــی،  عزیــزالله  قزویــن،  اســتان 
جریــان ایــن دیــدار بــا تقدیــر از بــه پایبنــدی  
شرکت یونیلیور بر پیروی از قوانین اقتصادی 
کشــور، شــیوه جدیــد قیمت گــذاری را گامــی 
بــزرگ در راســتای حمایــت از مصرف کنندگان 
در کشور دانست که بستر ساز فضای شفاف  
رقابــت بــرای تولیدکننــدگان داخلــی خواهــد 

بود. 
مهــدی نورانــی، مدیــر ارشــد ارتباطــات و 
امور برون ســازمانی شرکت یونیلیور ایران نیز 
این دیدارها را هم راســتا با راهبرد و تعهدات 
ســازمانی یونیلیور مبنی بر مشــارکت در رشد 
اقتصــادی پایــا و فراگیــر در کشــور عنوان کرد 
و گفــت: »همــکاری دوجانبــه بــا ذی نفعــان و 
حرکــت در مســیر اهــداف تجــاری و اقتصادی 
مشــترک از مهمتریــن مــواردی بــود که در این 
دیدارها به آنها اشاره و برای رفع دغدغه های 

موجود تبادل نظر شد.«

اخبـــــــــــــــــار

اولیــن پروانــه کاربرد عامت نشــان اســتاندارد 
بــرای انــواع بســت و پلمــپ امنیتــی و فــوق امنیتــی 

کشور به یک شرکت همدانی اعطا شد.
امــور  هماهنگــی  معــاون  ایســنا،  گــزارش  بــه 
بازدیــد  حاشــیه  در  همــدان  اســتانداری  اقتصــادی 
کــرد: علامــت  بیــان  از شــرکت »پلمپیــن صنعــت« 
استاندارد به مصرف کنندگان کالا و خدمات اطمینان 

می دهد و نشانه کیفیت محصول است.
ظاهــر پورمجاهد ادامــه داد: امروز در همدان و 
بــرای نخســتین بار در کشــور در یک حــوزه تخصصی 
ایــن شــرکت موفــق به نشــان اســتاندارد شــده و این 
رونــد می توانــد در ارتقــای کیفیــت تولیــد واحــد فــوق 

اثرگذار باشد.
 او نشان استاندارد را اثرگذار بر مقوله صادرات 
دانست و افزود: دولت سیزدهم با وجود تحریم های 
موجــود در ارتقــای ســطح صــادرات، کاهــش شــیب 
تورمــی و صــادرات غیرنفتــی خوب عمل کرده اســت، 
همچنین این روزها مســیر تولید به نحو مناســبی در 
حال حرکت است و امیدواریم شاهد شتاب بیشتری 

در حوزه صادرات باشیم.
پورمجاهــد یکی از مشــکلات واحدهــای تولیدی 
مانند شــرکت پلمپین صنعت را افزایش چند برابری 
نرخ برق و گاز عنوان کرد و گفت: طبق بند ط تبصره 

یک قانون بودجه ۱۴۰۰ نرخ برق و گاز افزایش یافته 
و ایــن افزایــش باعــث مشــکلاتی بــرای ایــن واحدهــا 

شده است.
اقتصــادی  امــور  هماهنگــی  معــاون  گفتــه  بــه 
اســتانداری همــدان محــور فعالیت هــای همــدان بــر 
ایــن موضوعــات  ســرمایه گذاری و اشــتغال اســت و 

اکنون بسیار مورد توجه استان قرار دارد.
در  نیــز  همــدان  اســتان  اســتاندارد  کل  مدیــر 
ادامــه اظهــار کرد: یکــی از شــاخصه های اثربخش در 
کشورهای توسعه یافته، موضوع استانداردهای حوزه 
زنجیــره تولید اســت و شــرکت پلمپیــن صنعت اولین 
واحــدی اســت کــه موفــق بــه دریافــت پروانــه کاربرد 

نشان استاندارد در کشور شده است.
محمــد مــددی تصریــح کــرد: آزمایشــگاهی برای 
بررســی ایــن مــوارد در کشــور وجــود نداشــت و بــا 
پیگیری ها و بر اساس نظام استاندارد این آزمایشگاه 
تجهیــز شــد در نهایــت در حــوزه تولید بســت و انواع 
پلمــپ، ایــن واحد موفق به اخذ پروانه کاربرد نشــان 

استاندارد شد.
او بــا اشــاره بــه اینکه این رونــد از ارزش افزوده 
مناســبی برخــوردار اســت، گفــت: اســتمرار کیفیت و 
برنامــه نظام منــد آن موجــب ارتقــای ســطح صــادرات 
و ارزش افــزوده اســت و بایــد ایــن طــرح بــه صــورت 

مستمر دنبال و در دستور کار قرار بگیرد.
مدیــر کل اســتاندارد اســتان همــدان در ادامــه 
بــر لــزوم توجه به کیفیــت و استانداردســازی زنجیره 
تولیــد تاکیــد کــرد و افــزود: کیفیــت موضــوع مهمــی 
اســت و نشــان اســتاندارد را بایــد در تولیــد مــد نظــر 

قرار دهیم.
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان 
همدان نیز در ادامه بازگشت دوباره واحدهای صنعتی 
راکــد را از اقدامــات مهــم در اســتان دانســت و گفــت: 
فعال ســازی واحدهــای راکد و توســعه واحدهای فعال 

مورد توجه است و در این راستا تلاش خواهیم کرد.
محمدرضا بادامی با اعلام اینکه از ابتدای سال 
جــاری تاکنــون ۳۴ واحــد راکــد در همــدان بــه چرخه 
از واحدهــای فعــال  کــرد:  بیــان  تولیــد برگشــته اند، 
اســتان نیــز حمایــت کرده و بــرای افزایش اشــتغال و 

حفظ آن ها تمام توان خود را به کار می گیریم.
رئیــس هیات مدیره شــرکت پلمپین صنعت نیز 
در ادامه با اشاره به اینکه این شرکت از سال ۱۳۸۰ 
شروع به کار و از سال ۱۳۷۷ نیز طرح های تحقیقاتی 
و مطالعاتی خود را شروع کرده است، اظهار کرد: از 
ســال ۱۳۸۰ شــروع بــه جایگزینی پلمپ هــای قدیمی 
کردیم، پلمپ ها در گذشــته از ســیم و سرب تشکیل 
می شــد و پس از مصوبه دولت مبنی بر اینکه ســرب 

ماده ســرطان زا و اســتفاده آن ممنوع اســت همانند 
دیگــر کشــورها چنــد پلمــپ را طراحــی و ایــن روند را 

گسترش دادیم.
محمدرضــا اوچیان بــا بیان اینکه روابط کاری ما 
بــه تدریــج بــا وزارتخانه هــا و جاهایــی که بــه اینگونه 
بســت ها نیاز اســت پیش رفت، افزود: شــرکت فوق 
چندین طرح و ثبت اختراع در ســطح جهانی در این 

عرصه دارد.
او ادامــه داد: بــرای اینکــه بتوانیــم جلــوی ســوء 
اســتفاده برخــی را در ایــن راه بگیریــم، روز به روز به 
دنبال پیشــرفت کارمان هســتیم و تکنولوژی را ارتقا 
می دهیــم و تاکنــون چندیــن طــرح و ثبــت اختراع در 

سطح جهانی در این عرصه داریم.
صنعــت  پلمپیــن  شــرکت  هیات مدیــره  رئیــس 
افزود: همواره به دنبال این هستیم تا کیفیت کار را 
ارتقا بخشیم، همچنین در این زمینه، ارتقای کیفیت 
و استانداردسازی را نیز در دستور کار قرار داده ایم.

آزمایشــگاه  کشــور  در  کــرد:  تصریــح  اوچیــان 
مرجعی در زمینه پلمپ وجود نداشت و برای جبران 
ایــن خــلاء، اســتانداردهای خارجــی ترجمــه و تدویــن 
اســتاندارد ملــی را پیــش گرفتــه و ســرانجام تجهیــز 
آزمایشــگاهی را برای این موارد به انجام رســاندیم و 

روند را بومی سازی کردیم.

مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار با تاکید بر 
اهمیــت موقعیت راهبردی چابهار و اینکه به عنوان 
تنها بندر اقیانوســی ایران معروف است، اعام کرد 
کــه ایــن ســازمان برای ایجاد ســایت پرتــاب ماهواره 

سنجشی و تحقیقاتی در چابهار آماده است.
بــه گــزارش ایرنــا، نصــرالله ابراهیمــی شــامگاه 

شــنبه در دیــدار بــا رئیــس ســازمان فضایی ایــران در 
منطقــه آزاد چابهــار اظهــار کــرد: ایجــاد ایــن ســایت 
موجــب تقویــت روابــط بین ایران و کشــورهای هدف 
از جملــه چیــن و هنــد در زمینــه بهره منــدی از علــوم 
فضایــی می شــود و بــر ایــن باوریــم کــه منطقــه آزاد 
چابهــار علاوه بــر اینکــه در آینــده ای نه چنــدان دور به 

قطــب فــولاد و پتروشــیمی کشــور تبدیــل می شــود؛ 
ایــن ظرفیــت را دارد کــه بــرای پرتــاب ماهواره هــای 

تحقیقاتی و سنجشی و تحقیقاتی مهیا شود.
او بــا تاکیــد بــر اینکــه چابهــار بایــد به قطــب دانش و 
تکنولــوژی ایــران اســلامی در کنــار ســایر مزیت هــای 
رقابتی اقتصادی تبدیل شود، ادامه داد: این موضوع 

در اســناد بالادســتی ما آمده اســت و تلاش می کنیم 
کــه مجموعه هــای دانش بنیــان و فناوری های نوین در 
این خطه از میهمن عزیزمان راه اندازی و فعال شوند.
مســئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار ادامه 
داد: پیشــرفت در بحث تکنولوژی های جدید و ایجاد 
رقابــت مثبــت در برنامه هــای کلان کشــور مــد نظــر 
ماســت و در این خصوص آماده همکاری با ســازمان 
فضایی ایران هستیم و ایجاد پایگاه تحقیقاتی پرتاب 
ماهواره برای جهت گیری فعالیت ها به سمت دانش 
پایــه موجــب اعتباربخشــی و اقتــدار علمــی در همــه 

زمینه ها خواهد شد.
حســن ســالاریه، رئیس ســازمان فضایی ایران، 
پرتــاب  بــرای  را  کــرد: موقعیــت چابهــار  نیــز عنــوان 
ماهواره هــای تحقیقاتــی و انواع کاوشــگرها مناســب 
ارزیابی کردیم و می خواهیم در این منطقه راهبردی 

و اقیانوسی این موضوع مهم را دنبال کنیم.
ســازمان فضایــی ایــران بــه اختصــار ایســا )بــه 
انگلیسی: ISA( که وظیفه دارد، برای استفاده از فضا 
و گســترش فناوری های فضایی در کشــور با استفاده 
از دانش بومی و همکاری های بین المللی برنامه ریزی 
کند، توســعه فناوری ماهــواره ای و مخابرات فضایی، 
ســنجش از دور، پرتــاب و حمل ونقــل فضایــی از یــک 
طــرف و توســعه منابع انســانی، ایســتگاه های زمینی 
کنتــرل  و  بــرای هدایــت  مناســب  زیرســاخت های  و 
ماهواره هــا از دیگر ســو، محور فعالیت های ســازمان 

فضایی ایران است.

مدیــر کل راه و شهرســازی آذربایجــان  غربــی 
ظرفیــت  از  اســتان  ریلــی  شــبکه  کــه  کــرد  اعــام 
حمل ونقل سالانه ١٠ میلیون تن بار برخوردار است 
و همســایگی بــا 3 کشــور و وجــود پنــج پایانــه فعال 
مرزی گواه بر این امر است که راه آهن؛ زیرساخت 
تولیــدی،  صنعتــی،  بخش هــای  توســعه  کلیــدی 

کشاورزی و گردشگری شمالغرب کشور است.
سیدمحســن حمزه لــو دیــروز در جلســه کمیتــه 
مدیریــت بحــران راه و شهرســازی آذربایجــان  غربــی 
اظهــار کــرد: ســال گذشــته تنهــا ٧٠٠ هــزار تــن بــار 
در مبــادلات مــرزی رازی و صــادرات از ایســتگاه راه 
آهــن ســلماس بــا احتســاب حمل ونقــل محصــولات 

پتروشیمی مهاباد ثبت شده است.
راه آهــن  نظــر در ســهم  داد: تجدیــد  ادامــه  او 
آذربایجــان  غربــی از حمل ونقل باری ضروری اســت؛ 
چراکه سالانه بیش از ١٨ میلیون تن بار از جاده های 

استان جابه جا می شود.
آذربایحــان  غربــی  و شهرســازی  راه  کل  مدیــر 
گفــت: بنابرایــن و بدون شــک انتقــال بخشــی از ایــن 
حجم به شبکه ریلی از استهلاک حمل ونقل جاده ای 

می کاهد.
حمزه لــو بیان کرد: طبق نیازســنجی و مطالعات 
فراملی و نگاهی به مرزبندی مناطق راه آهن از جمله 
لرســتان، زاگــرس، همــدان،  گــرگان و جنــوب شــرق 

نشــان می دهــد که آذربایجان غربــی، ویژگی های لازم 
برای استقرار اداره کل راه آهن را دارا می باشد.

او بــا اشــاره بــه اینکــه ایمن ســازی شــبکه ریلــی 
آهــن  راه  برنامه هــای  جــز  بایــد  آذربایجــان  غربــی 
آذربایجــان باشــد، گفــت: رفــع نواقــص خطــوط ریلی 
بــرای پیشــگیری از بــروز حــوادث ضروری اســت و در 
هدف گذاری برای توسعه شبکه ریلی استان علاوه بر 
افزایــش ضریــب ایمنــی حمل ونقــل ریلــی بــه دنبــال 

ارتقای سهم راه آهن در جابه جایی کالا  هستیم.
آذربایحــان  غربــی  و شهرســازی  راه  کل  مدیــر 
مختلــف  ابعــاد  بررســی  خصــوص  در  کــرد:  اضافــه 
حادثــه خــروج قطار ارومیه- مراغه از ریل و براســاس 

ارزیابی هــای تیم کارشناســی، ســاخت دیــوار حائل و 
گالــری بــه همراه سبک ســازی تراشــه های مســیر راه 
آهــن ارومیــه – مراغه برای جلوگیری از بروز حوادث 
احتمالــی ضــروری اســت مــا در مقابــل جــان مــردم 
مســئولیم و بــروز چنین ســوانح در حــوزه حمل ونقل 

ریلی قابل قبول نیست.
راه آهــن آذربایجــان  غربی شــامل محور مراغه- 
ایســتگاه   ۸ دارای  کیلومتــر   ١٨٢ طــول  بــه  ارومیــه 
راه آهــن شــامل ارومیه، شــیرین بلاغ، نقــده، مهاباد، 
قزقلعه، میاندوآب، ملکان، مراغه و محور ســلماس-
رازی بــه طــول ٧٠ کیلومتــر  متشــکل از ۴ ایســتگاه 

سلماس، بابکان، میلادی و رازی است.

اولین نشان استاندارد پلمپ امنیتی و فوق امنیتی 
کشور در همدان صادر شد

ظرفیت حمل ونقل سالانه ۱۰ میلیون تن بار  از شبکه ریلی آذربایجان  غربی

مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار: این منطقه برای ایجاد 
سایت پرتاب ماهواره تحقیقاتی مهیا می شود
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ازدواج آسان به روایت 
مسئولان

راضیه حسینی
درخواســت دبیــر ســتاد امر به معــروف از مجلس: 

»فقط حقوق متاهل ها را افزایش دهید.«
وزیر راه:»به خانوارهایی که ســه تا چهار فرزند داشــته 
مجانــی  زمیــن  باشــند، 
مســکن  ســاخت  بــرای 

داده می شود.«
متأهــل  »مشــمولان 
از  فرزنــد  دو  دارای 
خدمــت ســربازی معاف 

می شوند.«
جلسه خواستگاری

پــدر عــروس: »آقا 
داماد شما از لحاظ مالی چه وضعیتی دارید؟«

داماد:»عــرض کنــم خدمت تون کــه در حال حاضر 
هیچی. ولی اگر ازدواج کنم حقوقم بالا می ره. حســاب 
کردم تا سه سال بعد از ازدواج، به قرار سالی یک بچه، 

می تونیم زمین رایگان برای ساخت خونه بگیریم.«
پــدر دامــاد:»گل و شــیرینی هــم گذاشــتی بعــد از 

بچه اول بیاری؟«
دامــاد:»در حال حاضر چون چندســالیه که حقوق 
ما رو اضافه نکردن، الان فقط در حد گرفتن یه تاکسی 
اینترنتــی پــول داشــتم. البته برای برگشــت، دیگه جیبم 
خالیــه. گفتــم اگــه صــاح می دونید همین جــا عاقد خبر 
کنیــم و مــن بــا عقدنامــه بــرم اداره و دفعــه بعــد بــا گل 

وشیرینی خدمت برسم.«
پــدر عروس:»یعنــی می تونــی از پــس هزینه هــای 

عروسی، حلقه  و سرویس طا، بر بیای؟«
داماد:»اگه اجازه بدید ما اول ازدواج کنیم. چندتا 
بچه بیاریم، بعد با کمک دولت به همه اینا می رسیم.«
پدر عروس: »یعنی با سه تا بچه به بغل می خوای 

برای دختر من عروسی بگیری؟«
دامــاد: »بــاور بفرماییــد تقصیر من نیســت. با این 
حقــوق مجــردی فقــط تونســتم بیســت متــر پشــت بــوم 
اجــاره کنــم. هــر جا رفتم بــرای گرفتن وام، تســهیات و 
حتی کار، بهم گفتن به مجرد نمی دیم. همین پشت بوم 
هم باید هفته دیگه خالی کنم چون صاحب خونه گفته 

دیگه به مجرد نمی ده.«
پدر عروس:»با این وضع ما هم به شما نمی تونیم 
دختر بدیم. برو هر وقت تونســتی درآمد کافی و خونه 

درست و حسابی دست و پا کنی، بیا.«
نکنــم  ازدواج  تــا  کنیــد  بــاور  داماد:»پدرجــان، 

هیچ کدوم از اینا رو بهم نمی دن.«
پدر عروس: »اولاً من پدر تو نیســتم. دوماً ما هم 

تا اینا رو نداشته باشی بهت دختر نمی دیم.«
دامــاد بدبخــت موقع خــروج از خانه خبــر جدید را 
از تلویزیون می شــنود که: »به خانواده های دارای چهار 
فرزنــد بــه بــالا یک دســتگاه تیبا با اقســاط پانصد ســاله 
داده خواهــد شــد. در ضمــن خودروی مجردهای ســطح 
کشــور هم به زودی از آن ها گرفته و به متأهل ها داده 
می شــود. ادارات هم ملزم شــدند همه کارمندان مجرد 
خــود را اخــراج کننــد. اولویــت اســتخدام بــا متأهل های 

دارای دو فرزند به بالاست.«
پدر عروس: »بیا دیگه بی کار هم که شــدی. عمراً 

کسی بهت دختر بده.«

عصر انقراض )طنز(

در سایت روزنامه بخوانید:

بــرای مســتأجرها و  اجاره نشــینی مشــکلی 
مشکلی بزرگ تر برای شهرها و ملت هاست که در 
ایران هم حدود یک قرن سابقه دارد. سابقه چی؟ 
سابقه حمایت نکردن دولت ها از اجاره نشین ها. و 

این مشکل همچنان ادامه دارد.
خبرگزاری فارس در گزارشــی نوشــت: ســال 
۱۲۶۳ شمســی کــه جمعیــت دارالخافــه ناصــری 
یعنــی همــان تهــران عهــد ناصرالدیــن قاجــار را 
سرشــماری کردند، معلوم شد یک سوم جمعیت، 
اجاره نشــین  هســتند. آن روزهــا تهــران ۱۰ هــزار 
خانــه مســکونی داشــت و در هــر خانــه به طــور 
متوســط ۱۵ نفــر زندگــی می کردنــد؛ خانه هایــی 
بــزرگ بودنــد و اتاق هایــی دورتــادور حیاط که هر 

کدام را به یک خانواده اجاره داده بودند.
باقــی خانه هــا هم خالی نبــود و هر خانه ای 
که خالی می شــد زود برایش مســتأجر می آوردند 
و این کار دلیل داشــت و »جعفر شــهری« مورخ 
معاصــر در کتــاب »تاریخ اجتماعی تهران در قرن 
ســیزدهم« نوشته است: »صاحب خانه ها را این 
عقیــده بــود کــه ســرپناه به کســی دادن عاوه بر 
عملی انسانی، ثواب اخروی را هم همراه می دارد 
و ایــن اعتقــاد دیگر که خانه پرُ از دشــمن باشــد، 
خالــی نباشــد و چنــدان کــه اتاقــی از خانه شــان 
خالــی شــده بــود بــه اول کســی کــه از آنهــا طلب 
کرده بود، رضایت می دادند، بدون آنکه ســوال و 
جوابی در میان آورند یا مطالبه پیش اجاره یا پول 

پیش و مانند آنی داشته باشند«.

نخستین حمایتی که نشد
ســایر  و  تهــران  در  اجاره نشــینی  وضعیــت 

شهرهای ایران تا اواخر دوره قاجار بدون دردسر 
پیــش می رفــت؛ تا اینکه در ســال ۱۲۹۴ شمســی 
قــرار شــد از درآمد اجاره مســکن مالیات بگیرند. 
همان موقــع در مجلــس شــورای ملــی گروهــی از 
نمایندگان به دلیل ضعف مالی اغلب مستأجران 
بــا مالیــات بســتن روی ایــن نوع درآمــد مخالفت 
کردنــد و دلیلشــان هــم ایــن بــود کــه پیش بینــی 
می کردنــد مالــکان منــازل ایــن مبلــغ مالیــات را 
بکشــند روی اجاره بهــا. البتــه آن موقــع بــه دلیــل 
ایــن قانــون در نهایــت  مشــکات مالــی دولــت، 

تصویب و اجرا شد و مالیات را گرفتند.
از اوایــل قــرن حاضــر و در دوره پهلــوی اول 
تهــران شــهری بزرگ تــر شــد با جمعیــت ۴۵ هزار 
مســکونی  امــاک  تعــداد  مقابــل،  در  خانــواری. 
حــدود ۲۲ هــزار خانــه بــود و ایــن یعنــی نیمی از 
خانوارها اجاره نشــین بودند و اجاره نشــینی شــد 

دردسر اقشار ضعیف تهرانی ها.
قانــون  یــک  نیــز  شمســی   ۱۳۰۷ ســال  در 
مدنــی جدیــد در مجلــس ایــران تصویــب شــد و 
قوانیــن مربــوط بــه اجاره نشــینی بازتعریــف شــد 
ولــی مشــکلی حــل نشــد. دوبــاره در ســال ۱۳۱۷ 
قانونــی بــه تصویــب رســید و ایــن بــار دولــت بــا 
هدف تعدیل اجاره بهای مســکن به طور مســتقیم 
در روابــط مالــک و مســتأجر دخالت کــرد ولی باز 
هــم هیچــی! فقط این قانون در ســال های بعدی 
چنــد بــار بازنگــری شــد. در ســال ۱۳۲۶ شمســی 
بــه  دولــت  هیئــت  توســط  آیین نامــه ای  دوبــاره 
تصویــب رســید تــا اختیــارات مؤجــر و مســتأجر 
محدودیت هــای بیشــتری داشــت و مطابق قانون 

مدنی باشد و همین.

گذشــت تا دوره پهلوی دوم رسید و به دلیل 
شهرســتان ها  و  روســتاها  در  گســترده  بیــکاری 
و  بیشــتر  بــزرگ  شــهرهای  و  تهــران  جمعیــت 
پیــدا کــرد و دوبــاره در  بیــخ  بیشــتر شــد و کار 
ســال ۱۳۳۹ شمســی بر اســاس قوانین فرانســه 
قانونــی اختصاصــی بــرای اجاره نشــینی تصویــب 
شــد کــه البتــه این هم راه به جایــی نبرد و از درد 

اجاره نشین ها کم نکرد.

دهه ۵۰ شمسی؛ نخستین 
شوک قیمتی مسکن

در دهــه ۴۰ شمســی وضعیــت مســکن در 
تهــران و شــهرهای بــزرگ خــراب بــود و قــرار شــد 
بــا بلندمرتبه ســازی یعنــی همــان آپارتمان ســازی 
مشــکل کمبــود مســکن حــل شــود.در اوایل دهه 
۵۰ نیــز نخســتین برج هــای مســکونی تهــران بــه 
بهره بــرداری رســید ولــی ایــن کار نتیجــه عکــس 
داد و نخســتین شــوک قیمــت مســکن در تهــران 
ثبت شــد؛ کارشناسان می گویند این شوک که با 
افزایش ناگهانی قیمت سیمان همراه بود نتیجه 
توســعه بی برنامه در بخش مســکن بود. از ســال 
۱۳۵۰ شمســی طــی ۵ ســال قیمــت مســکن در 
تهران ۶ برابر شد و  اجاره ها هم چند برابر شد.

دوران طلایی اجاره نشینی
در دهــه ۶۰ شمســی شــرایط بهتــر شــد و 
شاید دوران طایی اجاره نشینی همان موقع بود. 
آن ســال ها به دلیــل شــرایط فرهنگــی و اجتماعی 
حاکم بر کشــور، مردم هوای یکدیگر را داشــتند. 
نتیجــه آن کــه مالــکان مستاجرانشــان را از رنــج 

خانه به دوشی و اسباب کشی سالانه نجات دادند 
و اجاره نامه های چندســاله بســته می شد و مکرر 
هم تمدید می شــد. دیگر اینکــه به دلیل موفقیت 
دولــت در کنتــرل تــورم، خانــه هــم چنــدان گــران 
نبود و با چند ســال پس انداز می شــد ســرپناهی 

خرید و مالک خانه خود شد.
و   ۶۰ دهــه  در  اســت  یادشــان  خیلی هــا 
حتــی در دهــه ۷۰ رســم بــود کــه تــازه عروس هــا 
چندســالی  زندگی شــان  اول  دامادهــا  تــازه  و 
اجاره نشــینی می کردند و بعد با پس اندازشــان و 
پــول پیــش خانــه ای که اجاره کــرده بودند و کمی 
هــم قرض گرفتــن و کمــک  گرفتــن از اطرافیــان، 
خانــه ای نقلــی می خریدنــد و خــاص. این طــوری 
بود که برخی صاحب خانه ها پزُ هم می دادند که 
دستشــان خوب اســت و خانه شان شگون دارد و 
هر کسی در خانه شان چند سالی اجاره نشسته 

یکراست رفت خانه خودش!

قیمت رفت هوا
تا اواخر دهه ۷۰ شمسی همچنان وضعیت 
اجاره نشــینی قابــل تحمــل بود، ولــی در دهه ۸۰ 
شمسی قیمت مسکن رفت هوا و نرخ اجاره هم 
که بله دیگر، با قیمت مسکن صعود می کند. در 
این دهه خانه سازی به یک تجارت پرسود تبدیل 
شــد و بازار مســکن شــد بازار دلالی و قیمت های 
هیجانی و همین شــرایط نابه ســامان یکی پس از 
دیگری شــوک های قیمتی پدید آورد و دهان ها را 
بــاز گذاشــت از قیمــت یــک مترمربــع آپارتمان در 
فــان خیابــان یــا قیمت اجــاره یک خانــه در فان 
محله. معلوم اســت این وسط دل اجاره نشین ها 

خــون شــد و آمار هــم که گرفتند، معلوم شــد در 
تهران که پیشــتاز گرانی مســکن در ایران بوده و 
هست ۳۴ درصد بودجه خانوار صرف هزینه های 

مسکن می شود.
شــرایط ناجــور قیمــت مســکن و اجاره بها به 
دهه ۹۰ شمســی هم کشــیده شــد و تا ســال ۹۵ 
این طــوری شــد کــه ۴۷ درصد بودجــه خانوارهای 
تهرانی صرف هزینه مســکن می شــد. از اقدامات 
دولت های اخیر در حمایت از اجاره نشین ها یکی 
اینکــه همان گونــه کــه در اواخــر دهــه ۸۰ دولــت  
اقــدام بــه تعییــن ســقف افزایش اجاره بهــا کرد و 
این طرح شکســت خورد. در ســال ۹۷ نیز دوباره 
طرحــی بــرای ســقف گذاری افزایــش مبلــغ اجــاره 
حداکثر ۱۰ درصد در سال مطرح شد که این یکی 

هم شکست خورد.
در این میان موضوع مهم این اســت که در 
تهــران و همــه شــهرهای بــزرگ ایران خانــه خالی 
اجــاره داده نمی شــود. در همــان  ولــی  هســت، 
اواســط دهــه ۹۰ شمســی نیــز قــرار بــود ســامانه 
امــاک جدیــدی راه انــدازی شــود تــا با شناســایی 
خانه هــای خالــی حــدود ۵۰۰ هــزار خانــه خالــی 
در تهــران و در مجمــوع حــدود ۲.۵ میلیون خانه 
خالی به بازار فروش یا اجاره مسکن عرضه شود 

که این سامانه راه اندازی نشد.
حالا هم بیش از ۳۰ درصد جمعیت کشــور 
یعنــی حــدود ۸ میلیــون خانــوار منتظرنــد تــا بــا 
حمایــت و همــکاری مجلــس و دولــت وضعیــت 
اجاره نشینی بهبود یابد و فرصتی هرچند کوچک 
برای خانه دارشدن شــان مهیا شــود؛ خــدا کند که 

بشود.

بنابر اعلام رئیس سازمان غذا و دارو، تراز 
تجــارت دارویی کشــور بــه نحــو نامطلوبی منفی 
اســت، درحالــی کــه نزدیک به دو و نیــم میلیارد 
دلار بــرای دارو ارز مصــرف می شــود چیزی کمتر 
از هفتــاد میلیــون دلار صــادرات دارو اســت کــه 
ارزی  محدودیت هــای  همیــن  آن  اصلــی  علــت 

است که ایجاد شده است. 
رئیــس  دارایــی،  بهــرام  ایلنــا،  گــزارش  بــه 
ســازمان غــذا و دارو در نشســت خبــری کــه بــه 
مناســب ایــام دهــه فجــر برگزار شــد، گفــت: ۹۷ 
درصــد داروهــای مــورد را در داخــل کشــور تامین 
کنیــم؛ درحالــی کــه ظرفیــت کارخانه هــای مــا دو 
برابر این مقدار است. در حوزه زیست فناوری و 
بایوتکنولوژی جز چهار کشــور اول آسیا هستیم. 
توانســته ایم هــم نیــاز بیمــاران خودمــان را تامین 
کنیــم و هــم بــا تولیــدات داخلــی ۲ هــزار میلیارد 

دلار صرفه جویی ارزی داشته باشیم. 
او افــزود: در ســال های اخیــر شــاهد افت و 
خیزهــای مختلــف در ایــن صنعت و تهیــه داروها 
بودیم که به سیاســت های ارزی برمی گردد که از 
دولت هــای قبــل بــرای آن برنامه ریزی شــده بود. 
در ســال ۹۷ چهار میلیارد دلار نیاز ارزی ما برای 
تامین منابع بوده است. باتوجه به سیاست های 
اعمال شده این رقم به اندازه زیادی کاهش پیدا 
کــرد. بــا توجــه بــه مصوبــات مجلــس، نزدیــک به 
۲ میلیــارد دلار در ســال ۱۴۰۰ بــرای تامیــن دارو 
و تجهیــزات پزشــکی در اختیــار داشــتیم کــه ایــن 
مبلغ در شــش ماه اول به اتمام رســید که باعث 
شــد در تامیــن دارو مشــکاتی ایجــاد شــود که با 
دســتور ریاســت جمهوری به تامیــن ۷۰۰ میلیون 
دلار توانســتیم بــه ســرعت تامین های اساســی و 
ضــروری را انجــام دهیــم. امیدواریــم ایــن کمــک 
ادامــه پیــدا کنــد که تــا پایان ســال کمبودها را به 

حداقل برسانیم. 
دارایی گفت: ما در چند سال گذشته شاهد 
بودیم به دلیل مشکات ارزی این ارز نه به موقع 
نــه به اندازه در دســترس ســازمان قــرار نگرفته و 
دچــار کنــدی و تأخیــر در تامیــن ارز شــدیم. اما با 
ایــن اوصــاف می بینیم با همه مشــکات کووید و 
غیره شرکت های دولتی و خصوصی با همه توان 
وارد عرصــه تولیــد می شــوند و ظــرف مــدت زمان 
قابل قبولی توانســتند به تولید واکســن و داروی 
مورد نظر کشــور اقدام کنند که دســتاورد بزرگی 

است. 
او افــزود: ســازمان غــذا و دارو از زمانــی کــه 
تاســیس شــد، بایــد اساســنامه اش ارائه می شــد 
که اتفاق نیفتاد. ما ماه گذشته اساسنامه غذا و 
دارو را مصــوب کردیــم که برای تصویب به هیات 

دولت تقدیم شود. 
بــه  بــا اشــاره  رئیــس ســازمان غــذا و دارو 
ســامانه تیتــک گفــت: یکــی از کارهایــی کــه برای 
شــفافیت انجام شــده اســت، ایجاد ســامانه های 
دارو،  اصالــت  می تواننــد  کــه  اســت  هوشــمند 
قیمت گــذاری و کمبــود داروهــا را رصــد کننــد کــه 
همان ســامانه تیتک اســت. این ســامانه در حال 
بــه بــار نشســتن اســت و بــا اتصــال بــه ســامانه 
وزارت بهداشت می تواند زنجیره تامین دارو را به 

شکل کامل رصد کند. 
او افزود: امیدواریم تامین داروهای بیماران 

صعــب العــاج و خــاص را از نقطــه تولید تا درب 
منــزل برعهــده بگیریــم و می توانیــم داروهایــی را 
کــه بــه صــورت ماهانه مصــرف می کننــد را تامین 
کنیم که پیش از این با کمک سازمان پست برای 
شــیر خشــک های متابولیک انجام داده بودیم که 
بیمــاران وقــت خودشــان را در صف هــای دارو از 
دســت ندهند. امیدواریم پوشــش بیمه به حدی 
برســد کــه پرداخــت از جیــب بــه حداقل برســد و 
بــا هــر تغییــری در قیمت هــای جهانــی اختالــی 
در تامیــن اتفــاق نیافتد و تغییر محسوســی برای 

مردم ایجاد نکند. 
فهرســت  حاضــر  درحــال  گفــت:  دارایــی 
دارویی کشــور با اولویت شرکت های دانش بنیان 
آمــاده هســتیم  و  شــده  بــاز  فنــاوری  زیســت  و 
مولکول های جدید را وارد فهرست دارویی کشور 
کنیــم. امیدواریــم ایــن پویایــی را بــه صنعت دارو 
دهیــم، رقابــت ســالم ایجاد کــرده و انحصار را در 
ایــن زمینــه برداریــم. انحصــار هــم برای مــا و هم 
مــردم و هــم کیفیــت داروهــا زیــان بــار خواهــد 
بــود. مشــکات ارزی دســت و پای مــا را می تواند 
ببنــدد. بــه طــوری کــه تــراز تجــارت دارویــی ما به 
نحو نامطلوبی منفی است. ما درحالی که نزدیک 
بــرای  ارزی  میلیــارد دلار مصــرف  نیــم  و  بــه دو 
دارو داریــم چیــزی کمتــر از هفتــاد میلیــون دلار 
صــادرات دارو داریــم کــه علــت اصلــی آن همیــن 
محدودیت های ارزی اســت که ایجاد شده است. 
اگــر بخواهیــم به ســمت تولیــد داروی بــا کیفیت 
برویــم یکــی از شــاخصه های آن تــوان صــادرات 

خواهد بود. 
دارایی با اشــاره به واکســن کرونا گفت: اگر 
منتظــر می ماندیــم واکســن از خــارج تامین شــود 
و در صــف واکســن می ماندیــم اتفاقــات ناگــواری 
می افتــاد. همانگونــه که ســال گذشــته افتــاد. به 
این شــکل نبود که هروقت می خواستیم واکسن 
بــه مــا بدهنــد و بــر مبنــای صاح خودشــان عمل 
می کردند. در دولت ســیزدهم تصمیم گرفته شد 
در کنــار تولیــد داخــل بتوانیــم واردات واکســن را 
نیــز انجــام دهیــم. ایــن فتــح بابی شــد کــه تولید 
کننــدگان داخلــی نیــز در زمینــه تولیــد واکســن 
رشــد کننــد. واردات واکســن سیاســت صحیــح و 
متعادلــی بــود کــه صدمــه ای بــه تولید داخــل نزد 
و مــردم هــم از بابــت تامیــن واکســن موردنیــاز 
خاطر جمع شدند. همین الان که ما به قله پیک 
نرســیدیم حداقل ۱۰ برابر کاهش بســتری داریم 
و تاثیــر واکســن ها در کنترل بیماری را مشــاهده 

می کنیم. 
از  دز  میلیــون   ۳۰ تاکنــون  افــزود:  او 
تولیدکننــدگان داخلــی تحویــل گرفته ایــم و ۱۵۰ 
میلیــون دز وارد کردیــم. دو نــوع واردات واکســن 
داشــتیم کــه یکــی از طریــق هــال احمر بــود. راه 
دیگر از طریق سبد کووکس بود که ۱۸۰ میلیون 
یــورو بــه ســبد کووکــس واریــز کردیم که بــه ازای 
هــر میزان خرید، درصــدی تخفیف یا اهدایی نیز 
بــرای ما در نظر می گیرنــد. بنابراین چیزی به نام 
اهدا صرف وجود ندارد و به خاطر سرمایه گذاری 
بوده اســت که ما در آن صندوق انجام داده ایم. 
بنابرایــن هــر موقــع اراده کننــد بــرای مــا واکســن 
ارســال می کنند نه زمانی که ما نیاز داریم. البته 
خیالمــان راحت اســت که با ظرفیــت ۳۰ میلیون 

دز تولید در ماه واکســن های داخلی ذخایر کافی 
داریم و می توانیم هم امســال و هم ســال آینده 
و دز سوم و دز چهارم درصورت نیاز واکسن های 

کافی در دسترس داشته باشیم. 
پرداخــت  در  تاخیــر  بــه  اشــاره  بــا  دارایــی 
مقــداری  گفــت:  داخلــی  ســازهای  واکســن  بــه 
پرداخت هــا بــا تاخیــر انجــام شــده کــه امیدواریم 
مبالــغ در دســترس آن هــا قــرار بگیــرد کــه پیــش 
خریــد صــورت گرفتــه و بتواننــد بــا خیــال راحــت 

واکسن تولید کنند. 
او افزود: سامت غذا از دغدغه های ماست 
و قابــل تخفیــف نیســت. کارهایــی را در ســالهای 
جمهــوری  ریاســت  علمــی  معاونــت  بــا  گذشــته 
انجــام داده ایــم. بــه منظــور ارتقــا ســامت غذا و 
جلوگیــری از تقلبــات طــرح ملی شــروع شــده که 
در ســه ســال گذشته متاسفانه متوقف شده بود 
ولــی امیدواریــم بــه ســرعت ایــن عقــب ماندگــی 
را جبــران کنیــم. مــا تفاهــم نامــه ای بــا معاونــت 
علمی ریاست جمهوری و معاونت فناوری وزارت 
بهداشــت منعقــد کردیــم کــه پنجــره واحــدی را 
بــرای هــم تســهیل در کســب و کار و هــم کمــک 
بنیــان در حــوزه ســامت  بــه شــرکتهای دانــش 
ایجــاد کنیــم. قبــا ایــن کار بــا کمــک وزارت جهاد 
کشــاورزی و معاونــت علمــی ریاســت جمهــوری 
برای ارتقا محصولات کشــاورزی شــروع شده بود 
و اگــر ادامــه پیدا مــی کرد شــاهد خبرهای خوبی 
بــه ویژه در حــوزه صادرات محصولات کشــاورزی 
بودیــم کــه با کمک دیگــر ارکان آن را پی خواهیم 

گرفت و به سرانجام می رسانیم. 
دارایــی گفــت: صیانــت از ســامت گندم و 
برنــج بــه عنــوان قــوت اصلی مردم بــرای ما مهم 
اســت. ســال هایی بود که در زمینــه تولید گندم 
خودکفا بودیم. سال گذشته به لحاظ کشاورزی 
ســال مطلوبــی نبــود و بایــد واردات انجــام مــی 
دادیــم. یکســری ضوابــط در باقــی مانده ســموم 
و آلاینده هــا در محصــولات کشــاورزی داریم که 
ضامــن ســامت مــردم هســتند. مــا نمــی توانیم 
در زمینــه ضوابــط از دیگــر کشــورها کپی برداری 
کنیــم و تصمیمــات خــاص خودمــان را خواهیــم 
گرفت. ما سامت مردم را با هیچ چیز معاوضه 

نخواهیم کرد.
ســازمان هایی  کاری  مــوازی  داد:  ادامــه  او 
ماننــد ســازمان ملــی اســتاندارد و ســازمان غــذا 
زمینــه  غیــره  و  دامپزشــکی  ســازمان  و  دارو  و 
کــه  شــود  اصــاح  بایــد  محصــولات،  ســامت 
موجــب صرفه جویــی در وقــت و زمــان و هزینــه 
شــود. مــا در ســازمان غــذا و دارو شــبکه ملــی 
آزمایشــگاهی در اختیــار داریــم که تحــت نظارت 
شــبکه آزمایشگاه های هوشمند فعالیت می کنند 
پس هم از امکانات دانشگاهی و هم از امکانات 
شــرکت های خصوصی به نحو گســترده اســتفاده 
می کنیم. چیزی نزدیک به ۴۰۰ آزمایشگاه که در 

حوزه غذا و دارو با ما همکاری می کنند.
او درخصــوص کمبــود دارو در کشــور افزود: 
۳۵۷۲ مولکــول دارو داریــم. از ایــن مقــدار ۱۴۰۰ 
مولکول اصلی در کشور داریم و نزدیک به ۲۰۰۰ 
در کشــور بــه صــورت شــایع مصــرف مــی شــود و 
۱۸۰۰ مولکــول تحت پوشــش بیمه قــرار دارد. در 
زمینــه کمبود دارو حرفهای کلی در رســانه ها زده 
می شــود. وقتــی می گوییــم تخــم مرغ گران شــده 
میگوییــم  وقتــی  امــا  کالاســت،  یــک  منظورمــان 
دارو گــران شــده منظــور کــدام داروســت؟ بایــد 
دقیقــا مشــخص شــود. مــا ۴۰۰ مولکــول داروی 
مهــم مربــوط بــه داروهــای بیماران صعــب العاج 
و خاص داریم. تعداد زیادی داروی بدون نســخه 
نیز داریم. سازمان غذا و دارو برای همه مولکول 
داروهــا برنامــه دارد و کمبودهــا را رصــد می کند. 
ممکــن اســت برخی کمبودهــای مقطعی به دلیل 
تجویــز بیــش از حــد باشــد و برخــی کمبودهــا به 
داخــل  تولیــد  کــه  باشــد  برنــد  داروهــای  دلیــل 
مشــابه دارنــد. ممکن اســت زمانی یــک دارو چند 
تولیدکننده داشــته باشــد که داروی یک شــرکت 

دچار کمبود شود. 
خصــوص  در  دارو  و  غــذا  ســازمان  رئیــس 
کمبود ریتالین گفت: ارز ریتالین به موقع تامین 
نشده بود که تامین خواهد شد و در هفته آینده 
در دســترس مــردم قــرار خواهد گرفــت. مردم به 
تولیدات داخلی این دارو اقبال نشان نمی دادند. 
ریتالین مصرف نابه جا هم دارد که باعث کمبود 
در آن مــی شــود. دارویــی که ما عرضــه می کنیم 

آنقــدر ارزان اســت کــه باعــث خــارج شــدن آن از 
کشور و یا زنجیره دارو می شود.

او افزود: برای رمدسیور تمهیدات اندیشیده 
شــده اســت. در بخــش بســتری رمدســیور تحت 
پوشــش بیمه اســت اما در ســرپایی این پوشــش 
مذاکــره  درحــال  کــه  شــده  برداشــته  بیمــه ای 
هســتیم کــه بــرای آنها هم باشــد. رعایت نشــدن 
دســتورالعملهای درمــان باعث فشــار مضاعف به 
ذخایــر دارویــی شــده اســت. امــا ســعی می کنیــم 
کمبودهــا را بــا کمــک ریاســت جمهــوری کــه بــه 
شخصه پیگیر است جبران کنیم. نسبت به سال 

گذشته وضع بسیار بهتری داریم.
رئیــس ســازمان غــذا و دارو اظهــار کــرد: اگر 
بخواهیــم تامین پایدار دارو را داشــته باشــیم که 
کمترین کمبودی و افزایش قیمت داشــته باشــند 
۴ میلیارد دلار نیاز داریم که در ســال ۹۷ ، ۳.۹ 
مصــرف کرده ایــم کــه بعــد از ســه ســال انتظــار 
نمــی رود کمتــر از ایــن مبلــغ نیاز داشــته باشــیم. 
اگر معادل ریالی آن داده شود، ۹۰ هزار میلیارد 
تومــان خواهــد بود که بتوانیم هم پوشــش کافی 
را درمــورد داروهــا بدهیــم و هــم بــرای بیمــاران 
خاص و صعب العاج پوشش کامل ایجاد کنیم.

داروی  تامیــن  بــرای  مذاکــرات  افــزود:  او 
بیمــاران اس ام ای انجــام شــده و بــه زودی خبــر 

خوشی به این بیماران خواهیم داد.
دارایــی گفت: آمارنامه دارویی تهیه شــده و 

به زودی منتشر خواهد شد.
رئیس سازمان غذا و دارو بیان کرد: دوست 
نداریــم دارو بــه سرنوشــت خــودرو دچــار شــود. 
تولیــد خــوب اســت امــا تولیــد بی کیفیــت هیــچ 
انحصاری را قبول نمی کنیم. زمانی صادرات دارو 
بیشــتر می شــود که کیفیت داروها هم به همان 

اندازه خوب باشد.
دارایــی در انتهــا گفت: امســال مجموعا ۳۰ 
درصد افزایش قیمت اتفاق افتاده لست. باتوجه 
بــه اختــاف قیمــت ارز نیمایــی و ترجیحــی، بایــد 
پوشــش بیمه ای اختصاص داده شود که سازمان 
برنامه و بودجه باید برای سازمان های بیمه گر در 
ایــن خصــوص اقدام کند تا نوســان قیمــت ایجاد 

نشود.

معاون تربیت بدنی و 
سلامت وزارت آموزش و 

پرورش: تعطیلی سراسری 
مدارس را نداریم

معــاون تربیــت بدنــی و ســلامت وزارت آمــوزش 
و پــرورش دربــاره چگونگــی ادامــه فعالیت مــدارس در 
پیک ششم کرونا گفت که اصل بر اقتضائات و شرایط 
هــر منطقــه گذاشــته  شــده اســت و تعطیلی سراســری 
مدارس اعمال نمی شود، مسئولان هر استان برحسب 
شــرایط، تصمیــم گیــری می کنند که مــدارس حضوری، 

مجازی یا ترکیبی از هر دو روش باشد.
بــه گــزارش ایســنا، صادق ســتاری فرد دربــاره روند 
فعالیت مدارس به علت گسترش امُیکرون توضیح داد 
و در این باره اظهار کرد: با توجه به تصمیم ســتاد ملی 
کرونا، مقرر شــده برای مدیریت این مســاله ســتادهای 

مقابله با کرونای استان ها تصمیم بگیرند.
وی افــزود: مــدارس در برخــی مناطق روســتایی ما 
حضــوری هســتند. در برخــی مدارس نیــز دانش آموزان 
بــه صــورت حضــوری و مجــازی و در پــاره ای مناطــق نیــز 

کاس ها به صورت مجازی برگزار می شود.
معــاون تربیــت بدنــی و ســامت وزارت آمــوزش و 
پــرورش ضمــن تاکید بر اینکه پیرامون برگزاری حضوری 
کاس هــای درس، اصــل را بــر اقتضائــات و شــرایط هــر 
را  مــدارس  تعطیلــی سراســری  و  گذاشــته ایم  منطقــه 
نداریــم گفــت: مســئولان هر اســتان برحســب شــرایط، 
تصمیم گیــری می کننــد که مــدارس حضــوری، مجازی یا 
ترکیبی از هر دو روش باشــد. ســتاری فرد درباره نگرانی 
والدین از ابتای فرزندانشان به کرونا گفت: همکاری و 
هماهنگی میان اولیاء و مدارس برقرار اســت و اصل را 
بر همراهی اولیاء و مدارس گذاشــته ایم. اگر هر دانش 
از حضــورش در  آمــوزی عایــم ســرماخوردگی داشــت 
مدارس امتناع می شــود و دانش آموزانی که به واســطه 
بیمــاری اعضای خانــواده، در معرض ابتا قرار دارند نیز 
در مــدارس حضــور نمی یابند. وی ادامــه داد: ۹۵ درصد 
دانــش آمــوزان مشــمول مــا، دز اول واکســن را دریافت 

کرده اند و تزریق دوز سوم فرهنگیان نیز ادامه دارد.

رئیس سازمان غذا و دارو: نمی خواهیم دارو به سرنوشت 
خودرو دچار شود

1۰۰ سال حمایت نکردن دولت ها از اجاره نشین ها


